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Αθήνα, σήµερα στις 18 Ιουνίου 2009, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
09.30’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου το Τµήµα ∆ιακοπής Εργασιών της Βουλής (Α’ σύνθεση) για
να συνεδριάσει υπό την προεδρία της Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ.
ΕΛΣΑΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Τµήµα.

(Ανακοινώνονται προς το Τµήµα από τον κ. Γεώργιο Νικητιάδη,
Βουλευτή ∆ωδεκανήσου, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΕΡΛΕΠΕ - ΣΗΦΟΥ-
ΝΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Εργαζοµέ-
νων Θεραπευτηρίου Χρονίων Παθήσεων Εύβοιας ζητεί την άµεση
στελέχωση του θεραπευτηρίου µε µόνιµο εξειδικευµένο προ-
σωπικό.

2) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΕΡΛΕΠΕ - ΣΗΦΟΥ-
ΝΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Αστυνοµικών
Υπαλλήλων Νοµού Εύβοιας ζητεί την αναδιάρθρωση των Αστυ-
νοµικών υπηρεσιών της Αστυνοµικής ∆ιεύθυνσης Εύβοιας κ.λπ.

3) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΕΡΛΕΠΕ - ΣΗΦΟΥ-
ΝΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Ελυµνίων Εύ-
βοιας διαµαρτύρεται για την ελλειπή επάνδρωση του
αστυνοµικού τµήµατος στην περιοχή του.

4) Ο Βουλευτής Ζακύνθου κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΒΑΡΙΓΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην ανά-
γκη κάλυψης µε προσωπικό της Μονάδας Τεχνητού Νεφρού
του Γενικού Νοσοκοµείου Ζακύνθου.

5) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία ο ∆ήµος Κάρλας Μαγνησίας ζητεί την άµεση
αποκατάσταση του βυζαντινού Ιερού Ναού Αγίου Νικολάου Κα-
ναλίων.

6) Ο Βουλευτής Ζακύνθου κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΒΑΡΙΓΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία σύλλογοι ξενοδόχων και µαζικοί
φορείς Ζακύνθου ζητούν την ενίσχυση της δύναµης της Αστυ-
νοµικής ∆/νσης Ζακύνθου.

7) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσε ανα-

φορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Θεσσαλικών Επιχειρήσεων και
Βιοµηχανιών ζητεί εν όψει του νέου προγράµµατος ενίσχυσης
των µικρών και πολύ µικρών επιχειρήσεων να ληφθούν υπ’ όψιν
τα πιο πρόσφατα στοιχεία για το εργατικό δυναµικό τους κ.λπ

8) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία το Εκκλησιαστικό Συµβούλιο του Ιερού Ναού
Αγίου Ιωάννου ∆αµασκηνού και Αγίας Βαρβάρας Νέας Ιωνίας
Μαγνησίας ζητεί οικονοµική ενίσχυση για τη λειτουργία φιλαν-
θρωπικού ιδρύµατος.

9) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία ο κ. Κώστας Σακαβάλας ζητεί να διαφυλα-
χτούν οι αγροτικοί <<θόλοι>> της Μαγνησίας.

10) Η Βουλευτής Τρικάλων κ. ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΟΥΛΑ) ΜΕΡΕ-
ΝΤΙΤΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµο-
σπονδία Ενώσεων Προσωπικού Λιµενικού Σώµατος ζητεί την
ίδια φορολογική µεταχείριση µε τους υπόλοιπους εργαζόµενους
στα Σώµατα Ασφαλείας κ.λπ.

11) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Βόλου ζητεί την ίδρυση Νο-
µικής Σχολής στο Πανεπιστήµιο Θεσσαλίας.

12) Η Βουλευτής Τρικάλων κ. ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΟΥΛΑ) ΜΕΡΕ-
ΝΤΙΤΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι Πτυχιούχοι της Ανω-
τέρας Εκκλησιαστικής Σχολής Θεσσαλονίκης ζητούν την
αναίρεση της απόφασης στέρησης του δικαιώµατος τους για διο-
ρισµό στην πρωτοβάθµια εκπαίδευση

13) Η Βουλευτής Τρικάλων κ. ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΟΥΛΑ) ΜΕΡΕ-
ΝΤΙΤΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η κ. Χρυστάλλα Χαρα-
λαµπίδου ζητεί να επιβληθεί στους ΟΤΑ να προσλάβουν
συγκοινωνιολόγους στις υπηρεσίες τους κ.λπ.

14) Η Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΜΑΡΙΑ ∆ΑΜΑΝΑΚΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Αλιευτικός Αγροτικός Σύλλογος Αλι-
βερίου Εύβοιας ζητεί τη χορήγηση άδειας ασκήσεως επαγ-
γέλµατος για συντήρηση έργων τέχνης σε απόφοιτους
δηµοσίων ΙΕΚ µε πιστοποίηση τεχνικού συντήρησης έργων υέ-
χνης.

15) Ο Βουλευτής Κοζάνης κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΙΑΡΤΣΙΩΝΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Καθαριστών και Κα-
θαριστριών ∆ηµόσιων Σχολείων Α/θµιας και Β/θµιας
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Εκπαίδευσης Νοµών Κοζάνης, Γρεβενών και Καστοριάς ζητεί
να αποσυρθεί η σύµβαση παροχής υπηρεσιών καθαριότητας
σχολείων κ.λπ.

16) Ο Βουλευτής Ζακύνθου κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΒΑΡΙΓΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Υπαλλήλων ΟΤΑ Ζα-
κύνθου ζητεί την καταβολή δεδουλευµένων αποδοχών στους
εργαζόµενους του Συνδέσµου Ύδρευσης Ζακύνθου.

17) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πολιτιστικός Σύλλογος Σµα-
ρίου ζητεί οικονοµική ενίσχυση.

18) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πολιτιστικός Σύλλογος Κρητών
Σύρου ζητεί να διασφαλιστεί η µόνιµη ακτοπλοϊκή σύνδεση της
Σύρου µε την Κρήτη.

19) Ο Βουλευτής Κοζάνης κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΙΑΡΤΣΙΩΝΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Κυνηγετική Οµοσπονδία Μα-
κεδονίας - Θράκης ζητεί να λυθεί οριστικά το οξύτατο πρόβληµα
της θηροφυλακής των κυνηγετικών οργανώσεων.

20) Ο Βουλευτής Πιερίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Αγροτικός Συνεταιρισµός Φραουλο-
παραγωγών Σβορώνου Πιερίας ζητεί την αποζηµίωση των µελών
του για τη ζηµιά που υπέστησαν εξαιτίας της ακαρπίας.

21) Η Βουλευτής Τρικάλων κ. ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΟΥΛΑ) ΜΕΡΕ-
ΝΤΙΤΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η κ. Χρυστάλλα Χαρα-

λαµπίδου ζητεί να παρακολουθήσουν όλα τα σχολεία της χώρας
σεµινάρια κυκλοφοριακής αγωγής κ.λπ.

22) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΚΑΝ∆ΑΛΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Γούσης Ονούφριος ζητεί
την επίλυση ιδιοκτησιακού του προβλήµατος.

23) Η Βουλευτής Τρικάλων κ. ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΟΥΛΑ) ΜΕΡΕ-
ΝΤΙΤΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι πτυχιούχοι φυσικής
αγωγής, οι εργαζόµενοι και µη εργαζόµενοι στα προγράµµατα
άθλησης για όλους και αναπτυξιακού αθλητισµού του Νοµού
Θεσσαλονίκης ζητούν την άµεση παρέµβαση των εισαγγελικών
αρχών και της πολιτικής εξουσίας για το ξεκαθάρισµα του ανε-
ξέλεγκτου συστήµατος όσον αφορά στα προγράµµατα µαζικού
αθλητισµού στη Θεσσαλονίκη.

24) Οι Βουλευτές Κερκύρας κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑ-
ΜΠΟΥΣ, Τρικάλων κ. ΑΧΙΛΛΕΑΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία το Σωµατείο Εργαζοµένων στα Κέντρα
Πρόληψης ΟΚΑΝΑ και Αυτοδιοίκησης Σωµατείο Στελεχών Πρό-
ληψης διαµαρτύρονται για τη συνεχιζόµενη υποχρηµατοδό-
τηση και το διαφαινόµενο οριστικό κλείσιµο των εβδοµήντα δύο
κέντρων πρόληψης της χώρας.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 14137/10/02/2009 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Αϊβαλιώτη Κωνσταντίνου και Βελόπουλου Κυριάκου δό-
θηκε µε το υπ αριθµ. Β13-211/09/04/2009 έγγραφο από τον Υφυ-
πουργό Ανάπτυξης η ακόλουθη απάντηση:

204 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)
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Σηµ: Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο
της ∆/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)



2. Στην µε αριθµό 14846/20/02/2009 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Αϊβαλιώτη Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ αριθµ. 21/183/

ΑΣ948∆Ις /09/04/2009 έγγραφο από την Υπουργό Εξωτερικών η
ακόλουθη απάντηση:

206 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



3. Στην µε αριθµό 15858/11/03/2009 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Καρχιµάκη Μιχαήλ, Νιώτη Γρηγόρη, Αηδόνη Χρήστου,
Τσιρώνη ∆ηµητρίου, Μπόλαρη Μάριου, Μωραΐτη Αθανάσιου
(Θάνου), Κουτσούκου Γιάννη, Γερανίδη Βασιλείου, Κουτµερίδη
Ευστάθιου, Σιδηρόπουλου Αναστάσιου, Τιµοσίδη Μιχαήλ, ∆ρι-
βελέγκα Ιωάννη, Αράπογλου Χρυσής, Τζάκρη Θεοδώρας, Γρη-

γοράκου Λεωνίδα, Παντούλα Μιχαήλ, Κατρίνη Μιχάλη, Σκουλάκη
Εµµανουήλ, Λαµπίρη Ηλία, Ζωϊδη Νικολάου, Χάϊδου Χρήστου,
Μερεντίτη Αθανασίας (Σούλας), Ρήγα Παναγιώτη, Ντόλιου Γε-
ωργίου, Αµοιρίδη Ιωάννη, Τσουρή Ελπίδας, Νικητιάδη Γεωργίου
δόθηκε µε το υπ αριθµ. 13671/B796/09/04/2009 έγγραφο από
τον Υπουργό Οικονοµίας και Οικονοµικών η ακόλουθη απάντηση:
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Σηµ: Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο
της ∆/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)



4. Στην µε αριθµό 16152/16/03/2009 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Αµµανατίδου - Πασχαλίδου Ευαγγελίας (Λίτσας) δόθηκε µε το
υπ αριθµ. 5244Β/09/04/2009 έγγραφο από τον Υφυπουργό Πε-

ριβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων Έργων η ακόλουθη απά-
ντηση:

208 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



5. Στην µε αριθµό 16239/17/03/2009 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Πετσάλνικου Φίλιππου δόθηκε µε το υπ αριθµ. ΤΚΕ/Φ2/9542/

09/04/2009 έγγραφο από τον υπουργό Εσωτερικών η ακόλουθη
απάντηση:
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210 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)
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6. Στην µε αριθµό 16254/17/03/2009 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Σκοπελίτη Σταύρου, Γκατζή Νικολάου, Ζιώγα Ιωάννη, Κα-
ραθανασόπουλου Νικολάου, Μωραϊτη Νικολάου, Νικολαϊδου

Βαρβάρας (Βέρας), Χαραλάµπους Χαράλαµπου δόθηκε µε το υπ
αριθµ. 2121//09/04/2009 έγγραφο από τον Υφυπουργό Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων η ακόλουθη απάντηση:

212 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)
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214 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πρώτη θα συζητηθεί η µε αριθµό 13/15-6-2009 επίκαιρη ερώ-
τηση του Βουλευτή του Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος
κ. Γεωργίου Νικητιάδη προς τον Υπουργό Εµπορικής Ναυτιλίας,
Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής, σχετικά µε την ακτοπλοϊκή
σύνδεση της Καλύµνου µε το λιµάνι του Πειραιά κ.λπ.

Ειδικότερα η επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου έχει
ως εξής:

«Οι δεκαεπτά χιλιάδες κάτοικοι της Καλύµνου έχουν περιέλθει
σε καθεστώς κοινωνικού, επιχειρηµατικού και αναπτυξιακού
στραγγαλισµού τα πέντε τελευταία χρόνια εξαιτίας της πολιτι-
κής των κυβερνήσεων της Νέας ∆ηµοκρατίας που αντί να λύνει
προβλήµατα, προσθέτει περισσότερα στην ζωή των δηµοτών του
µοναδικού δήµου του νησιού.

Το νησί το 2004 µε τον προγραµµατισµό της κυβέρνησης του
ΠΑΣΟΚ είχε δύο πλοία κάθε µέρα τον χειµώνα και δύο έως τρία
πλοία την ηµέρα το καλοκαίρι. Σήµερα η Κυβέρνηση της Νέας
∆ηµοκρατίας στο πλαίσιο των µεγάλων µεταρρυθµίσεων περιο-
ρίζει τα δροµολόγια σε δύο µόνο την εβδοµάδα. Εν έτει 2009, η
«υπεύθυνη» και «χρήσιµη» Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας µε
τη πρωτοποριακή της νησιωτική πολιτική, πιστεύει ότι δύο πλοία
την εβδοµάδα είναι ικανά να καλύπτουν τις ανάγκες των δεκαε-
πτά χιλιάδων κατοίκων της Καλύµνου µε τον Πειραιά.

Ουδόλως ασχολήθηκε η Κυβέρνηση µε την ανάπτυξη της επι-
χειρηµατικής δραστηριότητας και την έγκαιρη µεταφορά εκατο-
ντάδων τόνων ψαριών στον Πειραιά. Ούτε συνειδητοποίησε ότι
καταδικάζει κάθε προσπάθεια για τουριστική ανάπτυξη της Κα-
λύµνου αφού, εν µέσω κρίσης αντί να βελτιώσει, ελαχιστοποιεί τη
δυνατότητα µετάβασης των τουριστών στο νησί των δυτών. Οι
µέχρι τώρα φωνές διαµαρτυρίας στα ώτα των µη ακουόντων
µελών της Κυβέρνησης οδήγησαν το ∆ηµοτικό Συµβούλιο Καλύ-
µνου σε έκτακτη συνεδρίαση και σε οµόφωνο ψήφισµα µε το
οποίο εκφράζεται η απογοήτευση και η αγανάκτηση των Καλυ-
µνίων. Ταυτοχρόνως προαναγγέλλει δυναµικές κινητοποιήσεις οι
οποίες περιλαµβάνουν επίσκεψη στον Πρωθυπουργό και στους
Αρχηγούς των κοµµάτων για να διεκδικήσει άµεσες λύσεις, ένα
δροµολόγιο την ηµέρα µε πλοίο ποιοτικών προδιαγραφών και ει-
δικά δροµολόγια µε πλοία ρο-ρο.

Ερωτάστε:
- Σε ποιες ενέργειες θα προβείτε ώστε να αποκατασταθεί αµέ-

σως η ηµερήσια σύνδεση της Καλύµνου µε τον Πειραιά, που θα
επιτρέψει στους κατοίκους και επιχειρηµατίες να σχεδιάσουν µε
σύγχρονους όρους την τοπική οικονοµική ανάπτυξη;

- Πότε θα κατανοήσετε ότι η Κάλυµνος και οι Καλύµνιοι έχουν
το δικαίωµα να ζουν όπως οι υπόλοιποι Έλληνες µε ίδια δικαιώ-
µατα και όχι µόνο ίδιες υποχρεώσεις;»

Ο Υφυπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας, Αιγαίου και Νησιωτικής
Πολιτικής, κ. Πάνος Καµµένος, έχει το λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υφυπουργός Εµπορικής Ναυτι-
λίας, Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής): Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε.

Ο κ. Νικητιάδης είναι από τους κοινοβουλευτικούς που δεν αρ-
κούνται απλώς σε διαπιστώσεις ή σε ερωτήσεις στη Βουλή, αλλά
βρίσκονται συνεχώς στα νησιά µας, κυρίως στα ∆ωδεκάνησα, τα
οποία και εκπροσωπεί εδώ µε τους άλλους τρεις συναδέλφους
Βουλευτές της Νέας ∆ηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ.

Είναι λίγο άδικος στην ερώτησή του. Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να
ενηµερώσω τη Βουλή και τον ερωτώντα συνάδελφο ότι σήµερα
στις 4 η ώρα θα πετάξω για την Κω και θα είµαι στην Κάλυµνο,
στο δηµοτικό συµβούλιο, στις 6.30’ το απόγευµα, προκειµένου
να συζητήσουµε όλα τα θέµατα που αφορούν το νησί.

Το Υπουργείο Εµπορικής Ναυτιλίας, Αιγαίου και Νησιωτικής
Πολιτικής έχει τέσσερα δροµολόγια για την Κάλυµνο, εκ των
οποίων τα δύο εκτελούνται µε την εταιρεία «BLUE STAR FER-
RIES» µε το οχηµαταγωγό «∆ΙΑΓΟΡΑΣ», δροµολόγια τα οποία
καλύπτουν απόλυτα ποιοτικά την Κάλυµνο και παράλληλα, µε
δύο γραµµές επιδοτούµενες που µέχρι πριν από λίγες µέρες είχε

η εταιρεία «G.A. FERRIES» των συµφερόντων του κ. Αγούδηµου.
Η εταιρεία «G.A. FERRIES», λόγω της επίσχεσης εργασίας δεν

εκτελούσε πραγµατικά τα δροµολόγια τις τελευταίες είκοσι
µέρες. Γι’ αυτόν το λόγο το Υπουργείο πήρε απόφαση πλέον και
αναθέτει τη συγκεκριµένη γραµµή, τα δύο δροµολόγια δηλαδή
την εβδοµάδα, από τα τέσσερα δροµολόγια, στην εταιρεία
«ΑΝΕΚ». Θα εκτελούνται δροµολόγια µε το πλοίο «ΠΡΕΒΕΛΗΣ»
και το πλοίο «ΙΕΡΑΠΕΤΡΑ» και ξεκινούν ήδη από την Τρίτη, κα-
λύπτοντας την Τρίτη και την Παρασκευή, τις δύο µέρες δηλαδή
που υπήρχε κενό.

Παράλληλα, θέλω να ενηµερώσω ότι βρισκόµαστε σε µια καλή
συνεννόηση µε την εταιρεία «BLUE STAR FERRIES», προκειµέ-
νου και το Σάββατο να υπάρχει προσέγγιση στο λιµάνι της Κα-
λύµνου, ώστε να καλυφθεί το σύνολο των ηµερών.

Η Κάλυµνος αδικήθηκε σε σχέση µε τα άλλα µεγάλα νησιά της
∆ωδεκανήσου, διότι, δυστυχώς, κάποιοι εγκέφαλοι του κόµµα-
τός σας από το παρελθόν, κύριε Νικητιάδη, αποφάσισαν να κά-
νουν ένα λιµάνι κλειστό, ένα λιµάνι στο οποίο τα µεγάλα καράβια
δυσκολεύονται να µπουν και να προσεγγίσουν.

Πράγµατι περνούν πολλά καράβια έξω από την Κάλυµνο. ∆εν
µπορούν, όµως, όπως δηλώνουν οι πλοίαρχοι, αλλά και οι εται-
ρείες, να προσεγγίσουν λόγω του ότι, έτσι όπως σχεδιάστηκε το
λιµάνι, είναι δύσκολο να µπουν µεγάλα πλοία και κινδυνεύουν.
Σήµερα το πρωί, όπως ξέρετε, είχαµε και µία µικρή πρόσκρουση
του «∆ΙΑΓΟΡΑ» στο λιµάνι της Καλύµνου µε πέντε και έξι µπο-
φόρ .

Θέλω να πω, όµως, ότι παράλληλα η Κάλυµνος καλύπτεται κα-
θηµερινώς µε πλοία γρήγορα και σύγχρονα, ταχύπλοα πλοία,
όπως το «∆Ω∆ΕΚΑΝΗΣΟΣ EXPRESS» και το «∆Ω∆ΕΚΑΝΗΣΟΣ
ΠΡΑΙΝΤ», µε πλοία καταµαράν, τα οποία µπήκαν επί της υπουρ-
γίας µου, που αποτελεί µια καινοτοµία µεγάλη στα ∆ωδεκάνησα,
την οποία και εσείς αποδέχεστε, κύριε Νικητιάδη, όπως και άλλοι
συνάδελφοι Βουλευτές, που εξυπηρετούν πλέον πολύ γρήγορα
τα νησιά µας και βοηθούν στην ανάπτυξη του τουρισµού.

Το πλοίο «ΚΑΛΥΜΝΟΣ» το οποίο, όπως ξέρετε, χρηµατοδοτή-
θηκε από την Κυβέρνηση, από την περιφέρεια, µε 190.000 ευρώ,
δηλαδή στη ναυπήγησή του κατά 40% ανήκει στη δηµοτική …

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κυρία Πρόεδρε, θα τελειώσω αµέσως.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: Άλλαξε νοµίζω ο Κανονισµός, κυρία

Πρόεδρε. Είστε σίγουρη για το χρόνο;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (‘Ελσα Παπαδηµητρίου): Ο Κανονισµός άλ-

λαξε για το δεύτερο οµιλητή, δηλαδή για εσάς και για τον
Υπουργό. Και η εντολή του Προέδρου είναι ότι στα τρία λεπτά
πρέπει να κόβουµε τον οµιλητή.

Έχετε µισό δευτερόλεπτο, κύριε Υπουργέ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υφυπουργός Εµπορικής Ναυτι-

λίας, Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής): Κλείνω, λοιπόν, µε το
«ΚΑΛΥΜΝΟΣ STAR» το οποίο είναι ένα πλοίο της δηµοτικής επι-
χείρησης Καλύµνου, το οποίο το επιδοτήσαµε κατά 40% και βε-
βαίως επιδοτούµε καθηµερινές συγκοινωνίες µε προσεγγίσεις
σε όλα τα λιµάνια της ∆ωδεκανήσου, συνδέοντας την Κάλυµνο
…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (‘Ελσα Παπαδηµητρίου): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε Νικητιάδη, έχετε το λόγο για τρία λεπτά ακριβώς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ο κύριος Υπουργός είναι ο άνθρωπος που καλείται πάντα στο

Αιγαίο για να βγάλει το φίδι από την τρύπα. Συνέχεια, όπου υπάρ-
χουν προβλήµατα, ο κ. Καµµένος θα τρέξει, αλλά δεν αρκεί η
καλή του διάθεση.

Εδώ θα σας πω µια παροιµία. Μου την είπε ο φίλος µου ο Σα-
κελλάριος ο Τρικίλης από την Κάλυµνο και κατά σύµπτωση τη
λένε και στη Νίσυρο, από όπου προερχόµαστε και οι δύο.
«Στραβά πηαίνει η σκάουρα; Μικρό είν’ το χαΐρι σου».

Και αυτό δεν απευθύνεται σ’ εσάς προσωπικώς –προς Θεού!
το δικό σας χαΐρι να είναι µεγάλο- αλλά της Κυβέρνησης το χαΐρι
θα είναι πολύ µικρό, όσο θα πηγαίνει τόσο στραβά.

Εγώ θα πω πολύ γρήγορα κάποια στοιχεία που ξέρετε και κά-
ποια που ενδεχοµένως να µην ξέρετε. Ξέρετε βεβαίως τι είναι η
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Κάλυµνος. Πολιτισµός, ιστορία, παράδοση, σφουγγαράδες,
δύτες, Ντάρµινγκ Αυστραλίας –πήγατε- Τάρπον Σπρινγκ στη
Φλόριδα –πήγατε- κυριαρχούν παντού οι Καλύµνιοι. Είναι παντού
άνθρωποι δηµιουργικοί, είναι άνθρωποι που τους δίνεις µια
πέτρα και µέσα από αυτήν µπορούν να βγάλουν χρυσάφι. Αυτά
είναι στοιχεία που υποθέτω ότι πρέπει να ξέρετε.

∆ήµος Καλύµνου. Κάλυµνος: 17.000 κάτοικοι συν 3.000, 4.000,
5.000, 6.000 τουρίστες. ∆ηλαδή µιλάµε για 20.000, 22.000,
23.000, ίσως και 26.000.

Στοιχείο που επίσης πρέπει να ξέρετε είναι τα αναρριχητικά
πεδία της Καλύµνου. Τα καλύτερα του κόσµου. Προσέξτε, υπάρ-
χουν χιλιάδες αναρριχητές που θέλουν να επισκεφθούν την Κά-
λυµνο, ειδικά τώρα τους θερινούς µήνες.

Ποσειδώνια Λιβάδια. Κάλυµνος. Εκπληκτική οµορφιά, εκπλη-
κτικός πλούτος, αλιευτικός πλούτος.

Πάµε τώρα στο ακτοπλοϊκό. Κάλυµνος 2004, καλοκαίρι,
ΠΑΣΟΚ, 80 πλοία το µήνα. Μέχρι και 80 πλοία το µήνα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υφυπουργός Εµπορικής Ναυτι-
λίας, Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής): Όχι το καλοκαίρι
ΠΑΣΟΚ, κύριε συνάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: Προσέξτε. Μέχρι το 2004. Μέχρι
που αναλάβατε. Ογδόντα. Το επαναλαµβάνω. ∆ύο έως τρία
πλοία την ηµέρα. Και έρχεστε εσείς σήµερα και έχουµε δύο πλοία
την εβδοµάδα. Και µου λέτε ότι είναι τέσσερα. Το δηµοτικό συµ-
βούλιο προφανώς κάτι δεν έχει δει σωστά. ∆εν έχει δει τα πλοία
που λέτε εσείς ότι έρχονται. Έρχεστε σε κάθε περίπτωση και µου
λέτε ότι θα γίνουν τέσσερα ή θα γίνουν πέντε. Μα, τι σηµασία
έχει; Πέντε πλοία την εβδοµάδα και µου επικαλείστε τα προβλή-
µατα του λιµανιού; Πώς επί ΠΑ.ΣΟ.Κ. πήγαιναν 80 πλοία το µήνα;
∆εν ήταν ίδιο το λιµάνι; Τι είχε τότε; Βάθυνε, µίκρυνε, µπήκαν πέ-
τρες, έγινε κανένας σεισµός και χάλασε το λιµάνι;

Και ξέρετε κάτι για το λιµάνι; Το ΠΑΣΟΚ το έφτιαξε αυτό το λι-
µάνι. Επί Ανδρέα Παπανδρέου ξεκίνησαν τα έργα. Εµείς το προ-
χωρήσαµε, απέµεινε ένας µόλος που θα έπρεπε να γίνει και η
Νέα ∆ηµοκρατία έφτιαξε κρηπιδώµατα και µόνο. Όλη η πορεία
της Κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας, τρία χρόνια Μητσοτάκη
και πέντε-έξι χρόνια εσείς, µόνο κρηπιδώµατα, ενώ ξέρετε ποια
είναι η πραγµατική ανάγκη. Ο µόλος που πρέπει να γίνει για να
λυθεί και αυτό το πρόβληµα και σε κάθε περίπτωση να µην υπάρ-
χει αυτή η δικαιολογία ότι δεν µπορεί να µπει το πλοίο και δεν
µπορεί να βγει το πλοίο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (‘Ελσα Παπαδηµητρίου): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε, ολοκληρώστε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: Εγώ κύριε Υπουργέ, στη δική σας
καλή πρόθεση πιστεύω. Πιστεύω, όµως, ότι η Κυβέρνηση αδυ-
νατεί. ∆εν µπορεί να λύσει το πρόβληµα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (‘Ελσα Παπαδηµητρίου): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε, το είπατε αυτό τρεις φορές.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: Ας ελπίσουµε ότι τώρα που θα πάτε
κάτω θα δώσετε κάποιες λύσεις.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (‘Ελσα Παπαδηµητρίου): Ο κύριος Υπουρ-
γός έχει το λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υφυπουργός Εµπορικής Ναυτι-
λίας, Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής): Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε.

Το θέµα είναι και τι ποιότητας πλοία πάνε, τι πήγαιναν και τι
πηγαίνουν σήµερα. Πραγµατικά τα πλοία τα οποία πηγαίνουν σή-
µερα δεν υπήρχαν το 2004. Και αν βάλουµε τις προσεγγίσεις, δε-
κατέσσερις προσεγγίσεις την εβδοµάδα ενδοδωδεκανησιακά,
συν το «ΝΗΣΟΣ ΚΑΛΥΜΝΟΣ», συν τα υπόλοιπα, θα φτάσουµε
πάλι γύρω στις εξήντα προσεγγίσεις, ∆εν είναι όµως το θέµα
αυτό. Το θέµα είναι να είναι ποιοτικές οι προσεγγίσεις.

Θα σας πω, λοιπόν, τι έκανε αυτή η Κυβέρνηση για την Κάλυ-
µνο. Στο θέµα το ακτοπλοϊκό δηµιουργήθηκε ένα πρόβληµα για
τις είκοσι µέρες και γι’ αυτό αντικατεστάθη αµέσως η εταιρεία
Αγούδηµος από την εταιρεία «ΑΝΕΚ» για να υπάρχει συνέπεια
και ανοικτά πλάνα µέχρι το τέλος Οκτωβρίου που είναι η τουρι-
στική περίοδος.

Θέλω όµως να θυµίσω µέσα από τη Βουλή, για να µην αδι-
κούµε την Κάλυµνο, ότι αυτή η Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση της
Νέας ∆ηµοκρατίας, έκανε δεκτό το αίτηµα των είκοσι ετών και

έγινε αεροδρόµιο στην Κάλυµνο. Μπορούν πλέον οι επισκέπτες
να επισκεφθούν µε το αεροπλάνο την Κάλυµνο. Έγιναν δρόµοι,
όπως ο Αργινόντας-Βαθύ, έγινε βιολογικός καθαρισµός στην Κά-
λυµνο µε την αµέριστη στήριξη της Κυβέρνησης και της περιφέ-
ρειας, έργο που έπρεπε να γίνει εδώ και δεκαπέντε χρόνια.

Επιδοτήσαµε το δηµοτικό πλοίο για τη ναυπήγησή του κατά
40%. Κάναµε στην Ψέριµο νέο λιµάνι, νέο ιατρείο, κτήριο ΑΜΕΑ.
Ολοκληρώθηκε το λιµάνι της Καλύµνου. Είναι στραβό, βέβαια,
το λιµάνι της Καλύµνου και επιµένω σε αυτό, όπως και στην Τήνο,
γιατί δεν είναι µόνο να γίνονται λιµάνια, αλλά να γίνονται λιµάνια
που µπορούν να προσεγγίζουν πλοία. Να µη γίνονται κλειστά λι-
µάνια.

Αποπερατώσαµε µε την Κυβέρνηση αυτή το Αρχαιολογικό
Μουσείο της Καλύµνου µε 900.000 ευρώ. Έγινε το κέντρο αναρ-
ριχητικού τουρισµού και χρηµατοδοτήθηκε από αυτήν εδώ την
Κυβέρνηση µε 119.000 ευρώ. ∆ιαµορφώθηκε η παραλία της Κα-
λύµνου µε τη στήριξη αυτής της Κυβέρνησης.

Παράλληλα, γίνεται προσπάθεια µε τους ψαράδες της Καλύ-
µνου, όπως ξέρετε πολύ καλά και υπάρχει µια πολύ στενή συ-
νεργασία -και ευχαριστώ ιδιαίτερα για τη στήριξη όλων των
Βουλευτών και τη δικής σας στήριξη, κύριε Νικητιάδη- για να
προωθήσουµε την Κάλυµνο ως το καταδυτικό κέντρο του κόσµου
µε τη δηµιουργία καταδυτικών πάρκων. Προχωρούµε στον αλι-
ευτικό τουρισµό, µε πρωτοβουλία των ψαράδων της Καλύµνου.
Έχουν γίνει τεχνητοί ύφαλοι, επισκέψιµοι από αυτοδύτες, προ-
κειµένου να βοηθήσουµε στην ανάπτυξη των αλιευµάτων.

Κλείσαµε την περιοχή της Ποσειδωνίας από τα συρόµενα ερ-
γαλεία εντάσσοντάς την στο NATURA 2000. ∆εχθήκαµε όλες τις
πρωτοβουλίες που πήραν οι ψαράδες της Καλύµνου, οι σφουγ-
γαράδες, οι οστρακαλιείς. Πιστεύω ότι και µε την προώθηση της
Ψερίµου ως πράσινο νησί και της Νισύρου θα µπορέσουµε να
έχουµε πλέον εκτός από την τουριστική επισκεψιµότητα που
έχουµε σήµερα µια τουριστική επισκεψιµότητα εκτός τουριστι-
κής περιόδου και τον χειµώνα και την άνοιξη και το φθινόπωρο.

Η Κάλυµνος για µας, για την Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας αποτελεί ένα νησί το οποίο από πολλά χρόνια ήταν αποµο-
νωµένο. Αποτελεί προτεραιότητα. Θα συνεχίσουµε αυτό το έργο.
Θα βελτιώσουµε και τις συγκοινωνίες όσον αφορά στην δυνατό-
τητα προσέγγισης λιµανιών µε µια προσπάθεια που γίνεται στον
εξωτερικό λιµένα, να υπάρχει η δυνατότητα προσέγγισης µεγα-
λύτερων πλοίων.

Σήµερα το απόγευµα, κύριε Νικητιάδη, σας διαβεβαιώ ότι µε
το δηµοτικό συµβούλιο θα ακούσουµε και τις προτάσεις προκει-
µένου να µπορέσουµε να εναρµονιστούµε για µια εθνική πολι-
τική, µια πολιτική που θα ασκούµε όλα τα κόµµατα από κοινού
για το καλό των νησιών µας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µε αριθµό 16/15-6-
2009 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Ζιώγα και η µε αριθµό 12/15-6-2009
επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συνα-
γερµού κ. Κυριάκου Βελόπουλου προς τους Υπουργούς Εσωτε-
ρικών και ΠΕΧΩ∆Ε σχετικά µε τη λειτουργία του Χώρου
Υγειονοµικής Ταφής Απορριµάτων Μαυροράχης στο Νοµό Θεσ-
σαλονίκης κλπ. επειδή αναφέρονται στο ίδιο θέµα θα συζητηθούν
ταυτόχρονα χωρίς να επηρεάζονται τα δικαιώµατα των οµιλητών
ως προς το χρόνο οµιλίας τους µε εφαρµογή της διάταξης της
παραγράφου 4 του άρθρου 131 του Κανονισµού της Βουλής.

Συγκεκριµένα η επίκαιρη ερώτηση του κ. Ζιώγα έχει ως εξής:
«Σε νέες κινητοποιήσεις προχωρούν οι κάτοικοι της Ασσήρου

του Νοµού Θεσσαλονίκης, γιατί δεν υλοποιήθηκαν όσα είχε υπο-
σχεθεί η Κυβέρνηση για την σωστή λειτουργία του ΧΥΤΑ Μαυ-
ροράχης (σταθµοί µεταφόρτωσης απορριµµάτων, κέντρα
διαλογής ανακυκλώσιµων υλικών, βιολογικής καθαρισµός, κατα-
σκευή κόµβου κ.α.) µε αποτέλεσµα να κινδυνεύει να µετατραπεί
σε νέα χωµατερή.

Επίσης είναι γνωστό ότι στον συγκεκριµένο ΧΥΤΑ µεταφέρο-
νται και ενταφιάζονται ιατρικά και νοσοκοµειακά απόβλητα.

Οι κάτοικοι είναι επίσης ανάστατοι από την µεθόδευση εγκα-
τάστασης εργοστασίου καύσης απορριµµάτων στην ίδια περιοχή
και τις επιπτώσεις που αυτή θα έχει στην υγεία τους και στο πε-
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ριβάλλον.
Ευθύνες για την κατάσταση αυτή έχουν διαχρονικά οι κυβερ-

νήσεις αλλά και η Τοπική και Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση που αντί
να επιδιώκουν την άµεση εκτέλεση των απαραίτητων έργων για
την οµαλή λειτουργία του ΧΥΤΑ και να εναντιωθούν στην εγκα-
τάσταση εργοστασίου καύσης των απορριµµάτων, συµπλέουν
µε την πολιτική της Κυβέρνησης και επιχειρηµατικούς οµίλους,
σε βάρος της υγείας των χιλιάδων κατοίκων της περιοχής και του
περιβάλλοντος.

Ερωτώνται οι κύριοι Υπουργοί:
Αν θα γίνουν άµεσα τα συγκεκριµένα έργα για την οµαλή λει-

τουργία του ΧΥΤΑ και αν θα σταµατήσει ο ΧΥΤΑ να δέχεται τα
νοσοκοµειακά απόβλητα

Αν θα σταµατήσει κάθε προσπάθεια εγκατάστασης εργοστα-
σίου καύσης των απορριµµάτων.»

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Βελόπουλου έχει ως εξής:
«Επανερχόµεθα στην επίκαιρη ερώτησή µας, υπ. αριθµ/ -06-

2008 περί της ενάρξεως λειτουργίας του Χώρου Υγειονοµικής
Ταφής Απορριµµάτων (ΧΥΤΑ) Β.∆. τοµέως Ν. Θεσσαλονίκης,
στην Μαυροράχη, καθ’ όσον παρά την παρέλευση έτους και
πλέον από τότε, εξακολουθούν να υφίστανται οι ίδιοι αρνητικοί
παράγοντες και συνθήκες, ως προς την λειτουργία της ανωτέρω
εγκαταστάσεως. Η µη τήρηση των προβλεποµένων αλλά και υπο-
σχεθέντων, οδήγησε και πάλι τους τοπικούς φορείς και τους κα-
τοίκους σε νέες κινητοποιήσεις και αποκλεισµούς, καθ’ ότι, πλήν
των άλλων υφίσταται κίνδυνος για την δηµόσια υγεία λόγω της
εναποθέσεως νοσοκοµειακών αποβλήτων.

Οι κινητοποιήσεις αυτές αποτυπώνονται στα τοπικά µέσα ενη-
µέρωσης, αλλά και σε ειδησεογραφικές ιστοσελίδες του διαδι-
κτύου (π.χ. zougla.gr)

Ερωτώνται οι κύριοι Υπουργοί
Ποιοι είναι οι λόγοι, για τους οποίους µετά την παρέλευση

έτους και πλέον εξακολουθούν να υπάρχουν οι ίδιο ακριβώς ανα-
σταλτικοί παράγοντες, που εµποδίζουν την εύρυθµη και βάσει
κανόνων και προδιαγραφών λειτουργία του ΧΥΤΑ Μαυροράχης,
πόσω µάλλον όταν η εναπόθεση νοσοκοµειακών αποβλήτων
(εκτός των άλλων) δηµιουργεί πολύ σοβαρούς κινδύνους για την
δηµόσια υγεία. Θα ληφθούν άµεσα µέτρα;»

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Πόσο

χρόνο έχω;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Έχετε έξι λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ.
Θέλω να διευκρινίσω πριν αρχίσουµε την συζήτησή µας ότι αρ-

µόδιοι φορείς διαχείρισης στερεών αποβλήτων εδώ και δεκαε-
πτά χρόνια είναι µόνο οι δήµοι. Για την Περιφέρεια Κεντρικής
Μακεδονίας και ειδικότερα για τον Νοµό Θεσσαλονίκης αρµό-
διος φορέας είναι ο Φορέας ∆ιαχείρισης Στερεών Αποβλήτων,
ΦΟ∆ΣΑ, και είναι ο σύνδεσµος των ΟΤΑ όλου του Νοµού Θεσ-
σαλονίκης.

Πράγµατι έχουν αρχίσει κάποιες κινητοποιήσεις οι οποίες ου-
σιαστικά υποκινούνται από τον ∆ήµου Ασσήρου ο οποίος –και
αυτό το λέω για όποια αξία έχει- κατέθεσε αίτηση για αντισταθ-
µιστικά οφέλη στην Τοπική Ένωση ∆ήµων και Κοινοτήτων Νοµού
Θεσσαλονίκης η οποία απέρριψε την αίτηση για να υπάρξουν
αντισταθµιστικά οφέλη υπέρ του ∆ήµου Ασσήρου.

Γιατί διαµαρτύρεται και τι λέει ο ∆ήµαρχος Ασσήρου; Απ’ ό,τι
είδα σ’ ένα δελτίο τύπου αυτά που επικαλείται θα συζητηθούν σε
έκτακτο νοµαρχιακό συµβούλιο την εβδοµάδα που µας έρχεται
µε αποκλειστικό θέµα ηµερήσιας διάταξης, ειδικό, δηλαδή, νο-
µαρχιακό συµβούλιο, τη λειτουργία του ΧΥΤΑ Μαυροράχης. Τι
λέει ο ∆ήµος Ασσήρου και ο περιβαλλοντικός σύλλογος Ασσή-
ρου; Ότι δεν λειτουργεί σωστά ο ΧΥΤΑ, ότι δέχεται νοσοκοµειακά
απόβλητα, ότι δεν έγινε ο κόµβος που παρακάµπτει τον ∆ήµο Ασ-
σήρου, ότι δεν προχώρησε αναπτυξιακό σχέδιο για την περιοχή,
ότι τα σκουπίδια δεν µεταφέρονται µε κοντέινερς.

Να σας ενηµερώσω πρώτα τι περιλαµβάνει ο περιφερειακός
σχεδιασµός για τον Νοµό Θεσσαλονίκης. Περιλαµβάνει δύο χώ-
ρους υγειονοµικής ταφής απορριµµάτων τώρα, υπολειµµάτων
µετά, στην Μαυροράχη και στον Άγιο Αντώνιο, επτά σταθµούς

µεταφόρτωσης απορριµµάτων, δύο µονάδες επεξεργασίας στε-
ρεών αποβλήτων µε την διαλογή στην πηγή και τρία κέντρα δια-
λογής ανακυκλώσιµων υλικών.

Ο ΧΥΤΑ Μαυροράχης βρίσκεται σε λειτουργία. Είναι αυτός για
τον οποίο υπάρχουν οι ενστάσεις. Του Αγίου Αντωνίου είναι στο
στάδιο της περιβαλλοντικής αδειοδότησης από την αντίστοιχη
υπηρεσία του ΥΠΕΧΩ∆Ε. Λειτουργούν τρεις από τους επτά προ-
βλεπόµενους σταθµούς µεταφόρτωσης αποβλήτων. Έχουν αδει-
οδοτηθεί περιβαλλοντικά ένας στον ∆ήµο Ευκαρπίας και
βρίσκονται σε διαδικασία αδειοδότησης ακόµα τρεις σταθµοί µε-
ταφόρτωσης απορριµµάτων. Οι δυο µονάδες επεξεργασίας στε-
ρεών αποβλήτων είναι στο στάδιο επίσης της περιβαλλοντικής
αδειοδότησης από την ΕΥΠΕ του ΥΠΕΧΩ∆Ε.

Στο Νοµό Θεσσαλονίκης εφαρµόζεται από την σύνδεσµο και
πρόγραµµα διαλογής στην πηγή και βρίσκονται σε λειτουργία
ήδη δύο από τα τρία κέντρα διαλογής ανακυκλώσιµων υλικών
στην Θέρµη και στους Ταγαράδες, ενώ έχει ήδη αδειοδοτηθεί
περιβαλλοντικά από την αντίστοιχη υπηρεσία της περιφέρειας
ένα ακόµα κέντρο διαλογής ανακυκλώσιµων υλικών στον ∆ήµο
Ευκαρπίας.

Όσον αφορά στα υπόλοιπα έργα η δέσµευση για την χρηµα-
τοδότηση των διαδικασιών κατασκευής αυτών των έργων που
περιλαµβάνονται στον περιφερειακό σχεδιασµό υλοποιείται. ∆ια-
τίθενται συνολικά 48.884.445 ευρώ από το ΠΕΠ ΕΣΠΑ πρό-
γραµµα Μακεδονίας-Θράκης 2007-2013. Μέσω της
συγκεκριµένης πρόσκλησης κλήθηκαν οι φορείς διαχείρισης στε-
ρεών αποβλήτων µεταξύ των οποίων και ο σύνδεσµος ΟΤΑ Θεσ-
σαλονίκης να υποβάλλουν ώριµες προτάσεις µελετών για την
ένταξη στις εξής κατηγορίες πράξεων του προγράµµατος: χώροι
υγειονοµικής ταφής, σταθµοί µεταφόρτωσης, αποκατάστασης
χώρων ανεξέλεγκτης διάθεσης απορριµµάτων, λοιπές υποστη-
ρικτικές δράσεις.

Η δέσµευση για την κατασκευή κόµβου επί της Εγνατίας Οδού
τηρήθηκε µε την άµεση σύνταξη και ολοκλήρωση του µεγαλύτε-
ρου µέρους της κεντρικής µελέτης από το συνεργάτη-µελετητή
της «ΕΓΝΑΤΙΑΣ Ο∆ΟΥ Α.Ε.» και βρίσκεται ήδη για έγκριση -αφού
έχει τελειώσει- στην αρµόδια υπηρεσία περιβάλλοντος του ΥΠΕ-
ΧΩ∆Ε. Αµέσως µετά την έγκριση, η περιφέρεια θα µεριµνήσει
για την ένταξη του έργου κατασκευής του κόµβου σε σχετικό
πρόγραµµα χρηµατοδότησης. Η δέσµευση για σταδιακή αντικα-
τάσταση των απορριµµατοφόρων µε κοντέινερς αφορά τον προ-
γραµµατισµό έργων για τη λειτουργία του ΣΟΤΑΝΘ. Και ο
πρόεδρος του ΣΟΤΑΝΘ ισχυρίζεται ότι βρίσκεται σε διαδικασία
αντικατάστασης των απορριµµατοφόρων µε κοντέινερς. Η δέ-
σµευση δε για τη χρηµατοδότηση εκπόνησης µελέτης αναβάθ-
µισης της ευρύτερης περιοχής τηρήθηκε και εντάξαµε στο
Πρόγραµµα «ΘΗΣΕΑΣ» µε προγραµµατική σύµβαση µεταξύ της
περιφέρειας Κεντρικής Μακεδονίας, των ∆ήµων Ασσήρου, Βερ-
τίσκου, Λαγκαδά και Μυδονίας, καθώς και της αναπτυξιακής εται-
ρείας Θεσσαλονίκης ως αναδόχου. Ολοκλήρωσε εµπρόθεσµα η
ΑΝΕΘ την εν λόγω µελέτη και πρόκειται να την παραδώσει εντός
των προσεχών ηµερών.

Τέλος, όσον αφορά το ζήτηµα της εγκατάστασης εργοστασίου
καύσης απορριµµάτων, ο περιφερειακός σχεδιασµός δεν προ-
βλέπει συγκεκριµένη περιοχή τοποθέτησης. Αυτό θα προκύψει
από άλλες διαδικασίες. Κάνει όµως µνεία για δύο µονάδες βιο-
µηχανικής, βιολογικής επεξεργασίας: Μια στη βορειοδυτική ενό-
τητα, στη πρώτη διαχειριστική ενότητα και µια στη δεύτερη
διαχειριστική ενότητα. Αυτά προβλέπονται.

Τέλος –και τελειώνω µε αυτό- εκπρόσωποι από τον περιβαλ-
λοντικό σύνδεσµο ζήτησαν να λάβουν δείγµατα από τα στραγγί-
σµατα για ανάλυση. Πάρθηκαν δύο δείγµατα και ένα πήρε ο
ΣΟΤΑΝΘ και το άλλο το πήραν οι κάτοικοι ή ο σύλλογος όπως εκ-
προσωπήθηκε. Ζήτησε ο σύλλογος από τον πρόεδρο να γίνει
έλεγχος στα φορτηγά. Ο πρόεδρος δέχτηκε και ελέχθηκαν
έντεκα φορτηγά. Στο ένα βρήκαν επτά σύριγγες και έναν ορό.
Σε δεύτερο έλεγχο βρέθηκαν πάλι δύο σύριγγες, εκ των οποίων
η µια µε βελόνα και δύο οροί. Αυτά είναι τα στοιχεία, τα οποία
έχουµε εµείς στη διάθεσή µας από τις περιφερειακές υπηρεσίες.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Θα συνεχίσετε
στη δευτερολογία σας, κύριε Υπουργέ.
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Τελειώνω,
κυρία Πρόεδρε. Εξάλλου δεν έχω πολλά πράγµατα να πω.

Από ό,τι βλέπουµε υπάρχει η δυσκολία της ολοκλήρωσης
αυτών των µελετών µε τα στάδια που προβλέπονται από το νόµο,
στάδια τα οποία είναι διασφαλιστικά της προστασίας του περι-
βάλλοντος, κυρίως στην έγκριση των περιβαλλοντικών όρων που
γνωρίζετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πόσο προσεκτική είναι
και η αρµόδια υπηρεσία του ΥΠΕΧΩ∆Ε.

Όσον αφορά δε τα υπόλοιπα, έχουν δροµολογηθεί και η απά-
ντηση είναι ότι υπάρχει ήδη η προκήρυξη µε 50.000.000 ευρώ,
προκειµένου να ολοκληρωθούν τα έργα, τα οποία προβλέπονται
στον περιφερειακό σχεδιασµό.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Ο κ. Ζιώγας έχει το λόγο για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, από ό,τι µας είπατε ό,τι αφορά τη Μαυροράχη

όλα είναι σε στάδιο µελέτης και εγκρίσεως. Ως Νοµός Θεσσα-
λονίκης έχουµε µια τραυµατική εµπειρία, αφού πέρασαν τέσσε-
ρις δεκαετίες λειτουργίας της χωµατερής των Νταγαράδων µε
όλες τις γνωστές αρνητικές συνέπειες προς το περιβάλλον και
την υγεία των κατοίκων. Πριν ένα χρόνο, µετά από αυτή τη σχε-
δόν σαράντα χρόνια λειτουργία των χωµατερής, ξεκίνησε να δέ-
χεται απορρίµµατα ο ΧΥΤΑ της Μακροράχης. Αντί όµως να
λειτουργήσει ως ΧΥΤΗ λειτουργεί µε όρους χωµατερής, δηλαδή
όλα τα στερεά απόβλητα του νοµού πηγαίνουν εκεί. Και αυτό
γιατί ούτε κέντρα διαλογής υπάρχουν, όπως είπατε, ούτε σταθ-
µοί µεταφόρτωσης λειτουργούν στη φάση αυτή στην περιοχή.
∆ηλαδή, όλα ανάποδα.

Θέτουµε τώρα ένα ερώτηµα, γιατί όχι µόνο δεν απαντήσατε
αλλά δεν το θίξατε καθόλου: Πώς γίνεται η διαχείριση των επι-
κίνδυνων και µολυσµατικών αποβλήτων στο νοµό µας όταν είναι
γνωστό ότι φτάνουν τα νοσοκοµειακά µολυσµατικά απόβλητα
στους τρεις µε τέσσερις τόνους ηµερησίως; Έχουµε σαφή επι-
βάρυνση του περιβάλλοντος µε κίνδυνο για την υγεία των κατοί-
κων, επειδή ακριβώς δεν έχουν υλοποιηθεί αυτά τα έργα, τα
απαραίτητα έργα υποδοµής που προβλέπει ο περιφερειακός
σχεδιασµός.

Ο ΧΥΤΗ του Αγίου Αντωνίου όπως είπατε είναι ακόµα στις µε-
λέτες. Γιατί; Εδώ δεν υπάρχουν ευθύνες ΥΠΕΧΩ∆Ε, περιφέρειας,
νοµαρχίας και ΟΤΑ µείζονος; Έπρεπε να έχει τελειώσει και ακόµα
είµαστε στις µελέτες. Είναι κοινή πεποίθηση ότι η καθυστέρηση
των απαραίτητων έργων αποσκοπεί στην εγκατάσταση και λει-
τουργία του εργοστασίου καύσης ή όπως αλλιώς θέλετε να ονο-
µαστεί στα πλαίσια είτε της πράσινης ανάπτυξης είτε των
πράσινων business. Οι αρνητικές συνέπειες είναι πολλές από την
εγκατάσταση και λειτουργία τέτοιων εργοστασίων: Υγεία για
τους κατοίκους, κόστος πάλι για τους εργαζόµενους, φαινόµενο
του θερµοκηπίου, αρνητικές επιπτώσεις στην ανακύκλωση, είναι
παρωχηµένη ως µέθοδος και έχει εγκαταλειφτεί από τις περισ-
σότερες χώρες στη Βόρεια Ευρώπη και βέβαια η µονοπωλειακή
λειτουργία του. Οι κινητοποιήσεις των κατοίκων και ο αγώνας
τους έφερε αποτελέσµατα. Και δεν είναι αποτέλεσµα της υποκί-
νησης από το δήµο, κύριε Υπουργέ. Είναι µια εύκολη κριτική ή αν
θέλετε και κατηγορία για τους κατοίκους ότι κινητοποιούνται από
το δήµο γιατί είναι γνωστό ότι και στην ΚΕ∆ΚΕ και στην ΤΕ∆Κ
τόσο οι εκπρόσωποι του ΠΑΣΟΚ όσο και οι εκπρόσωποι της Νέας
∆ηµοκρατίας, οι διοικήσεις δηλαδή που προέρχονται από αυτά
τα κόµµατα, είναι υπέρ των εργοστασίων καύσης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Απαιτούν, λοιπόν, οι κάτοικοι άµεσα µέτρα και εµείς εδώ συ-

µπαραστεκόµαστε. Εµείς είµαστε αντίθετοι σε κάθε µορφή ιδιω-
τικοποίησης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Είστε
υπέρ της καύσης ή όχι, κύριε συνάδελφε;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Σαφέστατα είµαστε κατά, κύριε Υπουργέ,
και τοποθετούµαστε καθέτως και σε κάθε ευκαιρία ως κόµµα. Εί-
µαστε αντίθετοι, λοιπόν, σε κάθε µορφή ιδιωτικοποίησης µέρους

ή του συνόλου της καθαριότητας. Η δραστηριότητα της διαχεί-
ρισης των απορριµµάτων και η ανακύκλωση να ασκείται µόνο
από τις υπηρεσίες των ΟΤΑ.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Το λόγο έχει ο

έτερος ερωτών ο κ. Βελόπουλος για τρία λεπτά.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, πέρασε ακριβώς

ένας χρόνος. Πέρυσι τέτοια µέρα, µια µέρα πριν, συζητούσαµε
το ίδιο θέµα. Ακούστε τι µου είχατε πει: «Το χρονοδιάγραµµα για
τον περιφερειακό σχεδιασµό της Κεντρικής Μακεδονίας προ-
χωρά µε γρήγορους ρυθµούς». Σήµερα µας λέτε το ίδιο. Εγώ
σας ερωτώ τότε: «Πότε θα υλοποιηθεί;». Μου απαντάτε: «Με γρή-
γορους ρυθµούς». Αν οι ρυθµοί του ενός έτους είναι γρήγοροι,
τότε σαφώς έχετε πρόβληµα ως Κυβέρνηση συνολικά. Γρήγοροι
ρυθµοί σηµαίνει γρήγοροι ρυθµοί.

Παρακάτω σας ερωτώ ξανά: «Πότε θα τελειώσουν τα έργα;».
Μου απαντάτε: «Γρήγορα». Λέτε, κύριε Υπουργέ, τα ίδια ακρι-
βώς που λέγατε και πέρυσι µε µερικές µικροβελτιώσεις. Μου
λέτε ότι αρµόδιος φορέας είναι ο ΟΤΑ. ∆εν ξέρετε ποιοι εκλέγο-
νται στον ΟΤΑ, κύριε Υπουργέ; δικοί σας άνθρωποι είναι. Ο κ.
Ζουρνάς είναι δικός σας άνθρωπος, από το δικό σας κόµµα. Αρ-
µόδιος φορέας είναι ο ΟΤΑ και η Κυβέρνηση δεν ξέρει τίποτα.
όποτε µας βολεύει ξέρουµε, όποτε δεν µας βολεύει δεν ξέρουµε.

Μας είπατε ότι λειτουργούν τρεις από τους επτά σταθµούς.
∆ύο µονάδες στερεών αποβλήτων δεν έγιναν. ∆ύο από τα τρία
κέντρα διαλογής και ανακύκλωσης υλικών δεν έγιναν. Έργα υλο-
ποιούνται. Πότε θα τελειώσει αυτή η ιστορία; Αυτό έχει σηµασία.
Εγώ δεν θέλω να τελειώσει αύριο το πρωί. ∆ώστε µας όµως χρο-
νοδιάγραµµα επιτέλους για να πούµε στους κατοίκους «Κύριοι,
µη στεναχωριέστε, σε πέντε µήνες, σε έξι µήνες θα βαίνουν όλα
καλώς». Για να πάµε υποστηρικτικά σ’ αυτήν τη διαδικασία. Εµείς
δεν έχουµε πρόβληµα µε κανέναν δήµαρχο, όπως λέτε εσείς ότι
υποκινεί ο δήµαρχος. Και για να σας πω, κύριε Υπουργέ, αν κά-
ποιος έκανε χωµατερή δίπλα από το σπίτι σας ή στο δικό µου
σπίτι θα µε ενοχλούσε. Πολλώ δε µάλλον αν ο δίπλα ή ο απένα-
ντι δήµαρχος έπαιρνε χρήµατα από τη βρώµα που πετάµε εκεί
πέρα. Γιατί συµβαίνει το εξής: Ο ∆ήµαρχος Ασσήρου παίρνει τα
σκουπίδια ακριβώς στα σύνορα µε τον άλλο δήµο, αλλά ο άλλος
δήµος παίρνει τα λεφτά. ∆εν θέλω να πιστέψω αυτό που λένε οι
εφηµερίδες ότι επειδή είναι συγγενείς µε κορυφαίο Υπουργό της
Κυβέρνησης σας συνεχίζεται αυτή η ιστορία. ∆εν θέλω να το πι-
στέψω, κύριε Υπουργέ. Και ξέρετε πολύ καλά τι εννοώ.

∆εν έγιναν περιφερειακά έργα διαχείρισης απορριµµάτων,
κόµβος επί της Εγνατίας. Μπαίνουν µέσα από το χωριό τα απορ-
ριµµατοφόρα. Απορριµµατοφόρα δίχως κοντέινερς. Το είπατε
εσείς. ∆εν έγινε το σχέδιο ανάπτυξης της περιοχής. Αυτά τα εί-
πατε εσείς. ∆εν τα λέω εγώ. Ή καθυστερεί το σχέδιο ανάπτυξης.
Θα γίνει εγκατάσταση εργοστασίου ενεργειακής καύσης απορ-
ριµµάτων εκεί ναι ή όχι; Αυτό είναι το ερώτηµα των κατοίκων.

Ξέρετε το χειρότερο ποιο είναι, κύριε Υπουργέ; Αν έλθει αύριο
το πρωί η Ευρωπαϊκή Ένωση και µας ελέγξει, διότι στην Ευρω-
παϊκή Ένωση το 2011 τελειώνουν οι ΧΥΤΑ, τι θα πούµε; Θα µας
ζητήσει τα λεφτά πίσω. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Υπάρχει
πρόβληµα και πρέπει να κάνετε γρήγορα.

Εγώ προσωπικά δεσµεύοµαι να σας στηρίξω ως Κυβέρνηση
και δεν µε ενδιαφέρει ποιος είναι ο δήµαρχος, γιατί είναι άλλου
κόµµατος, δεν είναι δικός µας. Όµως, στην Τοπική Αυτοδιοίκηση
σηµασία έχει να στηρίζουµε την τοπική κοινωνία, όχι επειδή ο δή-
µαρχος δεν είναι του κόµµατός µας, να λέµε ότι είναι υποκινού-
µενες οι κινητοποιήσεις. Αυτοί αντιλαµβάνονται το πρόβληµα,
αυτοί το περνούν. Κάθε πρωί τα φορτηγά περνούν µέσα από το
χωριό και τα βλέπουν τα απορριµµατοφόρα που δεν είναι ένα και
δύο, µιλάµε ότι περνούν από εκεί όλα τα απορριµµατοφόρα του
Νοµού Θεσσαλονίκης. Ξέρετε τι είναι να περνούν από το χωρίο
σου εκατό – διακόσια απορριµµατοφόρα την ηµέρα;

Κλείνω λέγοντας το εξής: Λέτε ότι βρέθηκαν τρεις, πέντε σύ-
ριγγες και δύο, τρεις οροί.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Όχι, δεν
έκανα έτσι!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Η κινησιολογία είναι και όρος επι-
στηµονικός. Απλά µου αρέσει να κινώ τα χέρια µου. ∆εν ξέρω αν
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απαγορεύεται και αυτό!
Είπατε ότι βρέθηκαν τρεις, πέντε σύριγγες και ένας, δύο οροί.

Είναι σηµαντικό να µου το λέτε αυτό ως Υπουργός στη Βουλή.
Αυτό τι σηµαίνει; Ότι κάποιος ή κάποιοι από κάποιο νοσοκοµείο
πετούν νοσοκοµειακά απόβλητα. Είναι απόβλητο οι σύριγγες.
∆εν πέρασαν τυχαία από εκεί. Γι’ αυτό λέµε, επισπεύσετε, κάνετε
γρήγορα. ∆εν λέµε τίποτε άλλο. Τρέξτε. Ένα χρόνο πριν τα ίδια
µας λέγατε. Μην συνεχιστεί αυτή η ιστορία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Ο κύριος Υφυ-

πουργός έχει το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Θα αρ-

χίσω από το τελευταίο.
Αυτά τα ευρήµατα στα σκουπίδια αποδεικνύουν ότι δεν είναι

νοσοκοµειακά απόβλητα.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι. Πήγα και τα είδα. Υπάρχουν.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Εγώ δεν

πήγα να τα δω. Ούτε το Υπουργείο µπορεί να πηγαίνει παντού
και να βλέπει. Έχουµε τα µάτια µας και τα αφτιά µας, που είναι
οι περιφέρειες, οι αντίστοιχες υπηρεσίες των περιφερειών, αυτά
που λένε οι δήµοι και αυτά που λέει ο σύνδεσµος των δήµων.

Επί σαράντα χρόνια, είπε ο κύριος συνάδελφος, ο κ. Ζιώγας,
υπάρχει µία απαράδεκτη κατάσταση. Πριν από τρία ή τέσσερα
καλοκαίρια ήµασταν βουτηγµένοι στις διοξίνες των ταγαράδων.
Εγώ εκεί ήµουν και αναπνέαµε εκεί διοξίνες. Αποζηµιώσαµε όλον
τον κόσµο. Ήταν µία απαράδεκτη κατάσταση.

Φέτος είχα την χαρά και την τιµή να εγκαινιάσω τον ΧΥΤΑ Μαυ-
ροράχης. Αυτό σύµφωνα µε τα κρατούντα και µε την άρνηση των
κατοίκων οποιασδήποτε µορφής και κόµµατος, όπου γίνεται κατά
τη γνώµη µου µικροκοµµατική εκµετάλλευση. Ο δε ΧΥΤΑ του
Νοµού Μαγνησίας απέχει από το σπίτι µου σε ευθεία γραµµή λι-
γότερο από τρία χιλιόµετρα. ∆εν υπάρχει όχληση. Κανένας δεν
διαµαρτυρήθηκε. Εµείς δεν είχαµε ποτέ στην περιοχή µου τέτοια
θέµατα. Και να σας πω ότι δεν µε ενδιαφέρει τι χρώµα κοµµατικό
έχει ο ∆ήµαρχος Ασσήρου, η µεγάλη καθυστέρηση έγινε µεταξύ
δηµάρχων του Λαχανά και του Λαγκαδά, οι οποίοι εξελέγησαν
µε τη στήριξη της Νέας ∆ηµοκρατίας. Άρα ποτέ δεν το βάλαµε
εµείς σε επίπεδο κοµµατικό. Είναι τελείως διαφορετικά τα κίνη-
τρα. Εγώ απλώς ανέφερα ότι ο ∆ήµαρχος Ασσήρου ζήτησε αντι-
σταθµιστικά οφέλη τα οποία απέρριψε η ΤΕ∆Κ.

Εάν τα χρήµατα που πηγαίνουν στον άλλο δήµο πήγαιναν και
σε αυτόν, η οσµή, η ταλαιπωρία και η όχληση θα εξαφανίζονταν,
όπως τα αργύρια έδιναν στα συγχωροχάρτια και η ψυχή ανέ-
βλυζε στο καθαρτήριο; Τα αντισταθµιστικά είναι ένα άλλο
πράγµα, για την όχληση, δεν σηµαίνει ότι η όχληση απαλείφεται
µε την καταβολή των αργυρίων των αντισταθµιστικών.

Υπάρχει µία διαδικασία η οποία είναι χρονοβόρος και η οποία,
κατά τη γνώµη µου, όσο και να την παλέψεις, δεν µπορεί να σµι-
κρυνθεί. Οι περιβαλλοντικές άδειες, οι προσφυγές που γίνονται
σε όλα τα επίπεδα της δικαιοσύνης και σε όλες τις βαθµίδες, κα-
θιστούν αυτά τα έργα ιδιαίτερα βραδυκίνητα. Όµως, έχουµε µία
σηµαντική πρόοδο. Λειτουργεί ο ΧΥΤΑ, έχουν αγοραστεί τεµαχι-
στές και τεµαχίζονται, αποκαθίστανται οι ανεξέλεγκτες χωµατε-
ρές µε ταχύτατους ρυθµούς. Εγώ θα σας δώσω και νούµερα.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Πότε θα τελειώσει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Το πότε

θα τελειώσει δεν µπορώ να σας το πω. Μπορείτε να µου πείτε
εάν υπάρξει προσφυγή µόλις εγκριθούν οι περιβαλλοντικοί όροι
για τον Άγιο Αντώνιο στο Συµβούλιο της Επικρατείας ή κάπου
αλλού;

Εάν µου απαντήσετε ότι δεν θα υπάρξει προσφυγή, εγώ δε-
σµεύοµαι την άλλη εβδοµάδα να σας φέρω χρονοδιάγραµµα. Θα
σας πω µόνο ότι για την Κερατέα εκδικάστηκαν δεκαεπτά προ-
σφυγές. Εγώ δεν είµαι νοµικός, αλλά δεκαεπτά προσφυγές στο
Συµβούλιο της Επικρατείας σε πόσον καιρό πιστεύετε ότι εκδι-
κάζονται και βγαίνουν τα αποτελέσµατα;

Κατά συνέπεια, έχουµε πρόοδο. Χρονοδιάγραµµα λόγω των
αστάθµιτων παραγόντων δεν µπορούµε να δώσουµε. Μπορούµε
όµως να ισχυριστούµε ότι έγινε πρόοδος στο εξής: Πρώτον,
έχουν εγγραφεί και εξευρεθεί 50.000.000 ευρώ. Έχουν γίνει οι
µελέτες που σας προανέφερα και για την ανάπτυξη της περιοχής

και για τον κόµβο. Άρα, είναι έτοιµο το χρηµατοδοτικό πλαίσιο,
είναι έτοιµες οι µελέτες και αποµένει η «γραφειοκρατία» -ας την
πω έτσι εντός εισαγωγικών- διαδικασίες οι οποίες είναι χρονο-
βόρες. Αυτά έχουν γίνει και έχουν δροµολογήσει µία σειρά ση-
µαντικών έργων σε αυτά τα λίγα χρόνια ενώ πρώτα υπήρχε το
χάος επί σαράντα χρόνια που ανέφερε ο κ. Ζιώγας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ)

Εµείς πρέπει να κριθούµε από αυτά που παραλάβαµε. Όταν
παραλάβαµε τρεις χιλιάδες τριάντα πέντε χωµατερές, δεν µπο-
ρείτε να µας πείτε γιατί υπάρχουν σήµερα τριακόσιες εβδοµή-
ντα. Ήταν άθλος να κλείσουν όλες αυτές οι χωµατερές, όταν
υπήρχαν δεκαεννέα χώροι υγειονοµικής ταφής που δεν είχαν
προσδιοριστεί χωροταξικά που θα γίνουν και σήµερα δεν έχουµε
µόνο σε δύο περιοχές προσδιορίσει τους χώρους υγειονοµικής
ταφής, αυτό είναι µεγάλη πρόοδος! Βεβαίως δεν έχει λυθεί το
πρόβληµα, βεβαίως έχουµε µπροστά µας πάρα πολλά πράγµατα.
Βεβαίως πρέπει να γίνουν κατά την άποψη µου και νοµοθετικές
ρυθµίσεις ειδικές για να επιταχυνθούν οι διαδικασίες. Όµως, πρέ-
πει να ισορροπήσουµε στην κοινωνική αποδοχή, στη διαφάνεια
και στην επιτάχυνση των διαδικασιών. Πιστέψτε µε ο συνδυασµός
αυτών των τριών παραγόντων δεν είναι καθόλου εύκολος ιδιαί-
τερα σε ένα ζήτηµα όπου µεγάλη πολιτική και κοµµατική σπέ-
κουλα γίνεται.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Η µε αριθµό 15/15-6-2009
τρίτη επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς κ. Ευαγγελίας Αµµανατίδου-Πασχαλίδου
προς τον Υπουργό Μεταφορών και Επικοινωνιών, σχετικά µε την
εξέλιξη των µελετών και την υλοποίηση του Προαστιακού Περι-
φερειακού Σιδηροδρόµου της Θεσσαλονίκης προς το Νοµό Πέλ-
λης δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση
των επικαίρων ερωτήσεων.

Θα ήθελα να κάνω τις ακόλουθες ανακοινώσεις:
Σήµερα Πέµπτη 18 Ιουνίου 2009 θα συνεδριάσουν οι ακόλου-

θες κοινοβουλευτικές επιτροπές:
1. Ώρα 9.30’ π.µ. θα συνεδριάσει η ∆ιαρκής Επιτροπή Μορ-

φωτικών Υποθέσεων, µε θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Συνέχιση της επεξεργασίας και εξέτασης του σχεδίου νόµου

του Υπουργείου Πολιτισµού: «Οργανωτική Επιτροπή Μεσογεια-
κών Αγώνων – Βόλος 2013 και άλλες διατάξεις» (2η συνεδρίαση
– ακρόαση εξωκοινοβουλευτικών προσώπων).

2. Ώρα 13.00’ θα συνέλθουν σε κοινή συνεδρίαση η Ειδική
∆ιαρκής Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων και η ∆ιαρκής Επι-
τροπή Παραγωγής και Εµπορίου, µε θέµα ηµερήσιας διάταξης:

Εξέταση της Πρότασης Οδηγίας του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου και του Συµβουλίου για τα ∆ικαιώµατα των Καταναλωτών
(COM (2008) 614 τελικό).

3. Ώρα 13.30’ θα συνεδριάσει η ∆ιαρκής Επιτροπή Μορφωτι-
κών Υποθέσεων, µε θέµα ηµερήσιας διάταξης:

Συνέχιση της επεξεργασίας και εξέτασης του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Πολιτισµού: «Οργανωτική Επιτροπή Μεσογεια-
κών Αγώνων – Βόλος 2013 και άλλες διατάξεις» (3η συνεδρίαση).

4. Ώρα 13.30’ θα συνεδριάσει η ∆ιαρκής Επιτροπή Οικονοµι-
κών Υποθέσεων, µε θέµα ηµερήσιας διάταξης:

Ενηµέρωση των µελών της επιτροπής, από τον Υπουργό Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών, κ. Ιωάννη Παπαθανασίου, σύµφωνα
µε το άρθρο 36 παράγραφος 7 του Κανονισµού της Βουλής, για
το υπό κατάθεση νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών: «Κανόνες Τεκµηρίωσης Ενδοοµιλικών Συναλλαγών,
Κανόνες Υποκεφαλαιοδότησης Επιχειρήσεων και άλλες διατά-
ξεις».

Είναι η πρώτη συνεδρίαση που γίνεται µε τη νέα ρύθµιση του
Κανονισµού της Βουλής, σύµφωνα µε την οποία τα νοµοσχέδια
θα ανακοινώνονται στη Βουλή και όχι στα Υπουργεία, θα ενηµε-
ρώνεται η ∆ιαρκής Επιτροπή σε µία συνεδρίαση για το περιεχό-
µενου νοµοσχεδίου που πρόκειται να κατατεθεί αργότερα, ώστε
να ξαναφέρουµε στη Βουλή, εδώ που είναι ο φυσικός χώρος ό,τι
αφορά τη νοµοθετική εργασία. Και αυτή είναι η πρώτη εφαρµογή
της σχετικής ρύθµισης που ψηφίσαµε στην τροποποίηση του Κα-
νονισµού πέρυσι τον Ιούνιο.
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµεθα στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης: «Εφαρµογή της
αρχής της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών όσον αφορά
την πρόσβαση σε αγαθά και υπηρεσίες και την παροχή αυτών
και άλλες διατάξεις».

Η ∆ιάσκεψη των Προέδρων απεφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 11-6-2009 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε δύο συνεδριά-
σεις, µία σήµερα το πρωί και µία το απόγευµα στις έξι η ώρα.
Στη σηµερινή συνεδρίαση, που ξεκίνησε τώρα, θα συζητηθεί το
νοµοσχέδιο επί της αρχής και στην απογευµατινή συνεδρίαση
θα συζητηθούν τα άρθρα του νοµοσχεδίου και οι τροπολογίες
ως µία ενότητα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας γνωρίζουµε ότι στο νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Ανάπτυξης το οποίο σας ανέφερα πριν
από λίγο του οποίου ξεκινάει η συζήτηση, ο Γενικός Γραµµατέας
της Κοινοβουλευτικής Οµάδος της Νέας ∆ηµοκρατίας µας γνω-
ρίζει ότι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ορίζεται ο Βουλευτής
Εύβοιας, ο πρώην Υπουργός Αναστάσιος Λιάσκος.

Από τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ,

τον κ. Αλέξανδρο Αλαβάνο λάβαµε επιστολή µε την οποία µας
γνωρίζει ότι στο νοµοσχέδιο του οποίου αρχίζει η συζήτηση ορί-
ζεται ειδική αγορήτρια η Βουλευτής κ. Ευαγγελία Αµµανατίδου-
Πασχαλίδου και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού
Ορθόδοξου Συναγερµού, ο κ. Μαυρουδής Βορίδης µας γνωρί-
ζει ότι στο ίδιο νοµοσχέδιο που ξεκινάει η συζήτησή του ορίζεται
ειδικός αγορητής ο Βουλευτής κ. Βαΐτσης Αποστολάτος.

Το λόγο έχει ο εισηγητής της Πλειοψηφίας ο κ. Αναστάσιος
Καριπίδης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Κύριε Πρόε-
δρε, µου επιτρέπετε;

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ.

Μισό λεπτό, κύριε Καριπίδη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Θέλω µε το

ξεκίνηµα της συζήτησης στο Τµήµα να καταθέσω φραστικές, λε-
κτικές και νοµοτεχνικές βελτιώσεις προκειµένου να µοιραστούν
στους συναδέλφους. Είναι παρατηρήσεις οι οποίες κατεγράφη-
σαν κατά τη συζήτηση στην επιτροπή και οι οποίες έγιναν δεκτές
από το Υπουργείο Ανάπτυξης.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Ανάπτυξης κ. Γεώργιος Βλά-
χος καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες βελτιώσεις,
οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Θα µοιραστούν για τους
συναδέλφους Βουλευτές για να λάβουν γνώση.

Καλώ τον εισηγητή της Πλειοψηφίας, τον κ. Αναστάσιο Καρι-
πίδη να λάβει το λόγο.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΙΠΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο ιδιαιτέρως ση-
µαντικό όχι µόνο για τις γυναίκες, αλλά σηµαντικό για την ευρύ-
τερη κοινωνία µας, αλλά και τη δηµοκρατία µας.

Πριν αναφερθώ στην ουσία των θεµάτων που πραγµατεύεται
το σχέδιο νόµου, επιτρέψτε µου να κάνω κάποιες γενικές, αλλά
ουσιαστικές διαπιστώσεις για το ρόλο και τη σηµασία της ισότη-
τας των δύο φύλων.

Και το κάνω αυτό, διότι, αγαπητοί συνάδελφοι, όταν δεν έχεις
εξασφαλίσει την ισότητα σε όλους τους τοµείς, τότε για ποια δη-
µοκρατία και για ποια κοινωνικά δικαιώµατα να συζητάµε; Η εξα-
σφάλισή της, εποµένως, είναι αυτή που αποτελεί την απαρχή για
όλα τα µετέπειτα.

Η εµπέδωση, λοιπόν, της ουσιαστικής ισότητας µεταξύ γυναι-
κών και ανδρών, κυρίες και κύριοι και η προώθηση ίσων ευκαι-
ριών για τη συµµετοχή τους στην κοινωνική, οικονοµική και
πολιτική ζωή της χώρας συνιστούν θεµελιώδη αρχή και βάση της
δηµοκρατίας και ως εκ τούτου πρωταρχικό στόχο της πολιτικής
και των δράσεων της Κυβέρνησης. Και τούτο ιδίως, διότι η ισό-
τιµη συµµετοχή της γυναίκας στην κοινωνία, την οικονοµία και
την πολιτική αποτελεί αναφαίρετο δικαίωµα του ανθρώπου και
αναπόσπαστο στοιχείο του κράτους-δικαίου, αλλά και συγχρό-
νως µοχλό για την κοινωνική συνοχή, την ανάπτυξη και τον υγιή
ανταγωνισµό.

Η χώρα µας, κυρίες και κύριοι, από τη Μεταπολίτευση και
µέχρι σήµερα πραγµατοποίησε σηµαντικές κατακτήσεις στον
τοµέα της ισότητος µεταξύ των δύο φύλων. Το θεσµικό θεµέλιο
της πολιτικής µας σε ό,τι αφορά την εµπέδωση ίσων ευκαιριών
µεταξύ γυναικών και ανδρών βρίσκεται στον Καταστατικό µας
Χάρτη και ειδικότερα στο σχεδιασµό των άρθρων 4 παράγραφος
2 και 116 παράγραφος 2 του Συντάγµατός µας.

Σύµφωνα µε την παράγραφο 2 του άρθρου 4 του Συντάγµα-
τος, οι Έλληνες και οι Ελληνίδες έχουν ίσα δικαιώµατα και υπο-
χρεώσεις. Η δε παράγραφος 2 του άρθρου 116 του Συντάγµατος
ορίζει ότι δεν αποτελεί διάκριση λόγω φύλου η λήψη θετικών µέ-
τρων για την προώθηση της ισότητος µεταξύ ανδρών και γυναι-

κών. Το κράτος µεριµνά για την άρση των ανισοτήτων που υφί-
στανται στην πράξη ιδίως σε βάρος των γυναικών.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΕΛΣΑ ΠΑΠΑ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ)

Παρά τις εξαιρετικά σηµαντικές κατακτήσεις των γυναικών, κυ-
ρίες και κύριοι, µια σύντοµη µατιά σε χαρακτηριστικούς τοµείς
της καθηµερινής ζωής αρκεί για να πείσει ότι η πραγµάτωση της
ισότητος των ευκαιριών γυναικών και ανδρών εξακολουθεί ακόµη
και σήµερα να συνιστά ζητούµενο. Ιδιαίτερα, µάλιστα, σ’ ένα επί-
πεδο απασχόλησης, αλλά και σ’ ένα επίπεδο αµοιβών οι γυναίκες
βρίσκονται ακόµη χαµηλά σε σχέση µε το µέσο όρο της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Έτσι ο κοινοτικός όρος στη γυναικεία ανεργία
στην Ευρώπη είναι 9%. Η Ελλάδα βρίσκεται περίπου στο 16%.

Ανάλογες διαφορές, κυρίες και κύριοι, υπάρχουν και στον
τοµέα της εκπροσώπησης των γυναικών στο δηµόσιο βίο, αλλά
και της ανάληψης διευθυντικών θέσεων και γενικότερα θέσεων
ευθύνης. Η υστέρηση της γυναικείας παρουσίας στο δηµόσιο βίο
και η εν γένει υποεκπροσώπησή της στα κέντρα λήψης των απο-
φάσεων συνδέεται, όπως είναι γνωστό, µε µια σειρά από ιστορι-
κούς, κοινωνικούς και ιδεολογικούς λόγους οι οποίοι
διαµόρφωσαν το στερεότυπο της ανδρικής κυριαρχίας στις
δοµές αυτές. Μετά από µία σειρά από ιστορικές, πολιτικές και
συνταγµατικές εξελίξεις, αλλά και µε επίπονους και συνεχείς
αγώνες από την πλευρά των γυναικών, η κατάσταση αναστρέ-
φεται σταδιακά.

Φυσικά, είναι αυτονόητο ότι ένα τόσο µεγάλο χάσµα δε µπορεί
να γεφυρωθεί αµέσως και χωρίς συντονισµένες πολιτικές ανά-
πτυξης θετικών δράσεων για την ενίσχυση της γυναικείας συµ-
µετοχής στα κέντρα λήψης των αποφάσεων, ώστε να καλυφθεί
το κενό δεκαετιών.

Κυρίες και κύριοι, η ουσιαστική εφαρµογή των συνταγµατικών
αυτών επιταγών µε γνώµονα την κατάκτηση από τη γυναίκα της
θέσης που της αξίζει αποτελεί πρώτιστη µέριµνα και στρατηγική
επιδίωξη της πολιτικής της Κυβέρνησης µέσω των δράσεων και
των πρωτοβουλιών που προωθεί. Στα πλαίσια αυτών των επιδιώ-
ξεων εντάσσεται και το σχέδιο που συζητούµε σήµερα.

Εδώ θα ήθελα να τονίσω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι η Ευρω-
παϊκή Κοινότητα οφείλει να εφαρµόζει την αρχή της ίσης µετα-
χείρισης ανδρών και γυναικών και σε άλλους τοµείς, πέρα από
την απασχόληση και τις επαγγελµατικές δραστηριότητες, σύµ-
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φωνα µε τις κατευθύνσεις του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου στη Νί-
καια το 2000 και την ανακοίνωση της επιτροπής σχετικά µε την
ατζέντα κοινωνικής πολιτικής. Ήδη το άρθρο 2 της Ευρωπαϊκής
Κοινότητας θεωρεί ότι η προώθηση της ισότητας ανδρών και γυ-
ναικών αποτελεί ουσιαστική αποστολή της Κοινότητας.

Βάσει της παραγράφου 2 του άρθρου 3 της Συνθήκης της Ευ-
ρωπαϊκής Κοινότητας, η Κοινότητα επιδιώκει να εξαλειφθούν οι
ανισότητες και να προαχθεί η ισότητα µεταξύ ανδρών και γυναι-
κών σε όλες τις δραστηριότητές της. Με το άρθρο 13 της Συν-
θήκης της Ευρωπαϊκής Κοινότητας εξουσιοδοτείται το
Συµβούλιο να λαµβάνει τα αναγκαία µέτρα για την καταπολέµηση
όλων των διακρίσεων µεταξύ άλλων λόγω φύλου.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)

Επιπλέον ο Χάρτης των Θεµελιωδών ∆ικαιωµάτων της Ευρω-
παϊκής Ένωσης που επαναδιακηρύχθηκε ενισχύει την εν λόγω
προσέγγιση, απαγορεύοντας κάθε µορφής διάκριση, συµπερι-
λαµβανοµένων των διακρίσεων λόγω φύλου, άρθρο 21 του
Χάρτη και επικυρώνοντας το δικαίωµα της ισότητος µεταξύ αν-
δρών και γυναικών σε όλους τους τοµείς, άρθρο 23 του Χάρτη.

Αγαπητοί συνάδελφοι, η οδηγία 2004/113 της Ευρωπαϊκής Κοι-
νότητος αναφέρεται στην πρόσβαση σε αγαθά και υπηρεσίες
που είναι διαθέσιµα στο κοινό, καθώς και την παροχή αυτών τόσο
στο δηµόσιο όσο και στον ιδιωτικό τοµέα.

Ειδικότερα καταλαµβάνει την ελεύθερη κυκλοφορία εµπορευ-
µάτων, την πρόσβαση σε χώρους όπου επιτρέπεται η είσοδος
στο κοινό, τις τραπεζικές και χρηµατοπιστωτικές υπηρεσίες, την
ιδιωτική ασφάλιση, τις µεταφορές, τις βιοµηχανικές, βιοτεχνικές
και εµπορικές δραστηριότητες, τις υγειονοµικές υπηρεσίες. Να
σηµειώσουµε ότι δεν εφαρµόζεται στις συναλλαγές που πραγ-
µατοποιούνται σε αµιγώς ιδιωτικό πλαίσιο όπως, παραδείγµατος
χάριν, η εκµίσθωση κατοικίας σε µέλος της οικογένειας, ενώ από
το πεδίο εφαρµογής της εξαιρούνται ρητά οι τοµείς της εκπαί-
δευσης, των µέσων µαζικής ενηµέρωσης και της διαφήµισης.

Το νοµοσχέδιο λοιπόν στοχεύει να ενσωµατώσει τη σχετική
κοινοτική οδηγία 2004/113 της Ευρωπαϊκής Κοινότητας που ρυθ-
µίζει για πρώτη φορά θέµατα ισότητας των φύλων στην πρό-
σβαση σε αγαθά και στην παροχή υπηρεσιών στην ελληνική
έννοµη τάξη, σύµφωνα µε το άρθρο 1 του νοµοσχεδίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς θεωρώ σηµαντικό
ότι στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο γίνεται σαφής διάκριση µεταξύ
των ορισµών, «άµεση διάκριση», «έµµεση διάκριση», «παρενό-
χληση» και «σεξουαλική παρενόχληση». Επίσης, το ότι καθορί-
ζεται το πεδίο εφαρµογής του παρόντος νόµου και
εξασφαλίζεται η ίση µεταχείριση σχετικά µε την πρόσβαση σε
αγαθά και υπηρεσίες τόσο στο δηµόσιο όσο και στον ιδιωτικό
τοµέα.

∆ιαφυλάσσεται επίσης η δυνατότητα διατήρησης ευνοϊκότε-
ρων διατάξεων που σχετίζονται µε την εγκυµοσύνη και τη µη-
τρότητα. ∆εν θίγονται λοιπόν τα κεκτηµένα των γυναικών και
αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό.

Είναι πολύ σηµαντικό επίσης ότι το παρόν σχέδιο νόµου απο-
σαφηνίζει ξεκάθαρα ότι ισχύει η αρχή της ίσης µεταχείρισης,
καθώς απαγορεύεται οποιαδήποτε διάκριση, άµεση ή έµµεση,
λόγω φύλου, καθώς επίσης απαγορεύεται η παρενόχληση και η
σεξουαλική παρενόχληση. Ο συγκεκριµένος νόµος προχωρά
ακόµη πιο πολύ και κάνει λόγο ότι η ενθάρρυνση για την άσκηση
άµεσων ή έµµεσων διακρίσεων λόγω φύλου θεωρείται διάκριση.

Το άρθρο 5 δίνει τη δυνατότητα στον αρµόδιο Υπουργό κατά
περίπτωση να θεσπίζει ή να διατηρεί ειδικά µέτρα για την πρό-
ληψη ή την αντιστάθµιση µειονεκτηµάτων που συνδέονται µε το
φύλο, προκειµένου να διασφαλίζεται στην πράξη η πλήρης ισό-
τητα µεταξύ ανδρών και γυναικών.

Σύµφωνα µε το άρθρο 6 δεν θα επιτρέπεται η διαφοροποίηση
µεταξύ ατοµικών ασφαλίστρων και παροχών εφόσον αυτή στη-
ρίζεται στη χρήση του φύλου ως συντελεστή για τον υπολογισµό
των ασφαλίστρων και των λοιπών χρηµατοοικονοµικών υπηρε-
σιών. Εξαίρεση µπορούν να αποτελέσουν πολύ συγκεκριµένες
κατηγορίες ασφαλιστικών Υπηρεσιών, οι οποίες πρώτα θα εγκρί-
νονται από την Επιτροπή Εποπτείας Ιδιωτικής Ασφάλισης, αφού
θα υπάρχουν επαρκή στατιστικά στοιχεία που να αποδεικνύουν

την ανάγκη διαφοροποίησης. Απαιτείται δε και σχετική γνωµο-
δότηση της Γενικής Γραµµατείας Ισότητος. Σε κάθε περίπτωση,
τα έξοδα εγκυµοσύνης και µητρότητας δεν επιτρέπεται να οδη-
γούν σε διαφορές µεταξύ ατοµικών ασφαλίστρων και παροχών
µετά την 21-12-2009.

Προβλέπεται επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και η δια-
σφάλιση της έννοµης προστασίας των θιγόµενων. Έτσι, ορίζεται
η διαδικασία βάσει της οποίας οι θιγόµενοι µπορούν να προ-
σφύγουν σε περίπτωση διάκρισης. Έτσι κατοχυρώνονται δικαι-
ώµατα δικαστικής προστασίας και διοικητικής προσφυγής, αλλά
και η διαδικασία διαµεσολάβησης, εξωδικαστικός συµβιβασµός,
ακόµα –κι εδώ είναι το σηµαντικό- και αν έχει λήξει η σχέση στο
πλαίσιο της οποίας σηµειώθηκε η διάκριση.

Ο νόµος προβλέπει επίσης την προστασία από δυσµενείς επι-
πτώσεις του προσώπου που προβαίνει σε καταγγελία για τη µη
εφαρµογή της αρχής της ίσης µεταχείρισης. Όταν ένα πρόσωπο
ισχυρίζεται ότι υφίσταται άνιση µεταχείριση λόγω φύλου και προ-
σφεύγει στα δικαστήρια ή σε άλλη αρµόδια Αρχή δεν φέρει το
βάρος της απόδειξης. Σ’ αυτήν την περίπτωση το βάρος της
απόδειξης το έχει ο καθ’ ου, που οφείλει να αποδείξει ότι δεν
υπήρξε παραβίαση της αρχής της ίσης µεταχείρισης ανδρών και
γυναικών. Εδώ δηλαδή έχουµε αντιστροφή του βάρους απόδει-
ξης, κατ’ εξαίρεση της συνήθους διαδικασίας.

Με το άρθρο 10 εξασφαλίζεται, όταν υπάρχει παραβίαση της
ίσης µεταχείρισης, η πλήρης αποζηµίωση, η αποκατάσταση της
ηθικής βλάβης, καθώς και όλες οι κυρώσεις που προβλέπονται
από τον Ποινικό Κώδικα.

Τέλος µε το άρθρο 11 ορίζονται ως αρµόδιοι ανεξάρτητοι φο-
ρείς, για να παρακολουθούν την εφαρµογή της αρχής της ίσης
µεταχείρισης, ο Συνήγορος του Πολίτη, στο πλαίσιο του δηµό-
σιου και ευρύτερου δηµόσιου τοµέα και ο Συνήγορος του Κατα-
ναλωτή, στο πλαίσιο του ιδιωτικού τοµέα. Με την πρόβλεψη αυτή
στηρίζουµε τις ανεξάρτητες Αρχές. Όλες οι καταγγελίες συγκε-
ντρώνονται στον αρµόδιο φορέα, ο οποίος διεξάγει έρευνα και
αποφασίζει σχετικά µε την επιβολή κυρώσεων, την πειθαρχική
διαδικασία που πρέπει να ακολουθηθεί ή τον τρόπο άρσης της
διάκρισης.

Πέραν της ενσωµάτωσης της κοινοτικής οδηγίας, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, όσον αφορά το δεύτερο µέρος, το σχέδιο
νόµου περιλαµβάνει και άλλες διατάξεις, από το άρθρο 16 µέχρι
το 20, που ρυθµίζουν ζητήµατα των τοµέων εµπορίου , ενέρ-
γειας, έρευνας και τεχνολογίας.

Βασικά σηµεία των διατάξεων είναι τα εξής: Καθιερώνεται νέα
διαδικασία για την χορήγηση αδειών σε όσους συµµετέχουν σε
υπαίθριες αγορές, όπως εµποροπανηγύρεις και κυριακάτικες
αγορές. Με τον τρόπο αυτό διασφαλίζεται µεγαλύτερη διαφά-
νεια στη διαδικασία αδειοδότησης που εφαρµόζει η εκάστοτε αρ-
µόδια Νοµαρχία.

Λαµβάνεται ειδική πρόνοια για τους Έλληνες τσιγγάνους,
Ροµά, ώστε να εξασφαλίζεται µε νόµιµες διαδικασίες η συµµε-
τοχή τους σε υπαίθριες αγορές. Η πρόβλεψη αυτή είναι σηµα-
ντική, καθώς η συµµετοχή σε λαϊκές αγορές αποτελεί βασική
απασχόληση του συνόλου θα έλεγα των Ελλήνων τσιγγάνων,
Ροµά.

Προτείνοντα διατάξεις για τα επιµελητήρια που συµπληρώ-
νουν την υπάρχουσα νοµοθεσία. Στόχος των διατάξεων αυτών
είναι να συντελέσουν στην καλύτερη εφαρµογή της νοµοθεσίας
αυτής και να επιλύσουν προβλήµατα που µπορεί να εµφανίζο-
νται στην καθηµερινή λειτουργία τους.

Επίσης συµπληρώνεται η προηγούµενη ρύθµιση για το κατώ-
τατο όριο σε περίπτωση µείωσης του εταιρικού κεφαλαίου των
εταιριών περιορισµένης ευθύνης από 18.000 ευρώ σε 4.500
ευρώ, µε στόχο να απλοποιηθεί η διαδικασία ίδρυσης των ΕΠΕ
και άρα να αυξηθεί η ανταγωνιστικότητα της ελληνικής οικονο-
µίας.

Προωθείται επίσης η δηµιουργία µόνιµου εκθεσιακού χώρου
στο Τεχνολογικό Πολιτιστικό Πάρκο Λαυρίου, ο οποίος θα απο-
τελέσει κοινό τόπο αναφοράς, πληροφόρησης, ενηµέρωσης
επαγγελµατικών και ερευνητικών επαφών µεταξύ επιχειρήσεων,
φορέων και του επενδυτικού κοινού σε ό,τι αφορά τις νέες ενερ-
γειακές τεχνολογίες.
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Επίσης δίνεται η δυνατότητα σε ορισµένα ερευνητικά κέντρα
-ΑΘΗΝΑ ΚΕΤΕΑΘ, ΕΚΕΤΑ- να βελτιώσουν τους κανονισµούς λει-
τουργίας τους, έτσι ώστε να καθίσταται ευκολότερη η υλοποί-
ηση έργων του ΕΣΠΑ, αλλά και να εναρµονιστούν αυτά µε το νέο
θεσµικό πλαίσιο για την έρευνα και την τεχνολογία.

Προωθείται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ρύθµιση, ώστε το
Κέντρο Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας να αναλαµβάνει τη δια-
χείριση έργων σχετικά µε την εξοικονόµηση ενέργειας και την
ενίσχυση των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας που χρηµατοδο-
τούνται είτε µε εθνικούς πόρους είτε µέσω του ΕΣΠΑ. Για να δι-
ευκολυνθεί η υλοποίηση των επενδύσεων σε φωτοβολταϊκούς
σταθµούς που είχαν υποβληθεί µε το προηγούµενο του
3734/2009 καθεστώς, δίδεται η δυνατότητα µεταβίβασης των
αδειών παραγωγής ή των αποφάσεων εξαίρεσης, εφόσον το
εταιρικό κεφάλαιο της εταιρείας προς την οποία γίνεται η µετα-
βίβαση κατέχεται εξ ολοκλήρου από τη µεταβιβάζουσα εταιρεία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε βάση όλα όσα προανέφερα
και για την αντιµετώπιση των φαινοµένων της άνισης µεταχείρι-
σης, προτείνεται η ψήφιση του σχεδίου νόµου. Πιο αναλυτικά θα
τα πούµε στη συζήτηση επί των άρθρων.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε συνάδελφε.
Το λόγο έχει η εισηγήτρια του ΠΑΣΟΚ κ. Αθανασία Μερεντίτη,

για δεκαπέντε λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα για άλλη µία

φορά µία καθυστερηµένη ενσωµάτωση κοινοτικής οδηγίας στην
οποία η Κυβέρνηση «κολλάει» πολλά άσχετα θέµατα, προκειµέ-
νου να τακτοποιήσει εκκρεµότητες, να βολέψει «φίλους», να
κάνει ρουσφέτια, χωρίς διαβούλευση και συζήτηση µε τους κοι-
νωνικούς εταίρους. Έτσι αντιλαµβάνεται την ποιότητα του κοι-
νοβουλευτικού έργου, έτσι νοµοθετεί!

∆ιασύρεται εν τω µεταξύ η χώρα µας στα όργανα της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Είχαµε την υποχρέωση µέχρι τις 31/12 να εναρ-
µονιστούµε, αλλά πού χρόνος για την ισότητα και για τέτοιου
είδους «µικρά θέµατα»! Άκουγα τον κύριο συνάδελφο πριν από
λίγο να αναλύει την αναγκαιότητα της ισότητας. Μόνο που, κύριε
συνάδελφε, η Κυβέρνησή σας δεν την έχει καταλάβει. Και βε-
βαίως υπήρχε έγγραφη σύσταση στη χώρα µας τον Ιούνιο για
την καθυστέρηση της εναρµόνισης. Φαντάζοµαι ότι αυτό το γνω-
ρίζετε. Και δεν φθάνει αυτό, αλλά την παραµονή της συζήτησης
του νοµοσχεδίου -γιατί θα συζητιόταν πριν κλείσει η Βουλή άρον
άρον για τους λόγους που ξέρουµε και δεν χρειάζεται να τους
συζητήσουµε- κατατέθηκαν τρεις άσχετες τελείως τροπολογίες
-θα τα πούµε βέβαια όταν θα τις συζητήσουµε- που είναι η µία για
τη βιοµάζα -δεκατέσσερις σελίδες παρακαλώ!- η άλλη για τις
εγκαταστάσεις που κατασκευάζονται δίπλα στους αυτοκινητό-
δροµους στην Εγνατία Οδό και η άλλη για τη δυνατότητα να
εκλέγονται στα ∆Σ των επιµελητηρίων συνταξιούχοι έµποροι.
Αυτή αποσύρθηκε τώρα. ∆εν έχω καταλάβει κύριε Υπουργέ, γιατί
την καταθέσατε και γιατί την αποσύρατε. Υπήρχε κάποια σκοπι-
µότητα προεκλογική; Για να συνεννοούµαστε εδώ πέρα.

Τέλος πάντων, τώρα καταθέσατε και άλλη µία τροπολογία, για
τη χρηµατοδότηση από το Πρόγραµµα ∆ηµοσίων Έργων της
αντικατάστασης ενεργοβόρων οικιακών συσκευών. Ας πω, κατ’
αρχάς, δύο-τρεις σκέψεις.

Τα όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης δείχνουν να έχουν αντι-
ληφθεί ορθά ότι δεν νοείται ολοκλήρωση του ευρωπαϊκού ιδεώ-
δους, ολοκλήρωση της δηµοκρατίας, χωρίς την ισόρροπη
συµµετοχή γυναικών και ανδρών σε κάθε τοµέα δραστηριότη-
τας, συµπεριλαµβανοµένης και αυτής της εκπροσώπησης στα
κέντρα λήψης αποφάσεων.

Οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ, κινούµενες σ’ αυτήν ακριβώς τη
λογική –και γι’ αυτό είµαστε όλοι υπερήφανοι και το τονίζω, ιδι-
αιτέρως, εµείς οι γυναίκες που πιστέψαµε διαχρονικά το ΠΑΣΟΚ-
ξεκίνησαν από πολύ νωρίς την προσπάθεια για την ισότητα, αλ-
λάζοντας το οικογενειακό δίκαιο και αναλαµβάνοντας µία σειρά
από ριζοσπαστικές, θα έλεγα επαναστατικές για την εποχή πρω-
τοβουλίες, προκειµένου να γίνει η ισότητα πράξη στην καθηµε-
ρινότητα των Ελλήνων και των Ελληνίδων.

Και δεν µείναµε µόνο σ’ αυτό. Κάναµε πράξη την ισότητα αυ-
ξάνοντας συνεχώς τη συµµετοχή των γυναικών σε όλα τα όρ-
γανα του κόµµατός µας, µε ποσοστό, ως υποχρεωτική. ∆εν θα
µπορούσατε να πείτε το ίδιο για εσάς. Αρκεί µόνο να ρωτήσω
πόσες γυναίκες Υπουργούς έχετε και πόσες γενικούς γραµµα-
τείς. Εκεί καλύτερα να το αφήσουµε. Ας µην θυµηθούµε και το
1/3 της συµµετοχής των γυναικών στα διοικητικά συµβούλια των
νοµικών προσώπων, που εκεί πια το έχετε ξεχάσει τελείως.

Προφανώς, για την Κυβέρνησή σας έχει άλλο ρόλο η γυναίκα.
Αυτό το λέω διότι φαίνεται από κάποιους αριθµούς. Το διεθνές
οικονοµικό φόρουµ δηµοσίευσε έκθεση, µε την οποία φαίνεται
ότι η χώρα µας είναι στην ενενηκοστή τρίτη θέση ανάµεσα από
εκατόν τριάντα χώρες, όσον αφορά τη συµµετοχή των γυναικών
στα κέντρα λήψης των αποφάσεων.

Η Κυβέρνηση οφείλει, επιτέλους, να αντιληφθεί ότι η ισότητα
των, φύλων δεν είναι απλά µεγάλα λόγια, ούτε φιλάνθρωπη πα-
ραχώρηση του κράτους προς το ασθενές φύλο. Είναι θεσµική
υποχρέωση της πολιτείας.

Καλλιεργείτε εµµέσως την άποψη ότι η γυναίκα µπορεί µεν να
δουλεύει, αλλά η αποστολή της είναι πρωτίστως να είναι µητέρα-
σύζυγος –ποτέ δεν υποβαθµίζω αυτόν το ρόλο- και δεν χάλασε
ο κόσµος, εάν για παράδειγµα αµείβεται λιγότερο από τον
άνδρα. Ως εκ τούτου, νοµίζουν ότι µπορούµε να θεωρούµαστε
και προηγµένη κοινωνία!

Έρχοµαι στο πρώτο µέρος του σχεδίου νόµου, την κοινοτική
οδηγία. Η συγκεκριµένη κοινοτική οδηγία είναι πολύ σηµαντική,
διότι είναι η πρώτη οδηγία που επιχειρεί να ρυθµίσει ζητήµατα
ίσης µεταχείρισης µεταξύ των δύο φύλων σε τοµείς εκτός της
αγοράς εργασίας. Αυτό έγινε για πρώτη φορά µε τη Συνθήκη του
Άµστερνταµ. Στα άρθρα 3 και 13 της Συνθήκης λαµβάνονται µέ-
ριµνες, ώστε να συµπεριληφθεί η αρχή της ίσης µεταχείρισης και
σε άλλα πεδία εκτός του χώρου εργασίας. Στο πλαίσιο αυτό
εντάσσεται και η οδηγία που συζητάµε σήµερα.

Γεννάται λοιπόν εύλογα το ερώτηµα: Γιατί αρκέστηκαν οι αρ-
µόδιοι κυβερνητικοί παράγοντες µόνο στην ανάγνωση των πέντε
πρώτων άρθρων, µε συνέπεια για µία ακόµα φορά να εναρµονι-
ζόµαστε µε καθυστέρηση ενός και πλέον έτους; ∆εν σας ενδια-
φέρει καθόλου η ισότητα;

Επειδή δεν θέλω να µας κατηγορήσετε ως κακοπροαίρετους,
επειδή εµείς δεν παίζουµε µε το Κοινοβούλιο και τους θεσµούς,
θα ήθελα να σας πω ότι όπως φαίνεται από τη συγκριτική ανά-
γνωση της οδηγίας και του νοµοσχεδίου, έστω και ετεροχρονι-
σµένα έχουν ενσωµατωθεί επαρκώς τα άρθρα της.

Όµως, θέλω να σας κάνω µία παρατήρηση ως προς την εκ-
παίδευση και τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης. Στο παρόν νοµο-
σχέδιο το σηµείο αυτό παραµένει ως εξαίρεση. Εµείς –και θα
αναλύσω τους λόγους στη συζήτηση επί των άρθρων- θεωρούµε
ότι στο χώρο των Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης και της διαφήµι-
σης θα πρέπει να µην υπάρξει εξαίρεση. Φρονούµε επίσης ότι
εφόσον στη χώρα µας όλα τα σχολεία είναι µεικτά εδώ και χρό-
νια, θα ήταν χρήσιµο και σκόπιµο να µην εξαιρείται και ο τοµέας
της εκπαίδευσης, ο οποίος σε άλλες χώρες της Ένωσης υφί-
σταται ως εξαίρεση, γιατί εξακολουθούν να υφίστανται αµιγή
σχολεία.

Επιπρόσθετα, θα ήθελα να σας παρακαλέσω να µας διευκρι-
νίσετε και να µας βεβαιώσετε επιτέλους, προσκοµίζοντας τα αντί-
στοιχα στοιχεία, ότι η εξαίρεση σχετικά µε τα θέµατα ασφάλειας
ζωής και τροχαίων ατυχηµάτων δεν συνιστά διάκριση εις βάρος
των ανδρών.

Μας είχατε πει, κύριε Υπουργέ, στη συζήτηση στην επιτροπή
ότι οι εξαιρέσεις ως προς τα ασφάλιστρα θα εγκρίνονται από την
Επιτροπή Εποπτείας Ιδιωτικής Ασφάλισης, βάσει επαρκών στα-
τιστικών δεδοµένων. Είχατε υποσχεθεί ότι θα τα προσκοµίζατε.
∆εν τα φέρατε. Επικοινώνησα µε το γραφείο σας και τα ζήτησα,
αλλά δεν έλαβα απάντηση. Εάν υπάρχουν, σας παρακαλώ να µας
τα δώσετε, προκειµένου να καταλάβουµε και εµείς βάσει ποιων
δεδοµένων υπάρχουν οι εξαιρέσεις.

Για τα υπόλοιπα σηµεία της οδηγίας θα µιλήσω εξαντλητικά
στη συζήτηση επί των άρθρων.

Μία επισήµανση µόνο έχω να κάνω. Προσδιορίζετε ως εντε-
ταλµένους φορείς παρακολούθησης της εφαρµογής της οδη-
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γίας το Συνήγορο του Πολίτη και το Συνήγορο του καταναλωτή
αντιστοίχως. Ειλικρινά, θα ερχόµουν να επικροτήσω τη µέριµνα
αυτή και να συµφωνήσω ανεπιφύλακτα γιατί εµείς, το ΠΑΣΟΚ,
συστήσαµε και στηρίξαµε τις ανεξάρτητες αρχές. Θα χειροκρο-
τούσαµε λοιπόν ευχαρίστως, εάν οι ανεξάρτητες αρχές λει-
τουργούσαν και απολάµβαναν του δέοντος σεβασµού και
εισακούγονταν τα πορίσµατά τους από την Κυβέρνησή σας.
Όµως, το έχω πει πολλές φορές και δεν θα κουραστώ να το επα-
ναλαµβάνω ότι ένα από τα σηµαντικότερα ατοπήµατα της κατα-
στροφικής διακυβέρνησή σας είναι η συστηµατική απαξίωση των
ανεξάρτητων αρχών. Η Κυβέρνησή σας αγνοεί προκλητικά και
συστηµατικά τις εκθέσεις του Συνηγόρου του Πολίτη -για να µη
µιλήσω για τον πολύπαθο Συνήγορο του Καταναλωτή- σε πλείστα
όσα κοινωνικά και θεσµικά ζητήµατα τα οποία έχω επισηµάνει σε
πολλές ερωτήσεις µου και σας καταθέτω κάποιες από αυτές.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αθανασία Μερεντίτη κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ποιος λοιπόν µας εγγυάται ότι θα εισακουστούν οι απόψεις
τους στην περίπτωση που θα διαπιστώσουν παραβάσεις, αθέµι-
τες πρακτικές και µη τήρηση των κείµενων διατάξεων, όπως ορί-
ζει ο υπό ψήφιση νόµος ως προς την εφαρµογή της αρχής της
ίσης µεταχείρισης; Κανείς, δυστυχώς. Έχουµε αντιθέτως απο-
χρώσες ενδείξεις ότι δεν θα ισχύσει.

Έρχοµαι τώρα στη Γενική Γραµµατεία Ισότητας. Επειδή τα
αντικείµενα που πραγµατεύεται η παρούσα οδηγία είναι σηµα-
ντικά και επηρεάζουν την καθηµερινότητα του πολίτη κατά τη
χρήση αγαθών και υπηρεσιών, θα ήθελα να προτείνω να θεσµο-
θετηθεί η σύνταξη ενός ειδικού εδαφίου ή καλύτερα παραρτή-
µατος στην ετήσια έκθεση της Γενικής Γραµµατείας Ισότητας
προς την αρµόδια Επιτροπή της Βουλής, στο οποίο θα περιγρά-
φεται λεπτοµερώς η εξέλιξη της τήρησης των διατάξεων του πα-
ρόντος νόµου, για να µπορούµε να ξέρουµε τι γίνεται.

Έρχοµαι τώρα στο δεύτερο θέµα. Ρυθµίσεις στο πόδι, ατά-
κτως ερριµµένες, οι οποίες δεν αποτελούν τµήµα κάποιου σχε-
δίου, απλά είναι «θεµατάκια» που το θυµηθήκατε, πιθανόν εν όψει
εκλογών και λέτε δεν τα στοιβάζουµε σε µία οδηγία µπας και πε-
ράσουν απαρατήρητες;

Κύριοι συνάδελφοι, είναι πολύ σοβαρό το θέµα και δεν έχει να
κάνει µόνο µε το κόµµα σας. Είναι ζήτηµα που τραυµατίζει τη δη-
µόσια λειτουργία συνολικότερα. ∆ηµιουργεί αναταράξεις και
ανασφάλεια και στην αγορά η επιπολαιότητα µε την οποία νοµο-
θετείτε και αλλάζετε τους νόµους που οι ίδιοι ψηφίζετε. Το έχετε
κάνει πλέον σύστηµα. Το είδαµε και µε την περίπτωση των φω-
τοβολταϊκών. Ήδη, τροποποιείτε το νόµο που ψηφίσατε µέσα σε
πέντε µήνες. Και οι νόµοι –έτσι εγώ καταλαβαίνω- πρέπει να θε-
σπίζονται βάσει συγκεκριµένου σκεπτικού και µε µία προοπτική
να ισχύσουν έως ότου η αλλαγή των συνθηκών επιβάλλουν την
αναθεώρησή τους. Μιλώ και για τις λαϊκές αγορές που πάλι κά-
νετε τροποποιήσεις.

Η Κυβέρνησή µας είχε ψηφίσει ένα νόµο το 1995 και τον τρο-
ποποίησε το 2003. Εσείς κάνατε το ν.3377/2005 τον οποίο τρο-
ποποιήσατε πριν από πέντε µήνες στο νόµο για την ενέργεια και
έρχεστε τώρα και εισάγετε και άλλες τροποποιήσεις, για να µην
αναφέρω ότι µε κάθε ευκαιρία, όποτε θυµηθείτε, πετάτε και µία
τροπολογία στη Βουλή «περί υπαίθριου εµπορίου», µε µικρές ή
µεγάλες τροποποιήσεις. ∆εν ασκείται έτσι η ∆ηµόσια ∆ιοίκηση,
κύριοι συνάδελφοι. Οι συγκεκριµένες διατάξεις είναι µάλλον εξει-
δικευµένες τροποποιήσεις που δεν αφορούν µεγάλες κοινωνικές
οµάδες και σε καµµία περίπτωση δεν προάγουν την εµπορική
δραστηριότητα.

Ως προς την κλήρωση ως τρόπου χορήγησης αδειών συµφω-
νούµε, επειδή βασιζόµαστε στην καλή πίστη, στη διευκρίνιση του
αρµόδιου Υπουργού στην επιτροπή.

Όσον αφορά τους Ροµά, συµφωνούµε. Αναρωτιέµαι, όµως:
Τους ξεχάσατε τελείως πέντε χρόνια; Το 2005 κάνατε ένα νόµο
για τους παλιννοστούντες. Τους είχατε ξεχάσει. Κλείνετε τις
δοµές ψυχοκοινωνικής υποστήριξης, δεν κάνετε τίποτα για τα
τσιγγανόπουλα που εγκαταλείπουν κατά κύµατα το σχολείο για
την επαιτεία, για την παράνοµη εργασία, που προβαίνουν σε πα-

ραβατικές δραστηριότητες. Πού είναι το ενδιαφέρον σας για όλα
αυτά, για τους Ροµά; Έστω, όµως, και αυτό εµείς το χαιρετί-
ζουµε.

Όσον αφορά τα επιµελητήρια, είχα πει και στην επιτροπή,
κύριε Υπουργέ, και θα ήθελα ξανά να σας πω να το κοιτάξετε,
µήπως εδώ εξαλείφεται ο έλεγχος του Ελεγκτικού Συνεδρίου.

Έρχοµαι τώρα στο 19 που είναι ένα θέµα «ποτ πουρί». Θέλω να
πω δύο, τρία πράγµατα για τον ταµιευτήρα Μεσοχώρας και το
ΚΕΝΤΑΘ. Ταµιευτήρας Μεσοχώρας: Περιµένουµε, κύριε
Υπουργέ, να κάνετε δεκτά τα µε απόγνωση αιτήµατα της τοπι-
κής κοινωνίας για να λυθεί το πρόβληµα.

Όσον αφορά το ΚΕΝΤΑΘ, εισάγετε ρύθµιση και µαθαίνουµε
από τις εφηµερίδες ότι το ενσωµατώνετε µε το ΕΚΕΤΑ. ∆εν κα-
ταλαβαίνω τι γίνεται. Θέλω να µάθω. Τόσο καιρό σωρεύτηκαν
χρήµατα! Αλήθεια, τι έκανε αυτό το όργανο; Παρήγαγε έργο; Να
το δούµε.

Όσον αφορά το Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη, πάλι µε την επι-
τροπή θα ασχοληθούµε. Έχετε ευθύνη γι’ αυτή την ιστορία. ∆εν
προχωράει το έργο. ∆εν είναι θέµα επιτροπών, αν θα είναι ο ένας
ή ο άλλος και τώρα –από ό,τι πρόλαβα να δω- αν θα τον ορίσει η
ΤΕ∆Κ ή ο τοπικός δήµος κ.λπ.. Προχωρήστε το έργο. Τα έχουµε
ξαναπεί και στο άλλο νοµοσχέδιο.

Έρχοµαι τώρα στα φωτοβολταϊκά. ∆εν πρόκειται να επιτύχετε
το στόχο µέχρι το 2020. Έπειτα από υπουργικές διαβεβαιώσεις
για την απλούστευση διαδικασιών τίποτε δεν προχωράει. Από τον
περασµένο Ιανουάριο µπορείτε να µας πείτε πού βρισκόµαστε;
Ειπώθηκε στην επιτροπή από την ΡΑΕ ότι θα επετύγχανε το
στόχο του Απριλίου, διαβιβάζοντας τις σχετικές άδειες έγκαιρα.
Από ό,τι µαθαίνω εγώ, δεν προχωράει καθόλου. Το θέµα δεν είναι
να εξετάζονται οι άδειες, είναι αν προχωράνε τα έργα. Βέβαια,
υπάρχει και ένα άλλο θέµα που το αποκρύπτετε. ∆εν υπάρχουν
τα αναγκαία κονδύλια στον αναπτυξιακό νόµο και ως εκ τούτου
δεν θα µπορέσει να υπάρξει η καταβολή της επιχορήγησης.

Όσον αφορά το παραεµπόριο, όσο διάβασα, αυτή η τροπο-
ποίηση που φέρατε, κύριε Υπουργέ, είναι σωστή, αλλά θα σας
έλεγα ότι στην επιτροπή, κατά την ακρόαση των φορέων ο Αντι-
πρόεδρος της ΡΑΕ αναγνωρίζοντας το πρόβληµα µίλησε για θε-
σµοθέτηση αντιµέτρων, προτείνοντας και τη χρήση τέλους
διακράτησης αδειών. Εξετάστε το και αυτό, γιατί πρέπει να το
δούµε και να προχωρήσει το θέµα.

Θέλω να πω και κάτι άλλο για τα φωτοβολταϊκά. Όταν συζη-
τιόταν το νοµοσχέδιο εγώ σας είχα προτείνει συγκεκριµένα πράγ-
µατα για τα φωτοβολταϊκά στα σπίτια. Σας είχα καταθέσει τις
προτάσεις µας. Και ο κ. Φώλιας και όλοι οι άλλοι Υπουργοί που
ενεπλάκησαν λόγω της αλλαγής ήσασταν απόλυτα αρνητικοί και
ξαφνικά βλέπουµε τον Υπουργό, παραµονές των εκλογών να µας
µιλάει για µια ΚΥΑ την οποία υπέγραψαν οι Υπουργοί, αλλά δεν
υπάρχει υπογραφή του ΥΠΕΧΩ∆Ε. Αναρωτιέµαι. Γιατί; ∆εν έχει
ορίσει ακόµη τους όρους εγκατάστασης του µε βάση τις διατά-
ξεις του Γενικού Οικοδοµικού Κανονισµού. Πώς θα γίνεται λοι-
πόν η εξαγγελία σας ότι από την 1η Ιουλίου δίνεται η δυνατότητα
σε κάθε πολίτη να βάλει φωτοβολταϊκά στη στέγη του, όταν δεν
ξέρουµε το βασικότερο, τους όρους τοποθέτησης των πάνελ;
Μήπως και αυτή η ΚΥΑ αποτελεί ένα επικοινωνικό τέχνασµα προ-
εκλογικό; Και όσον αφορά τις εβδοµήντα ηµέρες που δεσµεύ-
τηκε ο κύριος Υπουργός, βάσει ποιών µελετών δεσµευτήκατε
ότι θα κάνετε, επαναλαµβάνω, µέσα σε εβδοµήντα µέρες; Εµείς
θα το παρακολουθήσουµε και αυτό.

Όσον αφορά τώρα και τη ρύθµιση, κάνετε παραγωγή ρυθµί-
σεων. ∆ηλαδή γίνονται συνεχώς ρυθµίσεις και ρυθµίσεις και ρυθ-
µίσεις. Παραλάβατε ένα ΙΚΑ µε πλεόνασµα 1,3 δισεκατοµµύρια
ευρώ και καταφέρατε να το καταστήσετε ελλειµµατικό. Επιδίδε-
στε συστηµατικά στη φάµπρικα των χαριστικών ρυθµίσεων προς
µεγάλες επιχειρήσεις. Επιβραβεύετε έµµεσα τους επιχειρηµα-
τίες που είναι ασυνεπείς και ενθαρρύνετε τους συνεπείς να κα-
ταστούν και εκείνοι ασυνεπείς. Αυτή είναι η πραγµατικότητα, την
οποία φροντίζετε να παρουσιάζεται συγκαλυµµένη, προτάσσο-
ντας το εκβιαστικό δίληµµα ότι αν δεν γίνουν αυτές οι ρυθµίσεις,
θα µείνουν στο δρόµο άνθρωποι, γιατί θα κλείσουν οι επιχειρή-
σεις. Εµείς έχουµε θέση, την καταθέσαµε στην επιτροπή και θα
τη συζητήσουµε. ∆εν επιτρέπουµε όλα αυτά, γιατί παίζετε µε τα
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χρήµατα του ελληνικού λαού, παίζετε µε τις ελπίδες των εργα-
ζοµένων, παίζετε µε τη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση, παίζετε µε τα όνειρα
και τα επενδυτικά προγράµµατα των Ελλήνων πολιτών, παίζετε
γενικώς µε τη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση και αυτό δεν µπορούµε να σας
το επιτρέψουµε.

Καταψηφίζουµε επί της αρχής το νοµοσχέδιο και σας καλούµε
ακόµη µία φορά να θυµηθείτε όλα όσα συζητήσαµε και στην ολο-
µέλεια και όλα όσα καταλαβαίνετε και διαβλέπετε ότι πρέπει να
ρυθµιστούν οριστικά και εγκαίρως να κάνετε αλλαγές, έστω και
την ύστατη στιγµή, για να µη νοµοθετείτε και ξανανοµοθετείτε
κάθε τρεις µήνες, αλλάζοντας τους νόµους. Απορώ πώς µπορεί
ένας επιχειρηµατίας, άραγε βάσει ποιου νοµικού πλαισίου, µπο-
ρεί να δραστηριοποιείται σε αυτή τη χώρα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε την
κ. Σούλα Μερεντίτη.

Η κ. Ευθαλία ή Λίλα Καφαντάρη, από το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας ως ειδική αγορήτρια έχει το λόγο για δεκαπέντε λεπτά.

ΛΙΛΑ ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Καλώς ήλθατε.
ΛΙΛΑ ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινώντας

την οµιλία µου από το πρώτο κεφάλαιο που έχει να κάνει µε την
εφαρµογή της αρχής της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναι-
κών, όσον αφορά στην πρόσβαση σε αγαθά και υπηρεσίες και
την παροχή αυτών και άλλες διατάξεις, επιτρέψτε µου να θέσω
το αντικείµενο-πρόβληµα της έλλειψης ισότητας κατ’ αρχάς σε
ιδεολογική βάση. Άλλωστε υφίσταται αιώνες ολόκληρους η βα-
θύτατη υποτίµηση της γυναίκας και του ρόλου της. Υποτίµηση
που είναι όµως αποτέλεσµα συγκεκριµένων πολιτικών που εφαρ-
µόστηκαν από τους παράγοντες του εκάστοτε κοινωνικοπολιτι-
κού συστήµατος, κυβερνήσεις, Εκκλησία, αλλά και από
οικονοµικούς παράγοντες και που όλα αυτά µαζί διαµόρφωσαν
«κοινωνικά µοντέλα». Από γνωµικά όπως «πυρ, γυνή και θά-
λασσα» σαν τα τρία κακά, ή το «η γυνή να φοβήται τον άνδρα» και
το «η γυνή βρώµικη» που δεν περνάει το ιερό της εκκλησίας,
έχουν προσφέρει µεγάλη διάβρωση στο ασυνείδητο των ανθρώ-
πων.

Αυτή λοιπόν είναι µία πραγµατικότητα που βάζει τη βάση της
οπτικής που πρέπει να έχουµε απέναντι στο πρόβληµα της άνι-
σης µεταχείρισης µεταξύ ανδρών και γυναικών. Η αντιµετώπιση
και η λύση είναι έτσι και αλλιώς πολύπλοκη. Έχει να κάνει και µε
αξίες και µε πρακτικές λύσεις. Οι πρακτικές λύσεις καθοδηγού-
νται από τις αξίες. Φερ’ ειπείν, ο σοσιαλισµός στη Σοβιετική
Ένωση που πριν την επανάσταση βρήκε τη γυναίκα σε όχι απλώς
άνιση θέση, αλλά συχνά ταπεινωτική θέση, µε τροµακτικό αναλ-
φαβητισµό και το 80% των εργαζόµενων γυναικών να είναι υπη-
ρέτριες και µαγείρισσες και µάλιστα µε παραδοσιακές
οικογενειακές δοµές, βαθιά ριζωµένες ενάντια στις γυναίκες,
έδωσε πολύ µεγάλη µάχη και για πάρα πολλά χρόνια. Αλλού τα
κατάφερε, όπως στο να εξαλείψει τον αναλφαβητισµό και την
ανεργία, να στηρίξει την οικογένεια µε δοµές όπως οι παιδικοί
σταθµοί, υγεία, παιδεία και όλα αυτά σε πολύ υψηλό επίπεδο,
αλλού όµως δεν τα κατάφερε, όπως να ξεριζώσει νοοτροπίες.
Υπήρχε όµως ιδεολογικός προσανατολισµός που έπαιξε καθορι-
στικό ρόλο στις επιτυχίες. Και αυτός όριζε ότι προτεραιότητα
ήταν έτσι και αλλιώς να καλυφθούν οι ανθρώπινες ανάγκες.

Σήµερα, λοιπόν, ποιος είναι ο προσανατολισµός; Η εκµετάλ-
λευση ανθρώπου από άνθρωπο, µε στόχο τη συσσώρευση του
πλούτου που παράγουν οι πολλοί στα χέρια των λίγων. Αυτό είναι
ο καπιταλισµός. Αξία τώρα είναι η απόκτηση χρήµατος και εξου-
σίας. Αυτή την αξία λοιπόν ακολουθούν και οι πρακτικές που
εφαρµόζονται για την αντιµετώπιση των προβληµάτων και αυτός
είναι ο απόλυτος εγκλωβισµός όλων των καπιταλιστικών ενώ-
σεων, όπως είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση και των καπιταλιστικών
κυβερνήσεων.

Στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής Ένωσης η ανισοτιµία των γυναι-
κών, διαχρονικά, βαθαίνει µέσα από συνθήκες και οδηγίες στο
όνοµα πάντοτε της ίσης µεταχείρισης. Το πιο πρόσφατο παρά-
δειγµα είναι η κατάργηση της πενταετούς διαφοράς στα όρια
συνταξιοδότησης ανδρών και γυναικών. Οι ίσες ευκαιρίες στην

πρόσβαση στην αγορά εργασίας µετατράπηκαν σε υπερδιπλάσια
ανεργία των γυναικών από αυτή την ανδρών και πάνω από 70%
των µερικά απασχολούµενων να είναι γυναίκες. Και δεν µπορεί
κανείς να µην παραδεχθεί ότι η µερική απασχόληση σηµαίνει
µισή δουλειά, µισή ζωή, µισή ή καθόλου σύνταξη και τώρα πια
σχεδόν καµµία περίθαλψη.

Η διευθέτηση του χρόνου εργασίας τορπιλίζει την οικογενει-
ακή και ατοµική ισορροπία, κυρίως των γυναικών. Πώς είναι δυ-
νατόν, στη «ζούγκλα» του ιδιωτικού τοµέα να εξασφαλιστεί η
αρχή της ίσης µεταχείρισης, όταν έχουµε «µαύρη» εργασία, δη-
λαδή ανασφάλιστη εργασία, καταστρατήγηση των συλλογικών
συµβάσεων και τροµοκρατία στους χώρους της δουλειάς;

Ας έλθουµε τώρα στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο που ενσωµα-
τώνει ουσιαστικά την ευρωπαϊκή οδηγία.

Πρώτον, προσπαθεί να αποπροσανατολίσει τις γυναίκες ότι η
Ευρωπαϊκή Ένωση νοιάζεται πέραν της ίσης µεταχείρισης στην
αγορά εργασίας και την απασχόληση και σε άλλους τοµείς.

∆εύτερον, ασχολείται µε την κατάργηση των όποιων θετικών
ρυθµίσεων απέµειναν, ονοµάζοντάς τις διακρίσεις. Παραδείγµα-
τος χάριν το ύψος των ασφαλίστρων των γυναικών να εξισωθεί
µε εκείνο των ανδρών στο όνοµα της ίσης µεταχείρισης.

Εν τέλει, ενώ το ζητούµενο είναι η δηµόσια, καθολική, υπο-
χρεωτική κοινωνική ασφάλιση για όλους, αυτό που επιτυγχάνεται
µε αυτή τη ρύθµιση είναι ένα ακόµα µέσο, για να διασφαλιστεί η
µεγαλύτερη κερδοφορία των ιδιωτικών ασφαλιστικών εταιρειών.

Είναι άξιο παρατήρησης ότι από το προτεινόµενο νοµοσχέδιο
εξαιρούνται τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης και η διαφήµιση, το-
µείς όπου κατά κόρον προσβάλλεται η προσωπικότητα της γυ-
ναίκας και επιβάλλονται πρότυπα που διαιωνίζουν την ανισότητα,
που δηλητηριάζουν τις σχέσεις των δύο φύλων, λειτουργούν αρ-
νητικά στη νέα γενιά, αναπαράγουν το κοινωνικό φαινόµενο της
πορνείας και ανοίγουν το δρόµο για κάθε είδους παρενόχληση
στους χώρους δουλειάς και όχι µόνο.

Άξιο παρατήρησης ακόµη είναι ότι προσδοκάται από την ει-
σαγωγή του Συνηγόρου του Καταναλωτή για τον ιδιωτικό τοµέα,
που µόνο µε ζούγκλα µπορεί να παροµοιαστεί, να αρθεί η όποια
άνιση µεταχείριση, µη λαµβάνοντας ασφαλώς υπ’ όψιν πώς πα-
ρεµβαίνει η ανεξάρτητη αυτή αρχή στη διαµόρφωση των µονο-
πωλιακών τιµών από τις µεγάλες πολυεθνικές και τα καρτέλ ή
στις επιχειρήσεις που επιβάλλουν στην εργαζόµενη να υπογρά-
ψει βεβαίωση ότι δεν θα τεκνοποιήσει, για να µπορέσει να προ-
σληφθεί. Έως τώρα αυτή η ανεξάρτητη αρχή έχει µπορέσει να
κάνει κάτι σε όλα αυτά τα αίσχη; Όχι ασφαλώς.

Και φυσικά υπάρχει στο νοµοσχέδιο και το παράθυρο που θα
ανοίγει στο δηµόσιο και κυρίως στον ιδιωτικό τοµέα το δρόµο
για την καταστρατήγηση της ίσης µεταχείρισης, σύµφωνα µε τα
εκάστοτε συµφέροντα και αυτό το παράθυρο λέγεται «θεµιτός
σκοπός». Αναφέρεται ως «θεµιτός σκοπός» µέσα στο νοµοσχέ-
διο.

Συµπερασµατικά λέµε ότι άλλος ένας νόµος θα ψηφιστεί στη
Βουλή σύµφωνα µε µία ακόµα κοινοτική οδηγία, ο οποίος στο
όνοµα της ίσης µεταχείρισης θα άρει τις εναποµείνασες θετικές
ρυθµίσεις υπέρ των γυναικών.

Το ∆εύτερο Κεφάλαιο του νοµοσχεδίου «τσουβαλιάζει» πολλά
διαφορετικά ζητήµατα, που σίγουρα αξίζουν πολύ µεγαλύτερης
προσοχής. Αυτό γίνεται πάρα πολύ συχνά στα νοµοσχέδια. Θα
προτιµήσω τα περισσότερα να τα αναλύσω στην κατ’ άρθρον συ-
ζήτηση το απόγευµα.

Θα κάνω όµως µία εξαίρεση για την παράγραφο 3 του άρθρου
19 που αφορά την έρευνα. Εδώ ερχόµαστε πάλι στο ίδιο σηµείο
µε την ίση µεταχείριση ανδρών και γυναικών από έναν άλλον
δρόµο, που πάλι καταλήγει στο γνωστό γκρεµό: το απάνθρωπο
πρόσωπο του καπιταλισµού που θυσιάζει τα πάντα στο όνοµα
του κέρδους.

Θυσία λοιπόν και η έρευνα. Η έρευνα, που από κοινωνικό
αγαθό γίνεται και αυτή τρόπος παραγωγής πλούτου στα χέρια
των πολυεθνικών, γιατί φυσικά αυτός είναι ο στόχος. Και εδώ
αυτός είναι ο στόχος.

Το Υπουργείο ονοµάζει νοικοκύρεµα της έρευνας τη συγχώ-
νευση του ΕΓΕ που είναι ο οργανισµός δηµοσίου δικαίου από το
Εθνικό Ίδρυµα Ερευνών που είναι ιδιωτικού δικαίου, ώστε η πρω-
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τοβουλία από εδώ και πέρα ασφαλώς να περνά στον τοµέα ιδιω-
τικού δικαίου. Οι συγχωνεύσεις αυτές είναι προάγγελοι συρρί-
κνωσης και µαρασµού της έρευνας, ειδικά στον τοµέα των
κοινωνικών ερευνών.

Και φυσικά σ’ αυτή τη διαδικασία εκποίησης της έρευνας το
Υπουργείο Ανάπτυξης µε µέθοδο άφησε απέξω τους ερευνητές
που στέλνουν αυτό το ∆ελτίο Τύπου:

«Με κατάπληξη πληροφορηθήκαµε σήµερα» –το ∆ελτίο Τύπου
είναι στις 4 Ιουνίου του παρόντος έτους- «από ∆ελτίο Τύπου του
Υπουργείου Ανάπτυξης την απόφαση της Κυβέρνησης για τη χω-
ροταξική και γνωστική αναδιάταξη των ερευνητικών κέντρων της
Αθήνας. Η απόφαση αυτή πάσχει πολλαπλώς.

Πρώτον, δεν τηρήθηκαν οι επιβεβληµένες διαδικασίες. ∆εν έγι-
ναν οι αναγγελθείσες για το 2009 αξιολογήσεις. ∆εν προηγήθηκε
η απαραίτητη, βάσει του νόµου, εισήγηση του Εθνικού Συµβου-
λίου Έρευνας και Τεχνολογίας. ∆εν έγινε κανενός είδους διάλο-
γος µε τα άµεσα εµπλεκόµενα ερευνητικά κέντρα.

∆εύτερον, ενώ υποτίθεται ότι η αναδιάταξη γίνεται για την εξοι-
κονόµηση πόρων, στην πραγµατικότητα συνεπάγεται εξαιρετικό
κόστος δηµιουργίας νέων κτηριακών υποδοµών και µετεγκατα-
στάσεων.

Τρίτον, ενώ υποτίθεται ότι στοχεύει στον εξορθολογισµό της
έρευνας, θα οδηγήσει αναπόφευκτα στην αποδιοργάνωση των
φορέων της για άγνωστο χρονικό διάστηµα.

Καλούµε την Κυβέρνηση να αποσύρει την αδικαιολόγητα
εσπευσµένη αυτή απόφαση και να προχωρήσει στις προγραµ-
µατισµένες αξιολογήσεις, χωρίς να προκαταλαµβάνει τα πορί-
σµατά τους. Τότε µόνο θα υπάρξουν τα απαραίτητα δεδοµένα
για την έναρξη σοβαρού διαλόγου µε τα ερευνητικά κέντρα και
τη διαµόρφωση γνώµης από το Εθνικό Συµβούλιο Έρευνας και
Τεχνολογίας.

Με ιδιαίτερη εκτίµηση, για το ∆Σ»
Και φυσικά είναι λογικό να µένουν οι επιστήµονες έκπληκτοι

µπροστά στην απαξίωσή τους από την Κυβέρνηση και να είναι
αυτή τη στιγµή µε µαύρες σηµαίες έξω από το Εθνικό Ίδρυµα
Ερευνών. Γιατί αυτή τη στιγµή, αγαπητοί συνάδελφοι, αυτό κά-
νουν οι ερευνητές. Είναι µε «µαύρες σηµαίες» και θρηνούν για
την πορεία της έρευνας.

Θα κλείσω όµως, προς το παρόν, µε ένα παράδειγµα που είναι
ενδεικτικό του τι σηµαίνει έρευνα στον καπιταλισµό και γιατί πολύ
δίκαια θυµώνουν και θρηνούν οι ερευνητές µας.

Το παράδειγµα αυτό είναι στη ∆ανία µε την τσίχλα GUM. Η τσί-
χλα GUM, λοιπόν, χρηµατοδότησε ένα ερευνητικό πρόγραµµα
για την καταπολέµηση της τερηδόνας.

∆ούλευαν οι καθηγητές στην ερευνητική οµάδα και κατέληξαν
σε πόρισµα που έλεγε ότι η τσίχλα βοηθά την ανάπτυξη της τε-
ρηδόνας. Στη συνέχεια, η εταιρεία GUM ζήτησε να ακυρωθεί το
πόρισµα, αλλιώς θα έπαυε να χρηµατοδοτεί το πανεπιστήµιο.
Ασφαλώς, ο πρύτανης έκανε νέα ερευνητική οµάδα, η οποία βε-
βαίως έβγαλε νέο πόρισµα προς όφελος της εταιρείας.

Καταψηφίζουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Καφαντάρη.
Η συνάδελφος από το ΣΥΡΙΖΑ κ. Αµµανατίδου-Πασχαλίδου

έχει το λόγο.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Όµως, κύριε Πρόεδρε, πριν περάσω στη συζήτηση του σηµε-

ρινού νοµοσχεδίου του Υπουργείου Ανάπτυξης, θέλω να θυµίσω
ότι χθες σ’ αυτή εδώ την Αίθουσα συζητούσαµε το νοµοσχέδιο
για τα τουριστικά καταλύµατα και τις κολυµβητικές δεξαµενές,
για τις οποίες είχαµε επισηµάνει την αναγκαιότητα να υπάρχουν
ναυαγοσώστες που θα έχουν την κατάλληλη εκπαίδευση για
άµεση παροχή πρώτων βοηθειών στους λουόµενους και όχι να
είναι απλά υπεύθυνοι στα χαρτιά.

Ακριβώς χθες, όµως, την ώρα που εµείς εδώ συζητούσαµε το
νοµοσχέδιο, συνέβη ένα τραγικό περιστατικό και πνίγηκε ένα παι-
δάκι εννιά χρονών σε µια πισίνα µιας καφετέριας, διότι δεν του
παρασχέθηκαν οι κατάλληλες πρώτες βοήθειες. Έτσι έχασε τη
ζωή του και το όνοµά του βέβαια θα µπει στη µακρά εκείνη λίστα
των ανθρώπων που κάθε χρόνο χάνουν τη ζωή τους στη χώρα

µας σε ανάλογα περιστατικά, γιατί δεν υπήρχαν τη δεδοµένη
στιγµή οι κατάλληλοι άνθρωποι σε οργανωµένες παραλίες και
ξενοδοχεία που διαθέτουν πισίνες.

Νοµίζω ότι οφείλει η Κυβέρνηση και το Υπουργείο Τουριστι-
κής Ανάπτυξης µετά και από αυτό το συµβάν –και επειδή το από-
γευµα έχουµε την ψήφιση στο σύνολο του σχετικού
νοµοσχεδίου- και προλαβαίνει, αν θέλει, να κάνει εκείνη τη νο-
µοτεχνική βελτίωση –και νοµίζω ότι θα συµφωνούν και όλοι οι συ-
νάδελφοι από τα υπόλοιπα Κόµµατα- ώστε να διορθωθεί η πολύ
σοβαρή παράλειψη σ’ αυτό το νοµοσχέδιο για τα τουριστικά κα-
ταλύµατα και των κολυµβητικών δεξαµενών και στις πισίνες να
µην είναι απλά κάποιος υπεύθυνος από το ξενοδοχείο, αλλά να
είναι συγκεκριµένος άνθρωπος µε συγκεκριµένες γνώσεις που
να µπορεί να παράσχει άµεσα τις πρώτες βοήθειες σε οποιον-
δήποτε τις χρειαστεί. Ακόµη δηλαδή δεν µπήκαµε στο καλοκαίρι
και βλέπουµε ότι δεν ξεκίνησε πολύ καλά. Έχουµε ήδη το πρώτο
θύµα και µάλιστα είναι ένα µικρό παιδί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, για άλλη µία
φορά -το έχουµε πει και στην επιτροπή- έχετε φέρει ένα νοµο-
σχέδιο το οποίο και τι δεν έχει µέσα. Είναι ένα νοµοσχέδιο-
«σκούπα» το νοµοσχέδιο, «Εφαρµογή της αρχής της ίσης
µεταχείρισης µεταξύ ανδρών και γυναικών στην πρόσβαση σε
αγαθά και υπηρεσίες και την παροχή αυτών και άλλες διατάξεις».
Αυτές οι άλλες διατάξεις είναι πάρα πολλές και όπως αναφέρατε
και εσείς στην επιτροπή η κάθε µία µε τη δική της διαφορετική
σηµασία. Στο νοµοσχέδιο βέβαια υπάρχει η ευρωπαϊκή οδηγία
113/2004 για την εφαρµογή της ίσης µεταχείρισης και πολλές
φορές έχουµε κάνει µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα συζητήσεις για
την ισότητα, αλλά τις περισσότερες φορές καταλήξαµε όλοι µας
ότι η ισότητα δεν εφαρµόζεται και είναι µόνο στα λόγια και κά-
ποιες φορές είναι και σε νόµους, όταν αυτοί είναι αντικειµενικοί
βέβαια, αλλά και αυτοί δεν εφαρµόζονται.

Να περάσω λίγο στους ορισµούς στο άρθρο 2 του νοµοσχε-
δίου που αναφέρεται στην άµεση διάκριση, στην έµµεση διά-
κριση, την παρενόχληση και τη σεξουαλική παρενόχληση.
Βέβαια θέλω να πω όσον αφορά τη σεξουαλική παρενόχληση
που αναφέρει το άρθρο 2 ότι γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά πως,
όταν υπάρχει εργοδοτική σχέση, η απόλυση της γυναίκας είναι
η πιο συχνή λύση από την πλευρά της εργοδοσίας, οπότε κατα-
λαβαίνετε ότι η γυναίκα ζορίζεται και δεν θα αναφέρει σε κανέ-
ναν τη σεξουαλική παρενόχληση, όταν είµαστε βέβαια και σε
µεγάλες πιέσεις που δέχονται τα χαµηλά εισοδήµατα και ειδικά
η γυναίκα, που γνωρίζετε πολύ καλά ότι πολλές φορές στη σύγ-
χρονη κοινωνία µας είναι µόνη της, µεγαλώνει τα παιδιά της είτε
γιατί έχει χωρίσει είτε γιατί µπορεί να είναι χήρα και έτσι πολλές
φορές δεν εφαρµόζονται οι διατάξεις για τη σεξουαλική παρε-
νόχληση και µένουν µόνο στα χαρτιά. Το νοµοσχέδιο αυτό εµείς
είχαµε πει ότι δεν θα το στηρίξουµε και δεν το στηρίζουµε διότι
θεωρούµε ότι δεν βοηθάει στην ισότητα των δύο φύλων.

Αν θα περάσω στο επόµενο άρθρο για το πεδίο εφαρµογής
στα αγαθά και στις υπηρεσίες για την ισότητα στον ιδιωτικό
τοµέα, στο άρθρο 3 και στην παράγραφο 4 λέτε ότι ο παρών
νόµος δεν εφαρµόζεται στην εκπαίδευση, δεν υπάρχει ίση µετα-
χείριση επίσης στα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης και στη διαφή-
µιση και αναφέρεται στο συγκεκριµένο άρθρο. Για εµένα είναι
πολλά τα ερωτηµατικά.

Στο επόµενο άρθρο, στο άρθρο 4 στην παράγραφο 3 λέτε ότι
«ο παρών νόµος δεν αποκλείει τη διαφορετική µεταχείριση, εάν
η παροχή αγαθών, υπηρεσιών αποκλειστικά ή πρωτίστως σε
άτοµα του ενός φύλου αιτιολογείται από θεµιτό σκοπό». Θέλω
να µου πείτε ποιος είναι αυτός και ποιος τον κρίνει. Με αυτό το
άρθρο έχουµε όλοι την αίσθηση ότι αναιρείτε από µόνοι σας τις
προηγούµενες παραγράφους 1 και 2 και το είχαµε επισηµάνει
και στην επιτροπή αυτό. Από τη µία µιλάτε για την ίση µεταχεί-
ριση ανδρών και γυναικών και από την άλλη, όταν υπάρχει «θε-
µιτός σκοπός», αλλάζουν τα δεδοµένα. Ποιοι είναι αυτοί οι
θεµιτοί σκοποί και ποιος τους κρίνει;

Παρακάτω, στο άρθρο 6, µιλάτε για τους αναλογιστικούς πα-
ράγοντες. Στην παράγραφο 2 αναφέρεστε στις αναλογιστικές
διαφορές µεταξύ ατοµικών ασφαλίστρων και παροχών των
ασφαλιζόµενων µε χρήση του φύλου ως καθοριστικού παράγο-
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ντα στην αξιολόγηση του κινδύνου που επιτρέπεται µόνο στις
ασφαλίσεις του κλάδου ζωής. Στις ασθένειες λόγω διαφορετι-
κού φύλου να το καταλάβω. Επειδή όµως αναφέρεστε παρακάτω
στην αστική ευθύνη που θα είναι διαφορετική στα οχήµατα, θέλω
να µου πείτε: Όταν είναι άνδρας υπάρχει κάποια διαφορετική
αντιµετώπιση από την ασφαλιστική εταιρεία απ’ ό,τι όταν ο οδη-
γός είναι µία γυναίκα; Υπάρχουν στατιστικά στοιχεία που ανα-
φέρουν ότι οι γυναίκες οδηγοί συµπεριφέρονται διαφορετικά και
εµπλέκονται περισσότερες φορές σε ατυχήµατα; Θέλω αυτό να
µας το εξηγήσετε. Ή µπορεί να είναι και το αντίθετο βέβαια. Η
Επιτροπή Εποπτείας Ιδιωτικής Ασφάλειας θεωρούµε ότι λει-
τουργεί πάντα υπέρ των ιδιωτικών ασφαλιστικών εταιρειών και
βάζετε εδώ απλά να παίρνει τη γνώµη της Γενικής Γραµµατείας
Ισότητας των δύο φύλων. Θεωρούµε ότι δεν πρέπει να είναι αυτή
που θα έχει τον πρώτο λόγο, αλλά να συζητά επί ίσοις όροις.

Παρακάτω να πάω στο άρθρο 11, «φορείς παρακολούθησης
και προώθησης της εφαρµογής για την αρχή της ίσης µεταχεί-
ρισης ανδρών και γυναικών». Βάζετε το Συνήγορο του Πολίτη για
τους δηµοσίους και το Συνήγορο του Καταναλωτή για τον ιδιω-
τικό τοµέα. Μήπως θα έπρεπε να υπάρξει ένας άλλος, νέος φο-
ρέας, µία άλλη αρχή, η οποία να συµπεριλαµβάνει και τις
γυναικείες οργανώσεις και να υπάρχει και µία συνεργασία µε το
Συνήγορο του Πολίτη, ο οποίος όµως θα πρέπει να µπει και στον
ιδιωτικό τοµέα και όχι µόνο στο δηµόσιο;

Στο άρθρο 16 στο κεφάλαιο Β’ αναφέρεστε στις λαϊκές αγορές
και στις επεκτάσεις που κάνετε σε συγκεκριµένες άλλες εµπο-
ροπανηγύρεις και τις παραδοσιακές εκθέσεις που γίνονται µία
φορά το χρόνο µε µία διεύρυνση των ηµερών ή προσθήκες που
γίνονται από τις Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις και βεβαίως διευ-
ρύνετε το δικαίωµα αυτών που θα έχουν άδειες πωλητών λαϊκών
αγορών και βάζετε τις πρωτοβάθµιες συνεταιριστικές οργανώ-
σεις και τις οµάδες παραγωγών. Βεβαίως, εµείς συµφωνούµε να
µπουν οι πρωτοβάθµιες συνεταιριστικές οργανώσεις και οι οµά-
δες παραγωγών. Καλώς κάνετε σε αυτό το πεδίο. Όµως, θέλω να
σας θυµίσω ότι η άποψη του Συνασπισµού της Ριζοσπαστικής
Αριστεράς είναι ότι θα πρέπει να υπάρχουν λαϊκές αγορές αµι-
γώς των παραγωγών των αγροτικών προϊόντων και να µην υπάρ-
χουν οι µεσάζοντες. Και το λέω αυτό να γνωρίζουν οι
καταναλωτές ότι στην αµιγώς λαïκή αγορά των παραγωγών θα
βρίσκουν προϊόντα τα οποία είναι πιστοποιηµένα ελληνικά και
δεν είναι εισαγόµενα απλά πάνω σε έναν πάγκο µιας λαϊκής αγο-
ράς και θα βοηθηθούν και οι παραγωγοί, γιατί πολλές φορές
έχουµε προβλήµατα στις άδειες των Ελλήνων παραγωγών, των
αγροτών µας, οι οποίοι δυσκολεύονται να πάρουν άδεια λαïκής
αγοράς και πάρα πολλές φορές πάνε σε µία γωνία ενός άλλου
δρόµου να πουλήσουν τα ρεβίθια τους, τα φασόλια τους, το
κρασί τους αν θέλετε και τρώνε συνεχώς πρόστιµα από τη ∆η-
µοτική Αστυνοµία, η οποία βέβαια κάνει τη δική της δουλειά,
καλώς κάνει, όµως, να βοηθήσουµε και εκείνη την παραγωγική
τάξη που σήµερα βάλλεται, γιατί το κόστος παραγωγής είναι
πολύ µεγάλο και να την βοηθήσουµε και σ’ αυτήν την κατεύ-
θυνση.

Όσον αφορά στα άλλα θέµατα του Υπουργείου Ανάπτυξης,
κάνετε διάφορες προσθήκες. Μιλάτε για τα ερευνητικά κέντρα
που θα έπρεπε οι κανονισµοί τους να γίνονται µε Προεδρικά ∆ια-
τάγµατα, για να µπορούν να ελέγχονται από το Συµβούλιο της
Επικρατείας για να επιτευχθούν άλλοι τρόποι που είναι γνωστοί
για τη χώρα µας από παλιά και µέχρι προσφάτως. Επειδή ανα-
φέρθηκε η συνάδελφος, εισηγήτρια, προηγουµένως στο δελτίο
Τύπου, όσον αφορά τα ερευνητικά κέντρα, εγώ θα αναφέρω στο
άρθρο 19 την τεκµηρίωση του Συλλόγου Προσωπικού Εθνικού
Ιδρύµατος Ερευνών που µας έχει αποσταλεί και που αναφέρει
για ποιο λόγο είναι αντισυνταγµατική αυτή η ρύθµιση που θέλετε
να κάνετε. Έτσι, χαρακτηριστικά θα αναφέρω την παράγραφο
που λέει: «Στην προκειµένη περίπτωση και µε την προτεινόµενη
τροποποιητική διάταξη υφίσταται παραβίαση του άρθρου 43 πα-
ράγραφος 2 του Συντάγµατος και η σχετική διάταξη είναι αντι-
συνταγµατική καθ’ όσον µεταβιβάζει στους Υπουργούς
Οικονοµίας και Οικονοµικών και Ανάπτυξης αρµοδιότητες για θέ-
µατα που δεν φέρουν τοπικό ή τεχνικό ή λεπτοµερειακό χαρα-
κτήρα και κατά τεκµήριο ανήκουν κατά το Σύνταγµα στον

Πρόεδρο της ∆ηµοκρατίας, κάτι δηλαδή που είχε κρίνει ο νοµο-
θέτης και ίσχυε µέχρι σήµερα, ήτοι από τη δηµοσίευση του ν.
1514/1985 επί είκοσι τέσσερα συνεχή έτη. Επιπροσθέτως, οι κα-
νονιστικές πράξεις, οι υπουργικές αποφάσεις που θα εκδοθούν
δεν φέρουν τα απαραίτητα εχέγγυα ορθής κρίσης, καθ’ όσον δεν
υπόκεινται στον προληπτικό έλεγχο νοµιµότητας που υπόκεινται
τα προεδρικά διατάγµατα -έλεγχος νοµιµότητας από το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας που προανέφερα- και δεν τυγχάνουν της
ορθής επεξεργασίας για θέµατα µάλιστα µείζονος σηµασίας,
όπως η φύση του νοµικού προσώπου, ο σκοπός, η δοµή, η λει-
τουργία του, τα όργανα διοίκησης και άλλα».

Στη συγκεκριµένη συγκυρία, όπου έχει εξαγγελθεί χωροταξική
και γνωστική αναδιάταξη του ερευνητικού ιστού της χώρας κρί-
νεται ότι η τροποποιητική διάταξη του άρθρου 19 του υπό συζή-
τηση νοµοσχεδίου µπορεί να λειτουργήσει ως «κερκόπορτα»,
εφόσον µε απλές υπουργικές αποφάσεις των Υπουργών Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών και Ανάπτυξης µπορούν να ρυθµίζονται
θέµατα τα οποία υπό το καθεστώς του ν. 1514/1985 απαιτούσαν,
ως προελέχθη, προεδρικά διατάγµατα. Συγχέεται δε σκοπίµως
το τι επιβάλλεται να ρυθµιστεί µε προεδρικά διατάγµατα και τι
µπορεί να ρυθµιστεί απλώς µε υπουργικές αποφάσεις που κυ-
ρώνουν εσωτερικούς κανονισµούς λειτουργίας των ερευνητικών
και των τεχνολογικών φορέων.

Κύριε Υπουργέ, είναι µία σοβαρή επισήµανση για την αντισυ-
νταγµατικότητα του άρθρου 19 της παραγράφου 3 και θα πρέπει
να το πάρετε πίσω. Μάλιστα, χθες ήµουνα σε µία επιτροπή που
ήταν ο Υπουργός Ανάπτυξης και αναφερόταν µε πολύ µεγάλη
χαρά στο πόσα χρήµατα δόθηκαν µέσα από το ΕΠΑΝ για την
έρευνα και την τεχνολογία.

Πάτε να κατευθύνετε την έρευνα και την τεχνολογία εκεί ακρι-
βώς που εσείς θέλετε. Λοιπόν, εµείς δεν συµφωνούµε και θα πρέ-
πει να το πάρετε πίσω. Και µπροστά σας έχετε όλο τον
επιστηµονικό κόσµο, το ερευνητικό δυναµικό το οποίο το έχετε
αποδοµήσει, όπως έχετε αποδοµήσει και όλα τα ινστιτούτα τα
τελευταία χρόνια κι αυτή τη στιγµή βρίσκονται σε µια κινητοποί-
ηση οι ερευνητές µας, που αντί να τους έχετε στους δρόµους,
έπρεπε να τους έχετε σε άλλες συνθήκες και να έχετε διασφαλί-
σει και το µέλλον αυτού του Τόπου βάσει της επιστηµονικής τους
δουλειάς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Όσον αφορά στη παράγραφο 5, για τον αγωγό πετρελαίου

Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη, τελικά εδώ η αλλαγή που γίνεται
είδαµε αφορά µόνο τον ∆ήµαρχο της Αλεξανδρούπολης. Θέλω
όµως να πω ότι η αντίθεσή µας από τότε που είχε ξεκινήσει αυτή
η συζήτηση ήταν για πολύ-πολύ συγκεκριµένους λόγους. ∆η-
λαδή, αυτό το κοµµάτι του αγωγού είναι στα χέρια ιδιωτών και
δεν είναι υπό δηµόσιο έλεγχο. Οι επιφυλάξεις µας αφορούν επί-
σης την τήρηση των περιβαλλοντικών όρων. Και βέβαια θέλουµε
να τηρούνται εκείνοι οι όροι για την αποφυγή πολύ σοβαρών ατυ-
χηµάτων. Εµείς θα θέλαµε το Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη να
είναι υπό δηµόσιο έλεγχο, όπως βέβαια και όλο το κοµµάτι της
ενέργειας, το οποίο ως πολιτική έχετε εσείς να το ιδιωτικοποι-
είτε και είναι γενικευµένο αυτό. Ιδιωτικοποιείτε το νερό, έχετε
ιδιωτικοποιήσει την ενέργεια, πάτε να ιδιωτικοποιήσετε αυτή τη
στιγµή τον ΟΣΕ, τα ΕΛΤΑ, το Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο. ∆εν
έχετε αφήσει τίποτα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Εµείς έχουµε πολύ συγκεκριµένη στόχευση σε όλα αυτά τα ζη-
τήµατα. Τα θέλουµε όλα αυτά να είναι υπό δηµόσιο έλεγχο. ∆η-
µόσιος πλούτος και κοινωφελείς οργανισµοί δεν έχουν καµµία
δουλειά να είναι στα χέρια του ιδιωτικού κεφαλαίου.

Τώρα, θέλω να περάσω σ’ εκείνο το άρθρο που µιλάει για τη
Μεσοχώρα και τη µετεγκατάσταση. Εδώ να συνηγορήσουµε για
ένα µήνα επιπλέον, για να µπορέσετε να βάλετε τα τοπογραφικά
διαγράµµατα και να δώσετε µία παράταση για τη µετεγκατά-
σταση των κατοίκων της Μεσοχώρας.

Εγώ σας είχα καταθέσει στην επιτροπή το απόσπασµα από το
Πρακτικό 3/2009 από µία τακτική συνεδρίαση του ∆ηµοτικού
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Συµβουλίου του ∆ήµου Πινδέων για το συγκεκριµένο θέµα, το
οποίο το είχαµε εξαντλήσει σε εκείνο το νοµοσχέδιο, ∆εκέµβρη
και Γενάρη και είχαµε δηλώσει την αντίθεσή µας µε τον τρόπο
που πάτε να κάνετε τη µετεγκατάσταση. Σε αυτό το Πρακτικό
που καταθέσαµε φαίνεται η αντίθεση των κατοίκων της Μεσο-
χώρας, οι οποίοι θέτουν συγκεκριµένα ζητήµατα, γιατί αλλιώς
θεωρούν ότι πρέπει να πάρετε πίσω το νοµοσχέδιο που είχε ψη-
φιστεί τότε, το Γενάρη του 2009. Τελικά εγώ θα πω ότι το φέρατε
εδώ –δίνεται ένας µήνα παράταση- αλλά δεν λύσατε εκείνα τα
σοβαρά ζητήµατα, όταν οι κάτοικοι ήταν αντίθετοι µε αυτό το
νόµο έτσι όπως τον είχατε φέρει για τη µετεγκατάστασή τους.
Με βάση αυτό το νόµο οι τετρακόσιοι τριάντα πέντε ιδιοκτήτες
είχαν παραχωρήσει οικιοθελώς την περιουσία τους στη ∆ΕΗ, δη-
λαδή το 15% των τριών χιλιάδων και πλέον…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ολοκληρώστε,
κυρία συνάδελφε.

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε.

…της συνολικής έκτασης των δύο χιλιάδων τριακοσίων περί-
που στρεµµάτων που απαλλοτριώνει η ∆ΕΗ, γιατί αυτά είναι τα
στοιχεία που εµείς έχουµε συλλέξει.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΕΛΣΑ ΠΑΠΑ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ)

Άρα, µε αυτόν τον τρόπο πιέζετε και άλλους κατοίκους για µια
οικιοθελή παραχώρηση και για να τα καταφέρουν να γίνουν κτη-
µατογραφήσεις, επειδή υπάρχουν αντιδράσεις οι οποίες είναι κα-
τανοητές από την πλευρά των κατοίκων αφού η µετεγκατάστασή
τους είναι πάρα πολύ δύσκολη και το έχουµε εξηγήσει εκτενέ-
στερα σε εκείνο το νοµοσχέδιο που είχαµε συζητήσει.

Τα υπόλοιπα θέµατα και πιο εκτενέστερα θα τα πούµε στην
κατ’ άρθρων συζήτηση και στις τροπολογίες. Όµως, θα θέλαµε
ότι φέρνετε νοµοσχέδια να µην εµπεριέχουν πολλά πράγµατα
µαζί, να είναι συγκεκριµένα και να έχουµε το πρακτικό της επι-
τροπής, τις τροπολογίες και τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις όχι πριν
ανεβούµε στο Βήµα, αλλά πολύ νωρίτερα, για να µπορούµε να
κάνουµε και εµείς τη δουλειά µας και τον κοινοβουλευτικό µας
έλεγχο, όπως ακριβώς επιβάλλει το Σύνταγµα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Παρακαλώ, τον

Αντιπρόεδρο κ. Αποστολάτο να έρθει στο Βήµα.
ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, είχαµε στα

χέρια µας ένα παλιό νοµοσχέδιο που, όπως όλοι γνωρίζουµε, είχε
στόχο να ενσωµατώσει ένα επίσης παλαιό νοµοσχέδιο, εκπρό-
θεσµο όπως όλοι είπαν και επίσης γνωρίζετε. Είχε στόχο να εν-
σωµατώσει, λοιπόν, µια κοινοτική οδηγία για την εφαρµογή ίσης
µεταχείρισης ανδρών και γυναικών κατά την πρόσβαση στα
αγαθά και τις υπηρεσίες για την παροχή αυτών.

Θα ξεκινήσω λέγοντας ότι εµείς από το Λαϊκό Ορθόδοξο Συ-
ναγερµό έχουµε δύο βασικές αντιρρήσεις στο συγκεκριµένο σχέ-
διο νόµου:

Η πρώτη είναι ότι για µας η αξία, οι ικανότητες και η δυνατή
παρουσία των γυναικών είναι δεδοµένη σε όλους τους τοµείς και
δεν χρήζει περαιτέρω νοµοθετηµάτων, γιατί µε αυτά ακριβώς τα
νοµοθετήµατα είναι σαν να αναγνωρίζουµε µε ένα τρόπο ότι οι
γυναίκες είναι υποδεέστερες ηµών, οπότε και πρέπει να νοµο-
θετήσουµε γι’ αυτές.

Εµείς αντίθετα –αυτό έχει σηµασία- πιστεύουµε ότι πρέπει να
αποδεικνύουµε έµπρακτα στις γυναίκες –και ο Λαϊκός Ορθόδο-
ξος Συναγερµός το κάνει αυτό- ότι τις εµπιστευόµαστε και ότι
θεωρούµε ότι µπορούµε να στηριχθούµε στο έργο τους, στη
προσφορά τους, στις δυνάµεις τους και όχι να προσπαθούµε
απλώς να κατοχυρώνουµε και δικαιώµατα τους µε ρυθµίσεις επί
ρυθµίσεων, άνευ όµως ουσιαστικού αντικειµένου. ∆ηλαδή, το ότι
παρ’ όλο που είµαστε πρώτοι ως χώρα στην εισαγωγή των γυ-
ναικών στα πανεπιστήµια, οι γυναίκες πάρα πολύ δύσκολα κατα-
φέρνουν να διεκδικήσουν τις υψηλές διοικητικές, αλλά και πάσης
φύσεως θέσεις που δικαιούνται ή το ότι είµαστε πρώτοι σε πο-
σοστά γυναικείας ανεργίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση δεν πρόκει-
ται να επιλυθούν αυτά µε ένα ακόµη τέτοιο νοµοθέτηµα. Ίσα-ίσα,

υπάρχει ο κίνδυνος να ψηφιστεί ένας νόµος, σύµφωνα βεβαίως
µε τους όρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης που στο όνοµα της ίσης
µεταχείρισης θα άρει και ορισµένες εναποµείνασες θετικές ρυθ-
µίσεις υπέρ των γυναικών.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ)

Το θέµα είναι να αλλάξει η όλη νοοτροπία µε την οποία αντι-
µετωπίζουµε το όλο θέµα. ∆εν θεωρώ ότι χρειάζεται, µε άλλα
λόγια, ένα ακόµη θεσµικό πλαίσιο, αλλά ένα πλαίσιο εφαρµογής.

Η δεύτερη αντίρρησή µας είναι ότι στα άρθρα από 16 έως 20
–θα τα πούµε και το απόγευµα- το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου
έρχεται να επιλύσει επιφανειακά και µε έµφαση θα πω, µε προ-
χειρότητα, σοβαρότατα προβλήµατα που άπτονται των αρµο-
διοτήτων του Υπουργείου Ανάπτυξης.

Και αναφέροµαι πολύ συγκεκριµένα στο θέµα των υπαίθριων
αγορών, στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και στη ρύθµιση
χρεών προς το ΙΚΑ, ζητήµατα τα οποία όφειλαν να αποτελούν
αντικείµενο ξεχωριστών και λεπτοµερών δίκαιων νοµοσχεδίων.

Αναφέρεται για παράδειγµα το θέµα του υπαίθριου εµπορίου
και των εµποροπανηγύρεων. Η ύπαρξη οργανωµένων υπαίθριων
αγορών είναι µεν θεµιτή, αλλά θα πρέπει να λειτουργούν µε νό-
µιµες άδειες και πολύ συγκεκριµένους όρους και προϋποθέσεις
που θα τηρούνται απαρέγκλιτα.

Ειλικρινά, δεν καταλαβαίνω πού ακριβώς, ποια αλλαγή επιτε-
λείται επ’ αυτού µε τις αποσπασµατικές διατάξεις που προτεί-
νετε σήµερα. Γιατί δεν αντιµετωπίζεται ούτε συνολικά, ούτε
ουσιαστικά το θέµα των λαϊκών αγορών, γιατί απλούστατα δεν
µπαίνει καθόλου τάξη.

Θα σας πω για παράδειγµα ότι στη δική µου εκλογική περιφέ-
ρεια που είναι η πόλη µου, ο Πειραιάς µου, υπάρχει ένα µείζον
σοβαρότατο πρόβληµα µε όλες τις παράνοµες αδειοδοτήσεις,
µε αποτέλεσµα να ισχύει ένα χάος στο κυριακάτικο λεγόµενο πα-
ζάρι, το οποίο φυσικά έχει αντίκτυπο στη δραστηριότητα των
εµπόρων του Πειραιά που έχουν κάνει διαβήµατα και διαµαρτύ-
ρονται καθηµερινά, αλλά και στην καθηµερινότητα ηµών υµών
των Πειραιωτών, στο κυκλοφοριακό πρόβληµα κ.λπ..

Οι νόµιµες άδειες είναι διακόσιες οκτώ. Ωστόσο, αν κάνετε µία
βόλτα ποτέ στον Πειραιά την Κυριακή, θα τραγουδήσετε το,
«Ποτέ την Κυριακή», γιατί θα δείτε τουλάχιστον πέντε χιλιάδες
παράνοµους ανθρώπους και αυτό σηµαίνει ότι ο έλεγχος της
εφαρµογής του υφισταµένου νοµοθετικού πλαισίου δεν είναι
αυτός που θα έπρεπε. Με απλά λόγια, τα σχετικά νοµοθετήµατα
δεν αρκούν. Έλεγχος δεν υπάρχει. Άρα, προς τι;

Οι Εµπορικοί Σύλλογοι, ο Εµπορικός Σύλλογος Πειραιά πιο συ-
γκεκριµένα, κάνει λόγο για αυτήν την ανεξέλεγκτη κατάσταση
του παράνοµου υπαίθριου εµπορίου, του παραεµπορίου και της
παραοικονοµίας στην περιοχή του Πειραιά.

Είµαστε λοιπόν υποχρεωµένοι να προστατεύσουµε επιτέλους
τη χώρα µας µε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο, πρωτίστως να προστα-
τεύσω εγώ τον Πειραιά µου, τους κατοίκους του, το επιβατικό
µεγαλύτερο λιµάνι της χώρας και προπαντός την εποχή αυτή που
ήρθε το νοµοσχέδιο τούτο να προστατεύσω τον ελληνικό τουρι-
σµό από τις εικόνες ντροπής µιας τριτοκοσµικής πόλης, που
µόλις προχθές τουρίστες Ευρωπαίοι οµολογούσαν σε ρεπορτάζ
πώς τους λήστεψαν τα πορτοφόλια.

Σχετικά µε την αξιοποίηση εναλλακτικών µορφών ενέργειας,
το τρίτο µεγάλο θέµα, που τόση ανάγκη οµολογουµένως έχουµε
µε το ενεργειακό πρόβληµα και όλες αυτές τις πράσινες και κί-
τρινες ενέργειες, είναι απολύτως επιτακτικό πια να αρθούν τα
εµπόδια υλοποίησης των αιτήσεων των φωτοβολταϊκών, αλλά και
όλων των επενδύσεων που έχουν να κάνουν µε ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας.

Το θέµα είναι, µε τις αρµοδιότητες που αναθέτετε στο ΚΑΠΕ,
στο Κέντρο Ανανεώσιµων Πηγών και Εξοικονόµησης Ενέργειας,
να πάψουν όντως να σκαλώνουν στα γρανάζια της γραφειοκρα-
τίας οι ελληνικές επενδύσεις, σε συστήµατα που αξιοποιούν την
ενέργεια του ήλιου.

Εγώ θα σας πω απλώς ότι το περασµένο έτος εγκαταστάθηκαν
στη χώρα µας, όπως ξέρετε, µόλις δέκα φωτοβολταϊκά συστή-
µατα, τη στιγµή που την ίδια περίοδο εγκαταστάθηκαν στην Ισπα-
νία και τη Γερµανία δυόµισι χιλιάδες και χίλια πεντακόσια
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αντίστοιχα. Άρα, βήµα σηµειωτόν. Κινούµαστε σαν τις «χελώνες»,
την ώρα που οι άλλοι καλπάζουν σαν άλογα και µάλιστα σε έναν
τοµέα που η χώρα µας έχει πραγµατικά συγκριτικό και στρατη-
γικό πλεονέκτηµα, σε σχέση µε τις υπόλοιπες χώρες, χάρη στον
ήλιο και προπαντός τη µεγάλη ηλιοφάνεια, σχεδόν τριακόσιες
ηµέρες στις τριακόσιες εξήντα του χρόνου, ίσως και όλες.

∆εν ξέρουµε, λοιπόν, πώς θα αδειοδοτούνται οι εγκαταστά-
σεις φωτοβολταϊκών και δεν είναι καθόλου, µα καθόλου ξεκά-
θαρο το νοµικό πλαίσιο για τη χωροθέτησή τους. Και δεν είναι
µόνο το Υπουργείο σας υπεύθυνο γι’ αυτή την κατάσταση. Το
γνωρίζουµε όλοι πως πρέπει κάτι να γίνει µε όλους όσους εµπλέ-
κονται.

Τέλος, πρέπει να καταστεί εθνική προτεραιότητα η µέγιστη δυ-
νατή ανάπτυξη και εκµετάλλευση των ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας και προπαντός η υπέρβαση των ποσοτικών στόχων που
έχουν συµφωνηθεί στο πλαίσιο των δεσµεύσεων προς την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Χρειάζεται ένας νέος ενεργειακός σχεδιασµός,
οπωσδήποτε φιλικότερος προς το περιβάλλον, απόλυτα θα
έλεγα, που θα βασίζεται στη χρήση των ανανεώσιµων και εγχώ-
ριων πηγών ενέργειας.

Τώρα, για το άλλο µείζον ζήτηµα που τίθεται, σχετικά µε την
παράταση που παραχωρείται στο θέµα του ΙΚΑ, θα το αναλύσω
σαφώς, περισσότερο και εκτενέστερα, στα άρθρα. Τώρα θα πω
µόνο ότι πρέπει επιτέλους να σταµατήσουν αυτές οι συνεχείς
ρυθµίσεις που, δεν είναι καθόλου περίεργο, είναι όµως πάντα ευ-
νοϊκές για τους κακοπληρωτές και οπωσδήποτε άδικες επί της
ουσίας για όλους τους υπόλοιπους.

Για όλους αυτούς τους παραπάνω λόγους έχουµε καταψηφί-
σει το παρόν νοµοσχέδιο, το οποίο επιβεβαιώνει για ακόµη µία
φορά ότι η Κυβέρνηση επιλέγει συνεχώς µέτρα που θίγουν, απο-
δοµούν, ενίοτε καταστρέφουν ό,τι υγιές έχει αποµείνει, ενισχύο-
ντας τη φοροδιαφυγή, εισφοροδιαφυγή, παραεµπόριο και
παραοικονοµία.

Θα επανέλθω στην κατ’ άρθρον συζήτηση.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-

ναγερµού)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Αποστολάτο.
Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στον κατάλογο

των οµιλητών.
Το λόγο έχει η Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Αθηνά

Κόρκα – Κώνστα. Υπενθυµίζω ότι ο χρόνος οµιλίας είναι επτά
λεπτά.

ΑΘΗΝΑ ΚΟΡΚΑ – ΚΩΝΣΤΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε ένα σηµαντικό νοµο-

σχέδιο σήµερα του Υπουργείου Ανάπτυξης, σχετικά µε την εφαρ-
µογή της αρχής της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών
όσον αφορά την πρόσβαση σε αγαθά και υπηρεσίες και την πα-
ροχή αυτών και άλλες διατάξεις.

Βέβαια, το νοµοσχέδιο εµπεριέχει, πέραν αυτής της ενσωµά-
τωσης της κοινοτικής οδηγίας και άλλες διατάξεις, που ρυθµί-
ζουν ζητήµατα στον τοµέα των εµπόρων, στην ενέργεια, στην
έρευνα, στην πρόνοια για τις υπαίθριες αγορές, για τους Έλλη-
νες τσιγγάνους και Ροµά, για τους συµµετέχοντες σε εµπορο-
πανηγύρεις. Πιστεύω, όµως, ότι θα έχουµε το χρόνο, κατά τη
διάρκεια της συζητήσεως επί των άρθρων, να αναφερθώ αναλυ-
τικά σ’ αυτά.

Ως Πρόεδρος της ∆ιακοµµατικής Ειδικής Επιτροπής Ισότητας
και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων της Βουλής των Ελλήνων, θα
ήθελα κατά κύριο λόγο σ’ αυτήν την πρωτολογία να εστιάσω στο
κατ’ αρχάς αντικείµενο, την εφαρµογή της αρχής της ίσης µετα-
χείρισης.

Γνωρίζουµε όλοι ότι η πολιτική ισότητας των φύλων είναι µια
ευρύτατη πολιτική, η, δε, κυβερνητική πολιτική ίσων ευκαιριών
αποτελεί µία από τις κυρίαρχες πολιτικές προτεραιότητες. Και
πρέπει να αποτελεί µία από τις κυρίαρχες προτεραιότητες της
χώρας, διότι είναι συνυφασµένη και µε την αναπτυξιακή πολιτική,
καθότι η συµµετοχή των γυναικών σε όλα τα πεδία της ζωής συµ-
βάλλει στην πρόοδο της κοινωνίας, καθώς και στην κοινωνική συ-
νοχή.

Άλλωστε, πρέπει να οµολογήσουµε ότι εµείς οι γυναίκες απο-
τελούµε το 51% του πληθυσµού, συνεπώς δικαιούµαστε σε
όλους αυτούς τους τοµείς τα ίσα δικαιώµατα, τις ίσες υποχρεώ-
σεις, αλλά ταυτόχρονα και τις ίσες ευκαιρίες.

Θα ήθελα να πω ότι στην πορεία των χρόνων στον τοµέα αυτό,
έχουν γίνει πολλά βήµατα, παρά τις αντίξοες καταστάσεις, έχουν
γίνει και βελτιώσεις.

Όσον αφορά το διεθνές επίπεδο, ενδεικτικά θα αναφέρω τον
Καταστατικό Χάρτη του ΟΗΕ, την Οικουµενική ∆ιακήρυξη των
∆ικαιωµάτων του Ανθρώπου, το ∆ιεθνές Σύµφωνο του ΟΗΕ για
τα Ατοµικά και Πολιτικά ∆ικαιώµατα, ταυτόχρονα τη Σύµβαση
των Ηνωµένων Εθνών για την εξάλειψη των πάσης µορφής δια-
κρίσεων, τις σχετικές συµβάσεις της Ουνέσκο και της Παγκό-
σµιας Οργάνωσης Υγείας. Είναι πολύ σηµαντικό ότι όλες αυτές
τις πράξεις, η χώρα µας, το Ελληνικό Κοινοβούλιο, τις έχει κυ-
ρώσει και εφαρµόζονται.

Σε επίπεδο τώρα Ευρωπαϊκής Ένωσης, είναι σηµαντική η Συν-
θήκη της Ευρωπαϊκής Ένωσης που αφορά τη θέσπιση της αρχής
της ισότητος, πληθώρα αντιστοίχων οδηγιών, αλλά και ο Χάρτης
των Θεµελιωδών ∆ικαιωµάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όσον
αφορά την ισότητα σε όλες τις δραστηριότητες της ζωής, που
ταυτόχρονα απαγορεύει τις διακρίσεις, καταργεί, δηλαδή, εντε-
λώς τις διακρίσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η προσαρµογή του εσωτερικού
δικαίου στις διατάξεις της οδηγίας 2004/113 της Ευρωπαϊκής
Κοινότητας µόνο οφέλη µπορεί να αποφέρει όσον αφορά την
πρόσβαση σε αγαθά και υπηρεσίες και την παροχή αυτών, διότι
βασίζεται στις αρχές της ελευθερίας, της δηµοκρατίας και του
σεβασµού των δικαιωµάτων του ανθρώπου, ώστε να εξαλειφθούν
όσο το δυνατόν οι πάσης φύσεως ανισότητες. Γιατί η γυναίκα
έχει να αντιπαλέψει νοοτροπία αιώνων στο παρελθόν, αλλά
ακόµα και σήµερα, καθώς και κοινωνικά στερεότυπα.

Θα ήθελα να υπενθυµίσω ότι όσον αφορά τον εκπαιδευτικό και
τον επαγγελµατικό τοµέα, δεν έχει στηριχθεί η σύγχρονη γυναίκα
σήµερα σε τίποτα. Το αντίθετο ακριβώς. Παρά τις αντιξοότητες,
παρά την αντιπαλότητα της νοοτροπίας στο πέρασµα του χρό-
νου, ό, τι και να συνάντησε, καταφέραµε σήµερα τα κορίτσια µας
–και είναι και επίκαιρο- να εισάγονται στις πρώτες θέσεις στα πα-
νεπιστήµια, η χώρα µας να έχει επαγγελµατίες, να έχει το µεγα-
λύτερο ποσοστό αυτοαπασχολούµενων και ελεύθερων
επαγγελµατιών. Γεγονός είναι αυτό: ελεύθεροι επαγγελµατίες
γυναίκες στην Ελλάδα. Παρά ταύτα, όµως, δεν πρέπει να ξε-
χνάµε ότι σε διευθυντικές θέσεις, σε θέσεις κέντρων λήψεως
αποφάσεων, στην απασχόληση, ακόµα υπολειπόµαστε.

Πρέπει να αναφέρουµε ότι µε τη νοµοθετική αυτήν πρωτο-
βουλία ρυθµίζονται για πρώτη φορά παρόµοια ζητήµατα τόσο
στο δηµόσιο όσο και στον ιδιωτικό τοµέα. Η πρόσβαση αφορά
τοµείς, όπως η ελεύθερη κυκλοφορία εµπορευµάτων, τραπεζι-
κές και χρηµατοπιστωτικές υπηρεσίες, υγειονοµικές υπηρεσίες,
µεταφορές, κλπ. Ο σκοπός και του παρόντος νοµοσχεδίου είναι
η καταπολέµηση των διακρίσεων λόγω φύλου. Αφού, λοιπόν,
προσδιορίσουµε τους όρους: άµεση διάκριση, έµµεση παρενό-
χληση και σεξουαλική παρενόχληση, διότι τέτοιας φύσεως συ-
µπεριφορές αποτελούν φράγµατα, αποτελούν αναχώµατα στην
πλήρη και επιτυχηµένη ένταξη των γυναικών στην οικονοµική και
κοινωνική ζωή, προχωρούµε στο να διευρύνουµε το πεδίο εφαρ-
µογής του νόµου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επισηµαίνεται ότι µε τις διατά-
ξεις του προτεινόµενου νοµοσχεδίου δεν θα θιγούν –και είναι ση-
µαντικό αυτό- άλλες ευνοϊκότερες διατάξεις, που αφορούν τη
λήψη µέτρων για την προστασία της µητρότητας, για την προ-
στασία της εγκυµοσύνης. Αναφέρεται, δε, ότι τα έξοδα λόγω κιν-
δύνων µητρότητας και εγκυµοσύνης δεν θα µπορούν να
θεωρηθούν ότι οδηγούν σε διαφορές µεταξύ ατοµικών ασφαλί-
στρων και παροχών. Σε κάθε περίπτωση, είναι σηµαντικό το ότι
δεν θίγονται τα κεκτηµένα των γυναικών.

Είναι, επίσης, σηµαντικό να ξεκαθαρίσουµε ότι η διαφορετική
µεταχείριση δικαιολογείται µόνο για θεµιτό σκοπό. Ποιος µπορεί
να σκεφθεί ότι δεν είναι ένας θεµιτός σκοπός το να µπορούν να
φιλοξενηθούν και να διαµένουν σε εστίες διαµονής τα θύµατα
βίας σεξουαλικής φύσεως ή η δηµιουργία των κέντρων υποδο-
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χής;
Προκύπτει το ότι δεν επιτρέπεται η διαφοροποίηση των ατο-

µικών ασφαλίστρων, που να στηρίζεται στη χρήση του φύλου ως
συντελεστή –το ανέφερα και προηγουµένως- να µην οδηγούν σε
διαφορές, δηλαδή, τα έξοδα εγκυµοσύνης και µητρότητας. Ορι-
σµένες συγκεκριµένες βέβαια κατηγορίες κινδύνων µπορούν να
διαφέρουν από φύλο σε φύλο. Αυτό, όµως, χρειάζεται ιδιαίτερη
έκθεση από την Επιτροπή Εποπτείας Ιδιωτικής Ασφάλισης.
Όποιος θίγεται ατοµικά, να µπορεί να ζητήσει προστασία, να
έχουν προστασία τα θύµατα, να έχουν προστασία οι µάρτυρες,
να µην υφίστανται κακή µεταχείριση.

Αντίστοιχα υπάρχουν οι αρµόδιοι ανεξάρτητοι φορείς, για να
παρακολουθούν την εφαρµογή της αρχής της ίσης µεταχείρισης,
που είναι ο Συνήγορος του Πολίτη, όσον αφορά το δηµόσιο και
ευρύτερο δηµόσιο τοµέα και ο Συνήγορος του Καταναλωτή,
όσον αφορά τον ιδιωτικό τοµέα. Όλες οι καταγγελίες να συγκε-
ντρώνονται στον αρµόδιο φορέα, ο οποίος διεξάγει έρευνα και
αποφασίζει για την επιβολή κυρώσεων. Είναι σηµαντική, δε, η θέ-
σπιση της υποχρέωσης να υποβάλλουν στη Βουλή των Ελλήνων
ειδική έκθεση για υποθέσεις, που εµπεριέχουν διακρίσεις λόγω
φύλου και αυτές να κοινοποιούνται στη Γενική Γραµµατεία Ισό-
τητας.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να πω ότι
πιστεύω πως η κυβερνητική πολιτική είναι σηµαντικό ότι αντιµε-
τωπίζει το ζήτηµα της ισότητας ανδρών και γυναικών όχι σαν ένα
γυναικείο ζήτηµα, όπως ήταν, όταν πρωτοξεκίνησε το ενδιαφέ-
ρον για αυτά τα ζητήµατα, αλλά σαν ζήτηµα που ενδιαφέρει ολό-
κληρη την κοινωνία και υπογραµµίζει την ανάγκη χειρισµού µε
όρους όχι διακρίσεων, αλλά ισοτιµίας, ίσων δικαιωµάτων, ίσων
υποχρεώσεων, ώστε να έχουµε και ίσες ευκαιρίες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαϊδου): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Το λόγο έχει ο κ. Αυγενάκης, Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρα-

τίας.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο

που συζητούµε σήµερα προσαρµόζει το εσωτερικό δίκαιο της
χώρας µας στο κοινοτικό, αναφορικά µε την πολύ σηµαντική
αρχή της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών και καθιερώνει
µε σαφήνεια το πλαίσιο για την καταπολέµηση των διακρίσεων
λόγω φύλου, όσον αφορά την πρόσβαση σε αγαθά και υπηρε-
σίες και την παροχή αυτών.

Υπενθυµίζω ότι η αρχή της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυ-
ναικών κατοχυρώνεται σε διεθνές, ευρωπαϊκό, αλλά και εθνικό
επίπεδο. Σε διεθνές επίπεδο ο Οργανισµός Ηνωµένων Εθνών, ο
λεγόµενος ΟΗΕ, κατοχυρώνει την αρχή µε πλήθος πράξεων στον
Καταστατικό Χάρτη, στην Οικουµενική ∆ιακήρυξη των ∆ικαιωµά-
των του Ανθρώπου το 1948, στο ∆ιεθνές Σύµφωνο για τα ατο-
µικά και πολιτικά δικαιώµατα, στο Σύµφωνο για τα οικονοµικά,
κοινωνικά και πολιτιστικά δικαιώµατα του 1966, καθώς και στη
Σύµβαση των Ηνωµένων Εθνών για την εξάλειψη όλων των µορ-
φών διακρίσεων κατά των γυναικών το 1979. Επίσης, συµβάσεις
της ΟΥΝΕΣΚΟ και της Παγκόσµιας Οργάνωσης Υγείας κατοχυ-
ρώνουν τα δικαιώµατα των γυναικών και την ισότητα των δύο
φύλων σε όλους τους τοµείς.

Σχεδόν όλες οι παραπάνω διεθνείς πράξεις έχουν κατοχυρω-
θεί και εφαρµόζονται και στη χώρα µας. Φυσικά, δεν πρέπει να
ξεχνάµε και την παράγραφο 2 του άρθρου 4 του Συντάγµατος,
που κατοχυρώνει την ισότητα ανδρών και γυναικών έναντι του
νόµου. Σε ευρωπαϊκό επίπεδο η συγκεκριµένη αρχή της ίσης µε-
ταχείρισης των δύο φύλων κατοχυρώνεται επίσης µε πλήθος
οδηγιών και σειρά νοµοθετικών µέτρων. Όµως οι περισσότερες
αφορούν κυρίως την απασχόληση και την εργασία. Ωστόσο, η
οδηγία 2004/113 αναφέρεται στην πρόσβαση σε αγαθά, σε υπη-
ρεσίες που είναι διαθέσιµα στο κοινό, καθώς και στην παροχή
αυτών, τόσο στο δηµόσιο όσο και στον ιδιωτικό τοµέα.

Ειδικότερα, περιλαµβάνει την ελεύθερη κυκλοφορία εµπορευ-
µάτων, την πρόσβαση σε χώρους όπου επιτρέπεται η είσοδος
στο κοινό, τις τραπεζικές και χρηµατοπιστωτικές υπηρεσίες, την
ιδιωτική ασφάλιση, τις µεταφορές, τις βιοµηχανίες, τις βιοτε-

χνίες, τις εµπορικές δραστηριότητες, τις υγειονοµικές υπηρε-
σίες, αλλά και µια σειρά άλλων. Εξαιρεί βεβαίως και τις συναλ-
λαγές που πραγµατοποιούνται αµιγώς σε ιδιωτικό πλαίσιο.
Σκοπός του παρόντος νοµοσχεδίου είναι λοιπόν να ενσωµατώ-
σει τη συγκεκριµένη Οδηγία στην ελληνική έννοµη τάξη και να
θεσπιστεί ένα ειδικό πλαίσιο ρύθµισης, που θα αφορά στην
εφαρµογή της αρχής της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών
κατά την πρόσβαση σε όλα τα αγαθά και τις υπηρεσίες που ανέ-
φερα προηγουµένως.

Ειδικότερα, το παρόν σχέδιο νόµου περιλαµβάνει είκοσι ένα
άρθρα που συνθέτουν το πλαίσιο προστασίας της ίσης µεταχεί-
ρισης ανδρών και γυναικών. Περιλαµβάνει ακόµα ρυθµίσεις για
τα θέµατα του Υπουργείου Ανάπτυξης, ενώ το συνοδεύουν και
ορισµένες πολύ σηµαντικές τροπολογίες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να σταθώ σε
δυο-τρία σηµεία που δεν αφορούν την ενσωµάτωση της κοινοτι-
κής οδηγίας και που θεωρώ ιδιαιτέρως σηµαντικά.

Θα αναφερθώ στη ρύθµιση της παραγράφου 7 του άρθρου
19. Προτείνεται ρύθµιση, προκειµένου το πλεονέκτηµα που απέ-
κτησαν οι επιχειρηµατικοί φορείς που υπέβαλαν αίτηση για φω-
τοβολταϊκούς σταθµούς εντός προκαθορισµένου χρονικού
διαστήµατος, το οποίο εν τω µεταξύ έχει ήδη λήξει, να µην γίνει
αντικείµενο εκµετάλλευσης. Ωστόσο, το γεγονός ότι στο πλαίσιο
λειτουργίας της αγοράς του τοµέα των ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας η επιχειρηµατική πρακτική είναι η δηµιουργία διαφο-
ρετικών νοµικών προσώπων ιδίων συµφερόντων, θεωρείται σκό-
πιµο για τη διευκόλυνση υλοποίησης των έργων, παραδείγµατος
χάριν για χρηµατοδοτικούς σκοπούς, να επιτρέπεται η µεταβί-
βαση αδειών και εξαιρέσεων στην περίπτωση αυτή που αφορά
φορείς εξ ολοκλήρου ιδίων κεφαλαίων, παραδείγµατος χάριν
100% θυγατρικές εταιρείες. Στο πλαίσιο της αρχής της προστα-
τευόµενης εµπιστοσύνης του διοικούµενου θα πρέπει από την
απαγόρευση των µεταβιβάσεων αδειών να εξαιρεθούν και οι αι-
τήσεις που έχουν υποβληθεί µε το προϋφιστάµενο νοµικό καθε-
στώς, κύριε Υπουργέ.

Το παρόν σχέδιο νόµου συνοδεύουν και πολύ σηµαντικές τρο-
πολογίες. Επιτρέψτε µου να σταθώ σε αυτή που αναφέρεται στη
ρύθµιση της αγοράς βιοκαυσίµων και λοιπών ανανεώσιµων καυ-
σίµων. Να σηµειώσω ότι ως προϊόντα ανανεώσιµων πηγών, τα
βιοκαύσιµα είναι καθαρά, µη τοξικά και δεν περιέχουν ενώσεις
επικίνδυνες για την ανθρώπινη υγεία. Το πιο σηµαντικό όµως πλε-
ονέκτηµα είναι ότι κατά την καύση τους δεν αυξάνεται το διοξεί-
διο του άνθρακα που δηµιουργεί το φαινόµενο του θερµοκηπίου.
Αυτός ο λόγος, δηλαδή η µη επιβάρυνση του ισοζυγίου του διο-
ξειδίου του άνθρακα στην ατµόσφαιρα, όπως επίσης και το ότι οι
πρώτες ύλες που χρησιµοποιούµε για να τα παράγουµε µπορούν
να καλλιεργηθούν στους αγρούς µας και να απεξαρτηθούµε σε
µεγάλο ποσοστό από τις πετρελαιοπαραγωγικές χώρες. Και η
χώρα µας έχει ήδη προχωρήσει στην παραγωγή βιοκαυσίµων,
ενώ η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας έχει προχωρήσει στη
θεσµοθέτηση συγκεκριµένων ρυθµίσεων.

Όπως γνωρίζουµε, µε το άρθρο 6 του νόµου 3423 του 2005
για την εισαγωγή βιοκαυσίµων και των άλλων ανανεώσιµων καυ-
σίµων στην ελληνική αγορά καθορίστηκε η διαδικασία διάθεσης
των προϊόντων αυτών στην εγχώρια αγορά. Βεβαίως, από την
ίδια τη λειτουργία της αγοράς, από την εµπειρία για τις συγκε-
κριµένες ανάγκες που υπάρχουν, καθώς και από τις τροποποιή-
σεις του θεσµικού πλαισίου, προέκυψε η ανάγκη για ένα
σταθερό, λειτουργικό και διαφανές πλαίσιο για την απορρόφηση
βιοντίζελ και την προώθηση της χρήσης των βιοκαυσίµων.

Με την εν λόγω τροπολογία εξειδικεύονται τα κριτήρια και η
µεθοδολογία κατανοµής βιοντίζελ και συνδέονται µεταξύ άλλων
µε την έρευνα και τις απαιτήσεις ποιότητας και την προστασίας
του περιβάλλοντος.

Επιπροσθέτως, για τον έγκυρο προγραµµατισµό και την ενί-
σχυση της ασφάλειας των επενδύσεων δίνεται η νοµοθετική
εξουσιοδότηση για την έκδοση υπουργικών αποφάσεων πρό-
σκλησης και κατανοµής εντός συγκεκριµένων ορίων.

Τέλος, µε τις διατάξεις της τροπολογίας δίνεται εξουσιοδό-
τηση για την πρόβλεψη κινήτρων για την παραγωγή, διάθεση και
κατανάλωση µε σκοπό την περαιτέρω διείσδυση των βιοκαυσί-
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µων στην ελληνική αγορά. Είναι ένας πολύ δυναµικά αναπτυσ-
σόµενος τοµέας.

Επιτρέψτε µου να τονίσω και κάτι ακόµα, γιατί πολύς λόγος
έγινε τις τελευταίες ηµέρες, ότι µε τις χθεσινές και τις προχθε-
σινές συζητήσεις αλλά και µε τη σηµερινή γίνεται φανερό ότι η
δέσµευση της Νέας ∆ηµοκρατίας είναι να προχωρήσει µπροστά,
να ενισχύσει τις πρωτοβουλίες για ουσιαστικές µεταρρυθµίσεις.
∆εν πρέπει να ξεχνάµε ότι η µεγάλη µερίδα των συµπολιτών µας
επέλεξε τις ευρωεκλογές για να εκφράσει τη στάση της αποχής
µε τη δυσαρέσκειά της για τη συνολική λειτουργία του πολιτικού
µας συστήµατος. Έδωσε σκληρά πολιτικά µηνύµατα σε όλους
µας. Οι πολίτες ζητούν πολιτική διαχείριση των ζητηµάτων που
απασχολούν την κοινωνία, τον τόπο µας, µε αρχές συνυφασµέ-
νες µε το ήθος, ενταγµένες σε στρατηγική, µακριά από προσω-
πικά συµφέροντα και τακτικές κινήσεις. ∆εν πρέπει να απαιτούµε
να εναρµονιστούν οι πολίτες µε τις νοοτροπίες και τις τακτικές
των κοµµάτων. Αλλά όµως πρέπει εµείς να ανταποκριθούµε στις
απαιτήσεις των Ελλήνων πολιτών αλλά και της ελληνικής κοινω-
νίας. Και ήδη είναι φανερό, όχι µόνο από τις νοµοθετικές ρυθµί-
σεις που ήδη συζητάµε, ότι η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας
έχει το σθένος, την εµπειρία αλλά και τη διάθεση να προχωρήσει
µπροστά τη χώρα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαϊδου): Ο κ. Παναγιώτης Σγου-

ρίδης έχει το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

παρ’ όλο που το Σύνταγµά µας από το 1975 και µε όλες τις Ανα-
θεωρήσεις του είναι πάρα πολύ ευαίσθητο στις διακρίσεις -και
τη λέξη «διακρίσεις» την βάζω στην γενικότερή της έννοια, πα-
ραδείγµατος χάριν το άρθρο 5, παράγραφος 2 του Συντάγµατός
µας αναφέρεται στη φυλετική και εθνική καταγωγή, να µην υπάρ-
χει διάκριση, στη γλώσσα, στη θρησκευτική πεποίθηση και στις
πολιτικές πεποιθήσεις, το άρθρο 4, παράγραφος 1 του Συντάγ-
µατός µας αναφέρεται στην ισότητα ενώπιον του νόµου όλων
των Ελλήνων πολιτών, το ίδιο άρθρο, παράγραφος 2 αναφέρεται
διακριτά στην ισότητα ανδρών και γυναικών και πρωτοπορία του
Συντάγµατός µας είναι ότι στο άρθρο 22, παράγραφος 1 καθιε-
ρώνεται η αρχή της ίσης αµοιβής για ίση εργασία ανεξαρτήτως
φύλου -η νοµοθεσία µας όµως και δαιδαλώδης είναι ως προς το
θέµα των διακρίσεων αλλά επίσης είναι και ισχνή πολλές φορές.

Συνεπώς, η ενσωµάτωση οδηγιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης
ως προς τα θέµατα των διακρίσεων είναι κάτι θετικό. Άρα, το να
ενσωµατώνουµε σήµερα αυτήν την οδηγία το θεωρώ θετικό.

∆ράττοµαι όµως της ευκαιρίας να πω το εξής από αυτό το
Βήµα και να αποκαλύψω κάτι που έχει να κάνει µε τις µουσουλ-
µάνες γυναίκες.

Οι φαρµακοποιοί και οι γιατροί των νοσοκοµείων εκπλήσσο-
νται για τα ψυχοφάρµακα που διακινούνται στον γυναικείο µου-
σουλµανικό πληθυσµό. Οι στρατιωτικοί γιατροί του 4ου Σώµατος
Στρατού βλέπουν µε φρίκη τα ψυχοφάρµακα τα οποία κυκλοφο-
ρούν. Γιατί, όπως ξέρετε, στο πλαίσιο της κοινωνικής προσφο-
ράς του 4ου Σώµατος Στρατού ένα µεγάλο κοµµάτι του
µουσουλµανικού πληθυσµού εξετάζεται από στρατιωτικούς για-
τρούς. Επίσης, οι αγροτικοί γιατροί πιέζονται για να γράφουν συ-
νταγές ψυχοφαρµάκων γι’ αυτές τις γυναίκες.

Ο κ. Σακελλαρόπουλος, ο καθηγητής του ∆ηµοκρίτειου Πανε-
πιστηµίου, ο οποίος είναι στην Ιατρική Σχολή της Αλεξανδρού-
πολης, σε έρευνά του γράφει ότι στους πεντακόσιους φακέλους
ασθενών που έχει, το 60% είναι για µουσουλµάνες γυναίκες. Φα-
νταστείτε ότι µέσα στη Θράκη, ο πληθυσµός σε αναλογία, µου-
σουλµάνων και χριστιανών είναι 2/3 χριστιανοί και 1/3
µουσουλµάνοι. Καταλαβαίνετε ότι αυτό το 60% σε αυτήν τη βάση
είναι τεράστιο, πιάνει το 80%.

Αυτά όµως έχουν µία αιτία. Η αιτία έχει να κάνει µε την υποτί-
µηση της γυναίκας µέσα στη µουσουλµανική µειονότητα. Έχει
να κάνει µε τους γάµους που γίνονται για λόγους οικονοµικούς,
που αναγκάζει τις γυναίκες να παίρνουν αντικαταθλιπτικά φάρ-
µακα. Και µάλιστα, για να πάνε στο γιατρό, πηγαίνουν µε συνοδό.
Καταλαβαίνετε τι σηµαίνει αυτό. Άρα, λοιπόν, πρέπει η Ελληνική
Πολιτεία να σπάσει αυτό το απόστηµα. Μπορεί να υπάρχει πα-
ράδοση, µπορεί να υπάρχει θρησκεία, αλλά δεν επιτρέπεται οι

µουσουλµάνες γυναίκες, οι οποίες είναι Ευρωπαίες γυναίκες
µέσα στην Ελλάδα, να αντιµετωπίζονται σαν πράγµατα. Κάνω έκ-
κληση σε όλες τις πτέρυγες του Κοινοβουλίου ότι πρέπει να το
δούµε αυτό το ζήτηµα.

Έρχοµαι ξανά στο νοµοσχέδιο για να πω ότι ενώ έχουµε την
ευκαιρία µίας ενσωµάτωσης τέτοιας οδηγίας, έχουµε µία ευκαι-
ρία να µπορούµε να συµβάλουµε θετικά –και έχω να σας κάνω
και παρατηρήσεις επί των άρθρων αυτών, για το άρθρο 3 που
µπορεί να βελτιωθεί στην παράγραφο 4 κ.λπ.- ερχόµαστε να κα-
ταψηφίζουµε επί της αρχής αυτό το νοµοσχέδιο, ενώ θα µπο-
ρούσαµε να συµφωνήσουµε, γιατί το δεύτερο µέρος είναι ένα
ποτ-πουρί διατάξεων που µας κάνει σε άλλες διατάξεις να λέµε
«ναι» και σε άλλες να λέµε «όχι». ∆ηλαδή, είναι θετικό το ότι οι
Ροµά παίρνουν ποσοστό στα παζάρια, αλλά είναι αρνητικό να δί-
νεις 15 µέρες τα Χριστούγεννα να κάνουν εµποροπανήγυρι. Τι
θα γίνει δηλαδή µε τους εµπόρους που πληρώνουν έναν χρόνο
ενοίκια, φώτα, νερά, τηλέφωνα; Αυτοί πώς θα µπορέσουν να πά-
ρουν κανένα φράγκο να πληρώσουν τις υποχρεώσεις τους, όταν
περιµένουν µόνο τις γιορτές των Χριστουγέννων και του Πάσχα;

Κι εσείς έρχεστε και λέτε «λαϊκές αγορές». Λαϊκές αγορές 15
ηµέρες; Να τις κάνετε 5 τα Χριστούγεννα και 2 το Πάσχα, το κα-
ταλαβαίνω. Άρα, λοιπόν, υπάρχουν αντικρουόµενες διατάξεις και
θέσεις µέσα στο νοµοσχέδιο, που µας εξαναγκάζουν να ψηφί-
σουµε το νοµοσχέδιο επί της αρχής.

Έρχεστε εκ των υστέρων και βάζετε τέσσερις τροπολογίες, εκ
των οποίων η µία τροπολογία, κύριε Καράογλου, είναι ένα νοµο-
σχέδιο, τα βιοκαύσιµα.

Για όλους αυτούς τους λόγους θα είµαι θετικός επί των άρ-
θρων της οδηγίας την οποία ενσωµατώνουµε µε προτάσεις θε-
τικές, θα είµαι θετικός σε κάποια άρθρα τα οποία πρέπει να
υπάρξουν στην ελληνική µας νοµοθεσία ως προς το δεύτερο
µέρος, αλλά θα είµαι κάθετα αρνητικός σε κάποια άλλα τα οποία,
κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι τα βάζετε εν όψει εκλογών από την
πίσω πόρτα εν είδει ρουσφετιού. ∆εν πρέπει να νοµοθετεί η Ελ-
ληνική Βουλή εν είδει ρουσφετιού.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ο κ. Καράογλου έχει
το λόγο.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το
νοµοσχέδιο που σήµερα συζητάµε είναι ένα νοµοσχέδιο που στέ-
κεται πέρα και πάνω από κάθε κοµµατική και µικροπολιτική σκο-
πιµότητα.

Πρωταρχική µέριµνα της Κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας
ήταν και είναι και εξακολουθεί να παραµένει ο σεβασµός και η
προάσπιση της ανθρώπινης αξιοπρέπειας, η ισότητα των δικαι-
ωµάτων των δύο φύλων και η πρόσβαση σε ίσες ευκαιρίες. Κάτω
από αυτό το πρίσµα άλλωστε τα τελευταία χρόνια έχουµε φέρει
σε αυτήν την Αίθουσα προς συζήτηση και ψήφιση µία σειρά
άλλων σχεδίων νόµων που προασπίζουν θεµελιώδη ανθρώπινα
δικαιώµατα. Ενδεικτικά µόνο αναφέρω µερικά από αυτά προς εκ-
πλήρωση των προαναφερθέντων από εµένα.

Πρώτα-πρώτα το νοµοσχέδιο του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης µε
τίτλο «Κύρωση εφαρµογή του προαιρετικού Πρωτοκόλλου στη
Σύµβαση για τα δικαιώµατα του παιδιού σχετικά µε την εµπορία
παιδιών, την παιδική πορνεία και την παιδική πορνογραφία».

Επίσης, το σχέδιο νόµου του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης για την
αντιµετώπιση της ενδοοικογενειακής βίας µε γνώµονα την επι-
τακτική ανάγκη της προστασίας των γυναικών αλλά και των λοι-
πών µελών των οικογενειών εντός και εκτός γάµου που πέφτουν
θύµατα κάθε µορφής βίας.

Επίσης, το σχέδιο νόµου του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης: «Σύµ-
φωνο Συµβίωσης για την προάσπιση των δικαιωµάτων των πολι-
τών που επιλέγουν να συµβιώνουν εκτός γάµου».

Το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνικής Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων για τη δηµιουργία Ισλαµικού Τεµένους Αθηνών, ένα
νοµοσχέδιο χαρακτηριστικό προάσπισης του δικαιώµατος και
της ελευθερίας των πολιτών να ασκούν ελεύθερα και ανεµπόδι-
στα τα θρησκευτικά τους καθήκοντα.

Στο πλαίσιο λοιπόν αυτής της λογικής έχουµε σήµερα στα
χέρια µας το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης για την
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εφαρµογή της αρχής της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών
όσον αφορά στην πρόσβαση σε αγαθά και σε υπηρεσίες και στην
παροχή αυτών.

Ο παράγοντας «άνθρωποι» άλλωστε αποτέλεσε και αποτελεί
πρώτη προτεραιότητα της πολιτικής της Κυβέρνησης της Νέας
∆ηµοκρατίας. Η αρχή κατοχυρώνεται σε διεθνές και ευρωπαϊκό
επίπεδο και δική µας ευθύνη και καθήκον µας είναι η εφαρµογή
της αρχής και σε εθνικό επίπεδο, η εξάλειψη µορφών διακρίσεων
λόγω φύλου σε κάθε διάσταση της ανθρώπινης δραστηριότητας
και όχι µόνο στον τοµέα της εργασίας. Η πρόσβαση σε υπηρε-
σίες και αγαθά οφείλει να είναι αναφαίρετο δικαίωµα όλων των
πολιτών ανεξαρτήτως φύλου.

Στο εν λόγω σχέδιο νόµου ιδιαίτερη βαρύτητα έχει το άρθρο
4, το οποίο υπογραµµίζει δύο πολύ σηµαντικούς παράγοντες που
αφορούν στην γυναίκα. Την προστασία των γυναικών από λιγό-
τερο ευνοϊκή µεταχείριση σε περιπτώσεις εγκυµοσύνης και µη-
τρότητας, αλλά και τις περιπτώσεις σεξουαλικής παρενόχλησης.
Τη γυναίκα, η οποία είναι αυτή που, σε πολύ µεγαλύτερο βαθµό
σε σχέση µε τον άνδρα, πέφτει θύµα µικρών και µεγάλων δια-
κρίσεων στην καθηµερινότητά της, στο χώρο της εργασίας της,
στην πρόσβαση σε υπηρεσίες. ∆εν είναι άλλωστε λίγες οι περι-
πτώσεις που, δυστυχώς, όλοι γινόµαστε λίγο-πολύ γνώστες. Πε-
ριπτώσεις γυναικών που στερούνται θεµελιωδών δικαιωµάτων
τους τόσο σε επίπεδο εργασίας όσο και σε επίπεδο πρόσβασης
και παροχής υπηρεσιών. Και όλα αυτά τη στιγµή µάλιστα που ως
ευνοµούµενη δηµοκρατική και προοδευτική κοινωνία θα έπρεπε
µε κάθε µέσο και µε κάθε τρόπο να στηρίζουµε τη σύγχρονη γυ-
ναίκα, τη σύγχρονη εργαζόµενη γυναίκα, τη σύγχρονη µητέρα.

Μία ακόµα πολύ σηµαντική παράµετρος του συζητούµενου νο-
µοσχεδίου είναι το άρθρο 7, µε το οποίο υπογραµµίζεται και στη-
ρίζεται η δυνατότητα έννοµης προστασίας του θιγόµενου
προσώπου ως αποτέλεσµα της αρχής ίσης µεταχείρισης ανδρών
και γυναικών.

Ίσως ακόµα µεγαλύτερη βαρύτητα να έχει το άρθρο 8 για την
προστασία έναντι αντιποίνων προτρέποντας και προστατεύοντας
κάποιον να προσφύγει στη δικαιοσύνη και να διεκδικήσει την
εφαρµογή της αρχής της ίσης µεταχείρισης. Για το λόγο αυτό
και στο πλευρό των πολιτών τίθεται ο Συνήγορος του Πολίτη και
ο Συνήγορος του Καταναλωτή, όπως ρητά ορίζεται µε το άρθρο
11. Είναι φορείς ανεξάρτητοι και ταγµένοι στο πλευρό του πο-
λίτη για τον έλεγχο και την παρακολούθηση της εφαρµογής της
αρχής.

Το υπό ψήφιση σχέδιο νόµου αναφορικά µε την εφαρµογή της
αρχής της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών στην πρό-
σβαση σε αγαθά και υπηρεσίες αποτελεί µία πρώτη βάση για την
επιτακτική ανάγκη εναρµόνισης του εσωτερικού ∆ικαίου της
χώρας µας µε την οδηγία 113/2004 της Ευρωπαϊκής Κοινότητας.

Η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας µε αυτό εδώ το νοµο-
σχέδιο αναλαµβάνει τις δικές της πολιτικές ευθύνες και βάζει τις
βάσεις µε στόχο την αντιµετώπιση και τη µείωση τέτοιων κρου-
σµάτων.

Μέληµά µας είναι η εφαρµογή της ίσης µεταχείρισης ανδρών
και γυναικών όσον αφορά στην πρόσβαση σε αγαθά και υπηρε-
σίες και την παροχή αυτών να είναι µια αρχή που εφαρµόζεται
στην πράξη και αποτελεί αυτονόητο και αναφαίρετο δικαίωµα
των πολιτών.

Πεποίθηση της Κυβέρνησης και φαντάζοµαι κάθε συναδέλφου
που βρίσκεται σε αυτήν εδώ την Αίθουσα, ανεξαρτήτως κοµµά-
των ή ιδεολογικών τοποθετήσεων, είναι η λειτουργία ενός θε-
σµικού πλαισίου ικανού να λειτουργήσει ουσιαστικά και
αποτελεσµατικά στη διερεύνηση και πάταξη φαινοµένων διακρί-
σεων µεταξύ των πολιτών της χώρας µας.

Εκτιµώ ότι όλα τα παραπάνω µε το συζητούµενο νοµοσχέδιο
επιτυγχάνονται, για αυτό το λόγο και σας καλώ να το υπερψηφί-
σουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Το λόγο έχει ο Υφυπουργός κ. Βλάχος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Ευχαριστώ,

κυρία Πρόεδρε.
Αφού δώσαµε στους συναδέλφους παρατηρήσεις οι οποίες

κατεγράφησαν κατά την εποικοδοµητική, κατά τη γνώµη µας, συ-
ζήτηση που έγινε στην επιτροπή, συνεχίζουµε τη συζήτηση ενός
σηµαντικού νοµοσχεδίου, σηµαντικού όχι γιατί ενσωµατώνει
απλά µια οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο εθνικό δίκαιο,
αλλά και γιατί το νοµοσχέδιο αυτό περιλαµβάνει ρυθµίσεις που
αφορούν κοινωνικές οµάδες, συµπολίτες µας που έχουν µεγάλη
ανάγκη και παράλληλα αποτελεί την ανταπόκριση της Κυβέρνη-
σης και του Υπουργείου Ανάπτυξης στα αιτήµατα αυτών των κοι-
νωνικών οµάδων.

Τίποτα δεν εφηύραµε από µόνοι µας, τίποτα δεν αποφασίσαµε
από µόνοι µας. Υλοποιούµε τις παρατηρήσεις, τις υποδείξεις, τα
αιτήµατα, όπως είπα συµπολιτών µας -που, βεβαίως, είναι αυτο-
νόητο ότι πολιτικά τα υιοθετούµε, για αυτό και τα φέρνουµε σαν
προτάσεις- γιατί πραγµατικά πιστεύουµε ότι λύνουν σηµαντικά
προβλήµατα.

Πρέπει να επισηµάνω πράγµατι ότι η σηµερινή κουβέντα, του-
λάχιστον µέχρι στιγµής κρατήθηκε σε υψηλό επίπεδο, που ση-
µαίνει ότι οι προσεγγίσεις όλων των πολιτικών πτερύγων γίνονται
µε υπευθυνότητα και µε παρόµοια της Κυβέρνησης προσέγγιση.

Είναι γνωστό ότι η αρχή της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυ-
ναικών κατοχυρώνεται σε διεθνές, ευρωπαϊκό και εθνικό επίπεδο.
Υπάρχει µεγάλος αριθµός κειµένων διεθνούς δικαίου, διεθνούς
πολιτικής που κατοχυρώνουν την πολιτική αυτή, όπως ο Κατα-
στατικός Χάρτης του ΟΗΕ, η Οικουµενική ∆ιακήρυξη των ∆ικαι-
ωµάτων του Ανθρώπου, το ∆ιεθνές Σύµφωνο για τα Ατοµικά και
Πολιτιστικά ∆ικαιώµατα, η Σύµβαση των Ηνωµένων Εθνών για
την εξάλειψη όλων των µορφών διακρίσεων κατά των γυναικών.
Σχεδόν όλες οι παραπάνω διεθνείς πράξεις έχουν κυρωθεί και
εφαρµόζονται στην Ελλάδα, όπως άλλωστε ισχύει και µε την πα-
ράγραφο 2 του άρθρου 4 του Συντάγµατος, που κατοχυρώνει
την ισότητα των ανδρών και των γυναικών έναντι του νόµου.

Ως προς την Ευρωπαϊκή Ένωση, αρχικά υπήρχε η πρόβλεψη
για την κατοχύρωση της ισότητας µεταξύ ανδρών και γυναικών
µόνο στην απασχόληση και την εργασία. Στη συνέχεια, υπήρξε
µια σειρά νοµοθετικών µέτρων για την καταπολέµηση των δια-
κρίσεων λόγω φύλου και την εφαρµογή της ίσης µεταχείρισης
και των ίσων ευκαιριών ανδρών και γυναικών.

Σηµειώνεται ότι η Ευρωπαϊκή Κοινότητα οφείλει να εφαρµόζει
την αρχή της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών και σε άλ-
λους τοµείς πέρα από την απασχόληση και τις επαγγελµατικές
δραστηριότητες. Στο πλαίσιο αυτό, η οδηγία 113 του 2004, όπου
βασίζεται το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, κατοχυρώνει µε σαφή
τρόπο και σε µια σειρά από άλλους τοµείς της κοινωνικής και οι-
κονοµικής ζωής την αρχή της ίσης µεταχείρισης και των ίσων ευ-
καιριών µεταξύ ανδρών και γυναικών, που αποτελούν
θεµελιώδεις αξίες και κοινωνικούς στόχους της Ευρωπαϊκής
Ένωσης.

Η οδηγία αυτή αφορά την πρόσβαση σε αγαθά και υπηρεσίες
που είναι διαθέσιµα στο κοινό, καθώς και την παροχή τους τόσο
στο δηµόσιο όσο και στον ιδιωτικό τοµέα. Ειδικότερα, αφορά την
ελεύθερη κυκλοφορία εµπορευµάτων, την πρόσβαση σε χώρους
όπου επιτρέπεται η είσοδος στο κοινό, τις τραπεζικές και χρη-
µατοπιστωτικές υπηρεσίες, την ιδιωτική ασφάλιση, τις µεταφο-
ρές, τις βιοµηχανικές, βιοτεχνικές και εµπορικές δραστηριότητες,
τις υγειονοµικές υπηρεσίες κ.α..

Σηµειώνεται ότι η οδηγία 113 του 2004 δεν εφαρµόζεται σε
συναλλαγές που πραγµατοποιούνται σε αµιγώς ιδιωτικό πλαίσιο,
όπως, παραδείγµατος χάριν, η εκµίσθωση κατοικίας σε µέλος
της οικογενείας, ενώ από το πεδίο εφαρµογής της εξαιρούνται
ρητά οι τοµείς της εκπαίδευσης, των Μέσων Μαζικής Ενηµέρω-
σης και της διαφήµισης.

Σκοπός του προτεινόµενου σχεδίου νόµου που θα ενσωµατώ-
σει την οδηγία 113 του 2004 στην ελληνική έννοµη τάξη είναι να
θεσπιστεί νέο ειδικό πλαίσιο ρύθµισης που θα αφορά την εφαρ-
µογή της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών κατά την πρό-
σβαση στα αγαθά και τις υπηρεσίες και την παροχή αυτών.

Με το σχέδιο νόµου, λοιπόν, προσδιορίζονται νοµοθετικά η
άµεση και έµµεση διάκριση, η παρενόχληση και σεξουαλική πα-
ρενόχληση, σύµφωνα µε τους ορισµούς της οδηγίας. Στο πεδίο
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εφαρµογής του νόµου εµπίπτουν αγαθά και υπηρεσίες που δια-
τίθενται στο κοινό από φυσικά πρόσωπα, νοµικά πρόσωπα ιδιω-
τικού δικαίου αλλά και από νοµικά πρόσωπα του ευρύτερου
δηµόσιου τοµέα.

Σηµειώνεται ότι οι διατάξεις του προτεινόµενου σχεδίου νόµου
δεν θίγουν ευνοϊκότερες διατάξεις οποιουδήποτε άλλου νόµου
σχετικά µε την εγκυµοσύνη και τη µητρότητα. Το σχέδιο νόµου
καθιερώνει την απαγόρευση άµεσων ή έµµεσων διακρίσεων
λόγω φύλου.

Η απαγόρευση αυτή κάµπτεται µόνο εφόσον δικαιολογείται
στο πλαίσιο της αρχής της αναλογικότητας. Παράλληλα, εισά-
γεται η δυνατότητα θέσπισης ή διατήρησης ειδικών µέτρων µε
Προεδρικό ∆ιάταγµα για την πρόληψη ή αντιστάθµιση µειονε-
κτηµάτων που συνδέονται µε το φύλο, προκειµένου να διασφα-
λίζεται στην πράξη η πλήρης ισότητα µεταξύ ανδρών και
γυναικών.

Κρίσιµη είναι η ρύθµιση για τη χρήση ή µη του φύλου ως ανα-
λογιστικού παράγοντα στις ασφαλιστικές και χρηµατοοικονοµι-
κές υπηρεσίες. Ειδικότερα, εισάγεται ο κανόνας ότι σε όλα τα
συµβόλαια παροχής ασφαλιστικών και άλλων συναφών χρηµα-
τοοικονοµικών υπηρεσιών που θα συναφθούν µετά την ψήφιση
του προτεινόµενου σχεδίου νόµου, η χρήση του φύλου ως συ-
ντελεστή για τον υπολογισµό των ασφαλίστρων και παροχών δεν
επιτρέπεται να οδηγεί σε διαφορές µεταξύ ατοµικών ασφαλί-
στρων και παροχών. Κατ’ εξαίρεση, αναλογιστικές διαφορές µε-
ταξύ ατοµικών ασφαλίστρων και παροχών µε χρήση του φύλου
ως καθοριστικού παράγοντα στην αξιολόγηση του κινδύνου επι-
τρέπονται µόνο στις ασφαλίσεις του κλάδου ζωής, ατυχηµάτων,
ασθενείας και αστικής ευθύνης από οχήµατα, σύµφωνα µε την
πολιτική διαχείρισης κινδύνων των ασφαλιστικών επιχειρήσεων,
επί τη βάσει σηµαντικών και αξιόπιστων αναλογιστικών στατιστι-
κών δεδοµένων.

Η Επιτροπή Εποπτείας Ιδιωτικής Ασφάλισης του Υπουργείου
Οικονοµίας και Οικονοµικών θα επανεξετάσει την εξαίρεση αυτή
και θα προτείνει αιτιολογηµένα τη διατήρηση ή κατάργησή της το
αργότερο έως 30-10-2012. Η Επιτροπή Εποπτείας Ιδιωτικής
Ασφάλισης θα συλλέγει και θα τηρεί αναλογιστικά και στατιστικά
δεδοµένα για τη χρήση του φύλου ως καθοριστικού αναλογιστι-
κού συντελεστή. Προβλέπεται ρητά ότι απαγορεύεται τα έξοδα
εγκυµοσύνης και µητρότητας να οδηγούν σε διαφορές µεταξύ
των ατοµικών ασφαλίστρων και παροχών µετά την 21η ∆εκεµ-
βρίου του 2009. Στο σηµείο αυτό, χρησιµοποιήθηκε από την Ελ-
λάδα η δυνατότητα, όπως είχε δηλώσει εµπρόθεσµα, να
αναβάλει µέχρι την παραπάνω ηµεροµηνία την εφαρµογή των
µέτρων που είναι αναγκαία για τη συµµόρφωση.

Ως προς την προστασία των θιγοµένων από τις διακρίσεις
λόγω φύλου κατοχυρώνονται δικαιώµατα δικαστικής προστασίας
και διοικητικής προσφυγής, καθώς και διαδικασίες εξωδικαστι-
κού συµβιβασµού διαµεσολάβησης. Επίσης, κατοχυρώνεται η
προστασία έναντι αντιποίνων, δηλαδή, απαγορεύεται ρητά η δυ-
σµενής µετακίνηση ή η πρόκληση δυσµενών επιπτώσεων ως αντί-
δραση του καθ’ ου σε καταγγελία ή δικαστική διαδικασία σε
βάρος του, η οποία αποσκοπεί στη συµµόρφωσή του µε την αρχή
της ίσης µεταχείρισης.

Το βάρος της απόδειξης αντιστρέφεται και πλέον, πρέπει
αυτός που κατηγορείται ότι παραβίασε την αρχή της ισότητας
να αποδείξει στο δικαστήριο ή σε άλλη αρµόδια αρχή ότι δεν
υπέπεσε σε άµεση ή έµµεση διάκριση λόγω φύλου, σεξουαλική
ή άλλη παρενόχληση. Ή αν υπέπεσε σε διάκριση, αυτό να οφεί-
λεται σε άλλον νόµιµο λόγο. Η αντιστροφή αυτή δεν ισχύει στην
περίπτωση της ποινικής διαδικασίας για να µην θίγεται το τεκ-
µήριο αθωότητας του κατηγορουµένου.

Προβλέπονται σηµαντικές κυρώσεις για τους παραβάτες,
καθώς η παραβίαση των διατάξεων του νόµου δηµιουργεί αξίωση
για πλήρη αποζηµίωση του θύµατος και αποκατάσταση της ηθι-
κής του βλάβης. Ειδικά η παραβίαση των διατάξεων περί της κρί-
σης ή µη του φύλου ως αναλογιστικού παράγοντα στις
ασφαλιστικές και χρηµατοοικονοµικές υπηρεσίες επισύρει κυ-
ρώσεις που προβλέπονται από την εκάστοτε ισχύουσα ασφαλι-
στική νοµοθεσία.

Θεσµοθετείται και σχετικό πειθαρχικό παράπτωµα του Υπαλ-

ληλικού Κώδικα προκειµένου να δηµιουργηθεί συνείδηση δικαίου
για την τήρηση της αρχής της ισότητας των φύλων στο εσωτε-
ρικό της δηµόσιας διοίκησης. Ορίζεται ο Συνήγορος του Πολίτη
στο πλαίσιο του δηµόσιου και ευρύτερου δηµόσιου τοµέα και ο
Συνήγορος του Καταναλωτή στο πλαίσιο του ιδιωτικού τοµέα ως
αρµόδιοι ανεξάρτητοι φορείς για την παρακολούθηση της εφαρ-
µογής της αρχής της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών
στο πεδίο εφαρµογής του προτεινόµενου σχεδίου νόµου. Προ-
βλέπεται λεπτοµερής περιγραφή των καθηκόντων και των διαδι-
κασιών που πρέπει να ακολουθήσουν αυτοί οι δυο φορείς.

Προωθείται ο διάλογος µεταξύ κοινωνικών φορέων για τη διά-
χυση πληροφοριών προκειµένου να προάγεται η αρχή της ίσης
µεταχείρισης σε όλους τους τοµείς που εµπίπτουν στο πεδίο
εφαρµογής του προτεινόµενου σχεδίου νόµου. Την ενηµέρωση
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την εφαρµογή της οδηγίας ανα-
λαµβάνει το Υπουργείο Ανάπτυξης σε συνεργασία µε την Γενική
Γραµµατεία Ισότητας των Φύλων και τους ενδιαφερόµενους φο-
ρείς. Στο µεταβατικό στάδιο κατά την έναρξη εφαρµογής του
προτεινόµενου σχεδίου νόµου καλύπτονται τα εν ισχύ συµβόλαια
ασφαλίσεων ζωής ατυχηµάτων, ασθενειών και αστικής ευθύνης
αυτοκινήτου για τα οποία διατηρήθηκε η χρήση του παράγοντα
του φύλου ως αναλογιστικού συντελεστή. Άρα, εξακολουθούν
να ισχύουν µέχρι τη λήξη τους.

Παράλληλα, στο ίδιο σχέδιο νόµου ρυθµίζονται θέµατα υπαι-
θρίου εµπορίου αφού το υπαίθριο εµπόριο αποτελεί βασικό
κλάδο της εµπορικής δραστηριότητας που στηρίζει την εθνική
οικονοµία και έχει ήδη αναπτυχθεί ένα εκτεταµένο θεσµικό πλαί-
σιο που διέπει την οργάνωση και λειτουργία του.

Και επειδή ακούστηκε και νωρίτερα από συνάδελφο -και πιθα-
νόν να επαναληφθεί- πρέπει να γίνει ξεκάθαρο ότι εµείς όχι µόνο
δεν ανατρέπουµε αλλά ούτε καν φέρνουµε κάτι καινούριο µ’ αυτό
το νοµοσχέδιο που να αφορά γενικότερα τη λειτουργία του υπαί-
θριου εµπορίου. Ακούστηκε νωρίτερα για χριστουγεννιάτικα πα-
ζάρια. Μα αυτά ισχύουν µε νόµο του 2005. ∆εν φέρνουµε τίποτα
καινούριο. Μόνο τη διευκρίνιση για τα πασχαλινά που µέχρι σή-
µερα λειτουργούσαν όπως τα χριστουγεννιάτικα, και για τα οποία
πραγµατικά µειώνουµε τις µέρες από 15 σε 10. Άρα, πιο αυστη-
ρούς όρους βάζουµε.

Και το κυριότερο, κάνουµε πράξη το αίτηµα του δήµου Περά-
µατος που δικαιολογηµένα µας έχει έρθει για τη στήριξη του
δήµου και καταγράφουµε την πραγµατικότητα που υπάρχει στο
Σχιστό. Όποιος περάσει την Κυριακή από το Σχιστό θα διαπι-
στώσει ότι κάθε Κυριακή εκεί υπάρχει παζάρι, το οποίο µέχρι σή-
µερα λειτουργεί παράνοµα. Αν θέλετε να συνεχίσουµε να µην το
βλέπουµε και να ωραιοποιούµε καταστάσεις, µπορούµε να το κά-
νουµε και να αποσύρουµε και την τροπολογία. Αν θέλετε να
δούµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους, πρέπει να αναλάβουµε
µερίδιο ευθύνης. Και τι λέµε; Νοµιµοποιούµε κανένα παζάρι; Όχι
βεβαίως. Λέµε ότι η νοµαρχία εκφράζοντας την τοπική κοινωνία,
ας αναλάβει την πρωτοβουλία είτε να καταργήσει, να αστυνο-
µεύσει ουσιαστικά αυτό που παρανόµως γίνεται ή να λειτουργή-
σει νόµιµο παζάρι µε κανόνες και µε συνθήκες υγιούς εµπορίου.
Περί αυτού πρόκειται.

Εµείς δεν επιβάλλουµε σώνει και καλά να λειτουργήσει παζάρι.
Παρόµοια ρύθµιση υπάρχει και για το ∆οξάτο της ∆ράµας, όπου
η εκεί νοµαρχία αποφάσισε να µην λειτουργήσει το παζάρι. ∆εν
επιβάλλουµε λοιπόν. Επειδή αυτές τις µέρες βλέπω φορείς της
αγοράς που βγαίνουν µε βαρύγδουπες ανακοινώσεις και λένε
πράγµατα που δεν περιλαµβάνει αυτό το νοµοσχέδιο, που δεν
µας αγγίζουν, τούτο δεν ανταποκρίνεται στις δικές µας πρωτο-
βουλίες.

Και εδώ πραγµατικά θα ήθελα από όλες τις πολιτικές δυνάµεις
να δούµε µια συγκεκριµένη πραγµατικότητα που υπάρχει και να
δώσουµε λύση. Ή θα συνεχίσουµε την αυθαιρεσία που υπάρχει
σήµερα ή θα βάλουµε κανόνες. Εµείς προτείναµε να βάλουµε κα-
νόνες. Να δούµε τα πράγµατα ως έχουν και να λειτουργήσει η
νοµιµότητα. Είναι ένα αίτηµα του δήµου Περάµατος, λέω και
πάλι, που εµείς πολιτικά στηρίζουµε και γι’ αυτό το φέρνουµε σή-
µερα υπό µορφή ρύθµισης.

Επίσης, είπαµε γι’ αυτά τα παζάρια που λειτουργούν µέχρι σή-
µερα ότι καθιερώνουµε για πρώτη φορά τη δηµόσια κλήρωση.
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Να σταµατήσει αυτή η πελατειακή σχέση. Να µην βγαίνει ο κάθε
δήµαρχος και να δίνει σε όποιον θέλει. ∆ηµόσια κλήρωση. ∆ε-
χθήκαµε, δε, παρατήρηση που ακούστηκε από συναδέλφους
στην επιτροπή και είπαµε να υπάρξει προτεραιότητα σε εκείνους
τους πωλητές που πηγαίνουν µόνο µια φορά την εβδοµάδα. ∆ώ-
σαµε λοιπόν, προνοµιακό ποσοστό 75% σε εκείνους που έχουν
ένα µεροκάµατο ουσιαστικά την εβδοµάδα, πηγαίνουν σε µια κυ-
ριακάτικη αγορά και 25% σε όλους τους υπολοίπους. Άρα, και
αυτό το ρυθµίζουµε κατ’ αναλογία. Και ήταν ένα αίτηµα που,
όπως θυµάστε όλες και όλοι, ακούστηκε στην επιτροπή.

Εµείς, πράγµατι, δεν έχουµε κάποιες έµµονες ιδέες σε κάτι.
Ακούµε και, είδατε από τις βελτιώσεις που δώσαµε στην αρχή, ότι
πραγµατικά αναζητούµε προτάσεις που θα ενσωµατώσουµε στο
νοµοσχέδιο, προκειµένου το τελικό κείµενο να εκφράζει ει δυνα-
τόν το σύνολο της Βουλής.

Όσον αφορά στα επιµελητήρια, η υφιστάµενη δυνατότητα να
επιλέγονται στη διοικητική επιτροπή της κεντρικής ένωσης επι-
µελητηρίων µόνο πρόεδροι των επιµελητηρίων και όχι άλλα πρό-
σωπα που εκπροσωπούν το κάθε επιµελητήριο, δεν
ανταποκρίνεται στη δηµοκρατική παράδοση του αιρετού χαρα-
κτήρα των διοικήσεων των επιµελητηρίων και τροποποιείται ανα-
λόγως.

Κρίνεται σκόπιµο επίσης, τα βιοτεχνικά επιµελητήρια ως αµιγή
επιµελητήρια, να επιτρέπεται να ιδρύουν και τµήµατα υπηρεσιών.
Στα τµήµατα αυτά των υπηρεσιών θα µπορούν να εντάσσονται
επιχειρήσεις, στις οποίες για την άσκηση της δραστηριότητάς
τους απαιτείται τεχνική κατάρτιση και δεξιότητα ή και χρήση ερ-
γαλείων.

Τέλος, στο πλαίσιο της οικονοµικής αυτοτέλειας των επιµελη-
τηρίων δεδοµένου ότι έχουν ίδιους πόρους, παρέχεται η δυνα-
τότητα καθορισµού από τη διοικητική επιτροπή κάθε
επιµελητηρίου του ύψους των καταβαλλοµένων οδοιπορικών και
της ηµερήσιας αποζηµίωσης, της ηµερήσιας µετακίνησης, των
µελών της διοίκησης του επιµελητηρίου. Αυτές είναι προτάσεις
της Κεντρικής Ένωσης Επιµελητηρίων. ∆εν ήρθαµε εµείς ένα
ωραίο πρωί και είπαµε τι πρέπει να γίνει στα επιµελητήρια. Και
νοµίζω ότι εκφράζει όλα τα επιµελητήρια. Σε κάθε περίπτωση
όµως, εµείς πρέπει να λειτουργήσουµε µε τις προτάσεις των εκ-
προσώπων. Η Κεντρική Ένωση Επιµελητηρίων µας έδωσε αυτές
τις προτάσεις, εµείς τις υιοθετήσαµε πολιτικά και τις φέρνουµε
σήµερα για ρύθµιση.

Υπάρχουν επίσης άλλες ρυθµίσεις που αφορούν είτε το
Υπουργείο Ανάπτυξης είτε άλλα Υπουργεία. Εγώ θα σταθώ µόνο
–και µ’ αυτή θα κλείσω και θα τα πούµε στην κατ’ άρθρο συζή-
τηση- στην αντιµετώπιση του προβλήµατος της ναυπηγοεπι-
σκευαστικής ζώνης. Εκεί, πράγµατι, έχουµε για δυο χρόνια ένα
περιθώριο για την αναστολή είσπραξης των οφειλοµένων ασφα-
λιστικών εισφορών. Μιλάµε για µια συγκεκριµένη περιοχή. ∆εν
το γενικεύουµε. Και απορώ γιατί µεταφέρουµε µια λάθος εικόνα,
αφού η πρωτοβουλία αυτή του Υπουργείου Απασχόλησης και
της κ. Πετραλιά προσωπικά, νοµίζω, µας εκφράζει όλους. Είναι
ένα πραγµατικό πρόβληµα στην περιοχή. ∆εν ξέρουµε τι συνθή-
κες υπάρχουν και τι δυσκολίες υπάρχουν στο Πέραµα για το
οποίο µίλησα και νωρίτερα και ιδιαίτερα σ’ αυτή την ναυπηγοε-
πισκευαστική ζώνη; Θέλετε να κλείσουµε τα µάτια στην πραγµα-
τικότητα; Ακούστηκαν εδώ απόψεις ότι νοµιµοποιούµε τους
παράνοµους, επειδή δεν ανταποκρίθηκαν στις υποχρεώσεις
τους. Είναι αληθές αυτό. Εδώ όµως έχουµε να κάνουµε µε µια
εξαίρεση και νοµίζω ότι πρέπει να έχει τη σύµφωνη γνώµη όλων.

Άλλες παρατηρήσεις που ακούστηκαν θα τις συζητήσουµε
στην κατ’ άρθρο συζήτηση, όπου έχω να πω αρκετά πράγµατα.

Θα πω µόνο δύο γενικές παρατηρήσεις για τα όσα ακούστηκαν
µέχρι σήµερα αλλά και στην επιτροπή.

Ακούστηκε η παρατήρηση για την καθυστέρηση ενσωµάτωσης

της οδηγίας. Η καθυστέρηση οφείλεται στην ανάγκη αποτύπω-
σης της νοµοθεσίας συνολικά, σχετικά µε την εφαρµογή της ισό-
τητας και την ανάγκη συντονισµού ενός µεγάλου αριθµού
φορέων για να καθοριστούν οι περιπτώσεις, όλες οι περιπτώσεις
που κατ’ εξαίρεση επιτρέπεται να γίνεται χρήση του φύλου ως
καθοριστικού συντελεστή για τη διενέργεια συναλλαγής. Επιση-
µαίνεται ότι υπάρχει προηγούµενο στην αντιµετώπιση των ειδι-
κότερων θεµάτων που καλύπτονται από την προτεινόµενη
ρύθµιση, δηλαδή χρήση της διάστασης του φύλου στις συναλ-
λαγές.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ)

Και δεύτερον, επειδή ακούστηκε ότι χρειάζονται θετικές ρυθ-
µίσεις για την ισότητα και όχι να γίνεται αναφορά σε απαγορεύ-
σεις διακρίσεων –νοµίζω ότι αυτό ακούστηκε από την πλευρά του
ΚΚΕ- θα πρέπει να πω ότι θεσµοθετείται πλαίσιο για την κατα-
πολέµηση των διακρίσεων στην πρόσβαση σε αγαθά και υπηρε-
σίες. Σε κάθε περίπτωση στο άρθρο 5 του σχεδίου νόµου
υπάρχει ρητή πρόβλεψη για υιοθέτηση θετικών δράσεων για την
προαγωγή της ισότητας.

Όλα τα υπόλοιπα νοµίζω ότι αφορούν ρυθµίσεις κατ’ άρθρον
και θα επανέλθουµε.

Σας ευχαριστώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Κύριε Υπουργέ, µε ενηµε-

ρώσατε για µία προσθήκη την οποία θέλετε να κάνετε. Μπορείτε
να τη διαβάσετε για να ενηµερωθούν οι συνάδελφοι Βουλευτές
και το απόγευµα το ψηφίζετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Ναι, κύριε
Πρόεδρε. Ήθελα να πω ότι είναι γνωστό ότι υπάρχει κρίση στην
αγορά, ότι διανύουµε µια διεθνή οικονοµική κρίση και ήθελα να
συµφωνήσουµε όλοι στο άρθρο 19 του σχεδίου νόµου να προ-
σθέσουµε παράγραφο που λέει: «Στο δεύτερο εδάφιο της πα-
ραγράφου 1 του άρθρου 15 του ν. 802/1978 (ΦΕΚ 121 Α’) όπως
ισχύει, µετά τις λέξεις «…να ανακοινώνουν προς το κοινό, εκ-
πτώσεις» διαγράφονται οι λέξεις «ή προσφορές»».

Η ουσία αυτής της ρύθµισης ποια είναι; Γνωρίζετε ότι απαγο-
ρεύονται οι προσφορές ένα µήνα πριν από τις εκπτώσεις. Με δε-
δοµένο ότι οι εκπτώσεις αρχίζουν περίπου µετά από ένα µήνα,
για να λειτουργήσει καλύτερα η αγορά νοµίζω ότι πρέπει να δώ-
σουµε τη δυνατότητα στην αγορά να λειτουργήσει αυτό το διά-
στηµα µε προσφορές, προσφορές που θα ισχύουν βεβαίως
δεκαήµερο, ως γνωστόν, και βεβαίως οι προσφορές, µε βάση το
νόµο, έως το 50% των εµπορευµάτων. Είναι µία αναγκαία ρύθ-
µιση που θα τονώσει την αγορά αυτό το διάστηµα τώρα που είναι
καλοκαίρι, ενώ αυτός ο µήνας µπορεί να αποδειχθεί πολύ κρίσι-
µος για πολλούς συµπολίτες µας που ασκούν εµπορική δραστη-
ριότητα.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Αυτό δεν αφορά µόνο τις
εµπορικές επιχειρήσεις ή τις άλλες επιχειρήσεις, κύριε Υπουργέ.
Αφορά και τους πολίτες που µπορούν να έχουν σε καλύτερες
τιµές τα προϊόντα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Ακριβώς.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Να το µοιράσετε παρα-

καλώ, να το δουν οι συνάδελφοι και όταν θα γίνει η συζήτηση
στο άρθρο αυτό να έχουν υπ’ όψιν τους οι συνάδελφοι και τη
ρύθµιση αυτή.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Το καταθέτω
λοιπόν.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Ανάπτυξης κ. Γεώργιος Βλά-
χος καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα προσθήκη,
η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Το λόγο έχει ο κ. Βενιζέ-
λος.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αυτή η τροπολο-
γία η οποία εισάγεται προφορικά και κατά παράβαση του Συ-
ντάγµατος και του Κανονισµού δεν έχει κανέναν έκτακτο,
απροσδόκητο ή θα έλεγα συγκλονιστικό χαρακτήρα. Ο κύριος
Υπουργός θα µπορούσε να έχει καταθέσει κανονικά την τροπο-
λογία του, θα µπορούσε να έχει θέσει το θέµα αυτό κατά τη συ-
ζήτηση στη ∆ιαρκή Επιτροπή και θα µπορούσε να έχει
ενηµερώσει τη Βουλή για το διάλογο που έκανε µε τους παρα-
γωγικούς φορείς, µε την Ελληνική Συνοµοσπονδία Εµπορίου, µε
τα επιµελητήρια.

∆εν µπορούµε αυτή τη στιγµή ούτε καν να σταθµίσουµε επί
της ουσίας τη σχέση των παραγόντων της αγοράς και κυρίως τη
σχέση µεταξύ των µεγάλων πολυκαταστηµάτων και των µικρό-
τερων εµπορικών καταστηµάτων. ∆εν είναι δυνατόν να εισάγο-
νται τα θέµατα αυτά έτσι. ∆εν συντρέχει κανένας απολύτως
λόγος. Υπάρχει συνεχώς ανοιχτή νοµοθετική εργασία και µπορεί
να έρθει το ζήτηµα αυτό κανονικά, όπως προβλέπει το Σύνταγµα
και ο Κανονισµός και δεν νοµίζω ότι τέτοιου είδους πρωτοβου-
λίες, εφόσον τα θέµατα αυτά ρυθµίζονται διά νόµου στη χώρα
µας, µπορούν να λαµβάνονται από την Κυβέρνηση χωρίς να εί-
µαστε και εµείς βέβαιοι ότι έχει διεξαχθεί ο αναγκαίος κοινωνικός
διάλογος.

Θα παρακαλέσω λοιπόν να µην επιµείνει ο κύριος Υπουργός σε
αυτή την εµβόλιµη ρύθµιση διότι έτσι ουσιαστικά δίνει την εντύ-
πωση ότι επιχειρεί να υφαρπάξει την έγκριση της Βουλής.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το
λόγο.

ΑΧΙΛΛΕΑΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το
λόγο.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Αµέσως θα δώσω το λόγο

στους συναδέλφους. Να πω, όµως, πριν, ότι µου εζητήθη αυτό
ως Πρόεδρος της Βουλής, κύριε Βενιζέλο. Θεωρώ ότι η ανάγκη
αυτή εκτάκτως προέκυψε. Άλλωστε είναι η τρίτη µέρα στην οποία
συζητούµε αυτό το νοµοσχέδιο, το οποίο είχε συζητηθεί εδώ και
πάρα πολύ καιρό στη ∆ιαρκή Επιτροπή.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Η πρώτη µέρα είναι που συζητεί-
ται.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Με συγχωρείτε. Είπατε
γιατί δεν ήρθε στη ∆ιαρκή Επιτροπή για να καταθέσει τροπο-
λογία. Αν µου επιτρέπετε, είναι η πρώτη µέρα που εισάγεται στο
Τµήµα. Συµβαίνει ορισµένες φορές και όταν δεν είναι µείζονα θέ-

µατα. Γι’ αυτό έκανα προηγουµένως τη συνεννόηση µαζί σας, να
το δείτε µε κατανόηση. Θα σας µοιραστεί η ρύθµιση και το από-
γευµα όταν θα συζητηθεί το συγκεκριµένο άρθρο καταθέστε τις
απόψεις σας. ∆εν µπορώ να εισέλθω ο ίδιος επί της ουσίας, αλλά
εσείς τουλάχιστον διατελέσατε Υπουργός Ανάπτυξης και είχατε
την ευθύνη των αγορών, όπως και εγώ ο ίδιος ως Υπουργός Ανά-
πτυξης και θεωρώ ότι η πρωτοβουλία αυτή για να µπορέσουν οι
πολίτες να έχουν καλύτερες τιµές και όχι µεσούντος του θέρους
που αρχίζουν οι εκπτώσεις, είναι στη σωστή κατεύθυνση και πρέ-
πει όλοι να το λαµβάνουµε υπ’ όψιν.

Το λόγο έχει ο κ. Λαφαζάνης και στη συνέχεια θα µιλήσετε
εσείς, κύριε Κανταρτζή.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, βεβαίως παρα-
τύπως εισάγεται αυτή η τροποποίηση ή τροπολογία, όπως θέ-
λετε να την πούµε και µας ζητήσατε να επιδείξουµε µία ανοχή
προκειµένου να συζητηθεί το απόγευµα και να µπορέσει να κα-
ταλήξει, λόγω του εσπευσµένου χαρακτήρα και της αδυναµίας
µέχρι τώρα –νοµίζω ότι εδώ υπάρχει και µια ευθύνη του Υπουρ-
γείου- να φέρει εγκαίρως την τροπολογία. Εγείρονται όµως ορι-
σµένα θέµατα, τα οποία δεν άπτονται µόνο του Κανονισµού της
Βουλής και τα οποία είναι σοβαρά βεβαίως, αλλά και επί της ου-
σίας. ∆ιότι ξέρετε ότι αυτό είναι ένα µέτρο το οποίο αφορά την
αγορά. Η αγορά έχει πολλούς παράγοντες και τα συµφέροντα
δεν είναι ενιαία πάντοτε.

Εµείς θα θέλαµε να έχουµε τουλάχιστον µια ενηµέρωση, για να
τοποθετηθούµε, από τους αρµόδιους φορείς της αγοράς για το
τι λένε επ’ αυτού, ποιες είναι οι απόψεις τους, ποιες είναι οι θέ-
σεις τους. ∆εν ξέρω αν το Υπουργείο ατύπως ή δηµοσίως έχει
κάνει τέτοιου είδους συνεννοήσεις και έρχεται τώρα να κάνει
αυτή την προσθήκη, την τροποποίηση εδώ. Όµως εµείς δεν τα
γνωρίζουµε αυτά τα πράγµατα και δεν νοµίζω ότι είναι ένα θέµα
ενός απογεύµατος για να µπορέσουµε να έχουµε µια επαφή και
να ξέρουµε και τι γίνεται. Εγώ θα έλεγα ότι αν το Υπουργείο δεν
το θεωρεί τόσο εσπευσµένο -δεν ξέρω και γιατί είναι τόσο εσπευ-
σµένο- θα µπορούσε και σε άλλο νοµοσχέδιο να έρθει αυτό στα
Θερινά Τµήµατα και να µπορέσει να γίνει και στην επιτροπή µια
συζήτηση.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Κύριε Λαφαζάνη, όπως
σας εξήγησε και ο ίδιος ο Υπουργός οι εκπτώσεις αρχίζουν στις
15 Ιουλίου.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ναι, ωραία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Εάν εκτιµάτε ότι αυτό το

πράγµα δεν πρέπει να γίνει και οι καταναλωτές να µην έχουν τη
δυνατότητα να πάρουν σε καλύτερες τιµές εν όψει του θέρους…
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ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Με συγχωρείτε τώρα, κύριε Πρό-
εδρε,….

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Εγώ το έβαλα σ’ αυτή τη
βάση. Όταν θα σας µοιραστεί η ρύθµιση της τροποποίησης την
εξετάζετε και το απόγευµα µπορεί να κάνει και συνεννοήσεις ο
κύριος Υπουργός µε την ΕΣΕΕ περί αυτού του θέµατος και από
εκεί και πέρα τοποθετήστε και ψηφίζετε ή δεν ψηφίζετε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε.
∆εν είµαστε εναντίον των καταναλωτών, είναι προφανές. Μην
µας βάζετε τέτοιο θέµα. Αλίµονο! ∆εν θέλουµε να παίρνουν
φθηνά προϊόντα;

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Εντάξει. Καλώς.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Εδώ σας έθεσα ένα άλλο θέµα.

Αλλά πέραν αυτού γι’ αυτό που λέτε, το να ψηφίσουµε ή να µην
το ψηφίσουµε, αυτό είναι εύλογο. Βεβαίως θα ψηφίσουµε ή δεν
θα ψηφίσουµε.

Όµως, η εισαγωγή της προσθήκης ξέρετε ότι σηµαίνει και
υπερψήφισή της µε το τεκµήριο της Πλειοψηφίας.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Καλώς.
Το λόγο έχει ο κ. Κανταρτζής.
ΑΧΙΛΛΕΑΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επί της προσθήκης

θα τοποθετηθούµε, όταν θα έρθει η ώρα για τη συζήτησή της,
γιατί ουσιαστικά δεν είναι µόνο η εξασφάλιση –ας το πω έτσι-
φθηνών προϊόντων για τους καταναλωτές, δεν είναι ζήτηµα προ-
σφορών, είναι ζήτηµα γενικότερης πολιτικής. Υπάρχουν συγκε-
κριµένες προτάσεις οι οποίες σκοντάφτουν στις κυρίαρχες
πολιτικές δυνάµεις σήµερα. Εν πάση περιπτώσει, το θέµα έχει
και άλλες πλευρές και θα τοποθετηθούµε αναλυτικά, όταν θα
έρθει προς συζήτηση. Καλό θα είναι, βέβαια, να υπάρχει άνεση
χρόνου, να µην πιεστούν όλα σήµερα, για να υπάρξει και αναλυ-
τική τοποθέτηση.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Καλώς.
Το λόγο έχει ο κ. Βορίδης για ένα λεπτό.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Ως προς το ζήτηµα της προφορικής

ουσιαστικά τοποθετήσεως στην παρούσα φάση της συζητήσεως
και µόνο γι’ αυτό, θα πω το εξής: Εγώ νοµίζω ότι είναι απολύτως
σαφές ότι όντως υπάρχει αναγκαιότητα να έρθει κατεπειγόντως,
εσπευσµένως και, εάν θέλετε, µε µία ευρύτητα –ερµηνεύοντας
τον Κανονισµό- ώστε να µπορέσουµε να συζητήσουµε τη συγκε-
κριµένη τροπολογία για προφανείς λόγους, διότι είναι έκτακτες
οι οικονοµικές συνθήκες, διότι ουσιαστικά -καλώς ή κακώς- η
Βουλή έχει να λειτουργήσει εδώ και ένα πολύ σηµαντικό χρονικό
διάστηµα και εποµένως δεν υπήρχε η δυνατότητα να έρθει εγκαί-
ρως, ώστε να προφθάσουµε την περίοδο των εκπτώσεων. Από
εκεί και πέρα, ως προς το ζήτηµα του εάν καλώς συζητείται
θεωρώ ότι θα πρέπει να δεχθούµε ότι καλώς συζητείται. Επί της
ουσίας, ο καθένας µπορεί να πει αυτό που έχει να πει το από-
γευµα.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Το λόγο έχει ο κ. Λιάσκος
για ένα λεπτό.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΛΙΑΣΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν µπορούµε σε
αυτήν την Αίθουσα να προτάσσουµε χάριν πολιτικών σκοπιµοτή-
των ήσσονος σηµασίας θέµατα, όταν…

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Όχι, να µη µπούµε σε αυτό
το θέµα της αντιπαράθεσης.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΛΙΑΣΚΟΣ: Με συγχωρείτε, όταν σύσσωµη η
Αντιπολίτευση…

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Κύριε Λιάσκο, επί του συ-
γκεκριµένου θέµατος. Συµφωνείτε να συζητηθεί;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΛΙΑΣΚΟΣ: …διαρρηγνύει τα ιµάτιά της για την
ακρίβεια, είναι δυνατόν να φέρνει τέτοιου είδους προτάσεις; Ο
Υπουργός κατέθεσε µία τροπολογία…

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Κύριε Λιάσκο, σας παρα-
καλώ. Συµφωνείτε να συζητηθεί;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΛΙΑΣΚΟΣ: Βεβαίως.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Κρατώ µόνο αυτό, ότι συµ-

φωνείτε να συζητηθεί.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Κύριε Πρόε-

δρε, µία διευκρίνιση µπορώ να κάνω;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Θα τα πείτε το απόγευµα,

κύριε Υπουργέ.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, ο
πρώην Υπουργός κ. Βενιζέλος για δεκαπέντε λεπτά.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, η εισηγήτρια του
κόµµατός µας, η κ. Μερεντίτη, µε συστηµατικό και πλήρη τρόπο
παρουσίασε τις θέσεις µας για το νοµοσχέδιο. Εγώ θα ήθελα να
κάνω δύο παρατηρήσεις.

Κατ’ αρχάς, η σηµασία του νοµοσχεδίου, παρά τα βαρύγδουπα
τα οποία ακούστηκαν από τον κύριο Υφυπουργό προηγουµένως,
είναι δυστυχώς πάρα πολύ µικρή. Η ελληνική συνταγµατική τάξη
περιλαµβάνει διατάξεις πολύ σηµαντικότερες και πληρέστερες
από αυτές της οδηγίας και άρα και η εθνική νοµοθεσία µε την
οποία εναρµονίζεται η χώρα µας προς την κοινοτική αυτή οδηγία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ)

Θα θυµίσω στο Τµήµα ότι στην Αναθεώρηση του 2001 εισή-
χθη µια εξαιρετικά πρωτότυπη σε διεθνές επίπεδο διάταξη στο
άρθρο 116 παράγραφος 2 του Συντάγµατος. Προβλέπεται ρητά
στην ελληνική συνταγµατική τάξη η δυνατότητα λήψης θετικών
µέτρων υπέρ των γυναικών ή υπέρ άλλων οµάδων, που είναι θύ-
µατα συστηµατικής ανισότητας και αδικίας. Άρα, δεν µπορεί σε
καµµία περίπτωση η εναρµόνιση µε µία οδηγία να µειώσει τη συ-
νταγµατική προστασία, η οποία, όταν είναι πληρέστερη, προφα-
νώς υπερισχύει, γιατί η κοινοτική έννοµη τάξη στα θέµατα αυτά
διαµορφώνει ένα µίνιµουµ ευρωπαϊκής προστασίας, δεν απαγο-
ρεύει την εντονότερη προστασία που παρέχουν οι εθνικές έννο-
µες τάξεις. Αυτό ας το έχουµε υπ’ όψιν σε σχέση και µε την
ερµηνεία των διατάξεων που θα ψηφιστούν από τα ελληνικά δι-
καστήρια, αλλά και σε σχέση µε την πρακτική εφαρµογή τους
από το Συνήγορο του Πολίτη και τη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση.

Και το λέω αυτό, γιατί στην πραγµατικότητα από την οδηγία
εξαιρούνται τα δύο πιο κρίσιµα πεδία. Το ένα κρίσιµο πεδίο είναι
το περιεχόµενο των εκποµπών των Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης
και κυρίως των διαφηµίσεων. Και αναφέροµαι κυρίως στις σεξι-
στικού περιεχοµένου διαφηµίσεις που προσβάλλουν την αξιο-
πρέπεια των γυναικών συνήθως, αλλά ενδεχοµένως και
προσώπων που έχουν κάποια άλλη σεξουαλική επιλογή, η οποία
είναι ελεύθερη και σεβαστή κατά το Σύνταγµά µας και τον ευ-
ρωπαϊκό συνταγµατικό και πολιτικό πολιτισµό. Αυτά εναπόκεινται
στην αρµοδιότητα του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης
και της νοµοθεσίας που διέπει τα σχετικά µε τη λειτουργία των
µέσων ενηµέρωσης και τα σχετικά µε το περιεχόµενο των δια-
φηµίσεων. Άρα δεν έχουµε τίποτα καινούργιο από την άποψη
αυτή.

Το δεύτερο µεγάλο πεδίο είναι, σε σχέση µε την προσφορά
υπηρεσιών, η ασφαλιστική αγορά. Το γεγονός ότι διατηρείται ως
αναλογιστικό κριτήριο, ως αναλογιστικός συντελεστής η δια-
φορά του φύλου στις πιο κρίσιµες ασφαλιστικές συµβάσεις, που
είναι για παράδειγµα η ασφάλιση ζωής, υγείας, ζηµιών από αυ-
τοκίνητα, αντιλαµβάνεστε ότι στην πραγµατικότητα στερεί από
κάθε ουσιαστικό περιεχόµενο τις νέες ρυθµίσεις. Γιατί ποιες
άλλες υπηρεσίες µπορεί να προσκρούουν σε διαφορά φύλου; Το
γεγονός ότι οι γυναίκες δεν γίνονται µέλη, για παράδειγµα, σε
ορισµένες λέσχες ανδρών, γιατί δεν επιτρέπεται να πηγαίνουν
στο καπνιστήριο µιας λέσχης βρετανικού τύπου ή γιατί δεν µπο-
ρούν να πάρουν µέρος στα τµήµατα ξιφασκίας; Ε, δεν είναι αυτό
το πρόβληµά µας στην Ελλάδα, δεν έχουµε τέτοιου είδους πα-
ράδοση που υπάρχει στη Βρετανία ή σε άλλες χώρες. Το κρίσιµο
ζήτηµα είναι µέσα από µία συστηµατική παραβίαση των προσω-
πικών δεδοµένων, της ανθρώπινης αξιοπρέπειας, µέσα από την
παράνοµη λήψη στοιχείων από τον ιατρικό φάκελο των ασφαλι-
σµένων να µη δηµιουργούνται εκτεταµένες ανισότητες στην
ασφαλιστική αγορά, κυρίως στις ασφαλίσεις ζωής και υγείας.

Ύστερα, είναι δυνατόν να λέµε τώρα ότι η διαφορά ιδιοσυ-
γκρασίας ή ικανότητας στην οδήγηση ή ενδεχοµένως ορισµένες
ιδιαίτερες καταστάσεις περιοδικού χαρακτήρα στη συµπεριφορά
της γυναίκας την κάνουν πιο επικίνδυνη οδηγό, άρα την επιβα-
ρύνουν µε περισσότερα ασφάλιστρα στην ασφάλιση ζηµιών από
αυτοκίνητα; Αυτά είναι τα κρίσιµα θέµατα στα οποία θα έπρεπε
να γίνει παρέµβαση. Και χρειάζεται συνολικά παρέµβαση, κύριε
Υπουργέ, στην ασφαλιστική αγορά, ιδίως σε αυτούς τους κρίσι-
µους τοµείς. Αυτό το οποίο συµβαίνει τώρα στην ασφάλιση ζωής
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και στην ασφάλιση παροχής υπηρεσιών υγείας είναι απαράδε-
κτο. Έτσι όπως δυστυχώς έχει απαξιωθεί τα τελευταία χρόνια ο
δηµόσιος τοµέας υγείας και καταφεύγουν πάρα πολλοί άνθρω-
ποι στις ιδιωτικές υπηρεσίες και αποδίδουν πολύ µεγάλη σηµα-
σία στην ασφάλισή τους, ιδίως στην ασφάλιση υγείας, έχει πάρα
πολύ µεγάλη σηµασία να υπάρχει διαφάνεια, ισονοµία και να
απαγορεύονται καταχρηστικές και αντικαταναλωτικές συµπερι-
φορές στον τοµέα αυτόν.

Εάν θέλουµε να προστατεύσουµε τη γυναίκα ως καταναλώ-
τρια υπηρεσιών και αγαθών, πρέπει να στρέψουµε την προσοχή
µας σε αυτά τα κρίσιµα ζητήµατα. Βεβαίως, σε αυτά τα κρίσιµα
ζητήµατα το πρόβληµα δεν αφορά µόνο τις γυναίκες, αφορά συ-
νολικά τους χρήστες των υπηρεσιών αυτών, διότι υπάρχουν
εγκατεστηµένες πρακτικές οι οποίες είναι εναρµονισµένες και
καταχρηστικές. Πρέπει η Γενική Γραµµατεία Εµπορίου, της
οποίας έχετε την πολιτική ευθύνη, να είναι πολύ πιο αποφασι-
στική και παρεµβατική στα ζητήµατα αυτά. Εκκρεµούν αυτήν τη
στιγµή καταγγελίες στο Συνήγορο του Καταναλωτή, στην Επι-
τροπή Εποπτείας Ιδιωτικών Ασφαλιστικών Εταιρειών και ένα
σωρό δίκες στα ελληνικά δικαστήρια, γιατί παραβιάζονται όροι
αυτών των ασφαλιστικών συµβάσεων οι οποίες είναι από τη φύση
τους καταπλεονεκτικές και καταχρηστικές. Θέλω να επιστήσω
την προσοχή σας στον τοµέα αυτόν, γιατί δυστυχώς αυτό αφορά
πάρα πολύ κόσµο. Πάρα πολύς κόσµος καταβάλλει τα ασφάλι-
στρα, για να καλύψει τις ανάγκες του, γιατί δεν µπορεί να βρει τη
θέση που του αξίζει και του αναλογεί στο δηµόσιο σύστηµα
υγείας ή νοµίζει ότι δεν µπορεί να τη βρει, γιατί έχει δυστυχώς και
επί της ουσίας, αλλά και επικοινωνιακά απαξιωθεί ακόµη περισ-
σότερο το Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Μια δεύτερη συναφής παρατήρησή µου είναι αυτή που σχετί-
ζεται µε τη γενικότερη αρµοδιότητα του Υπουργείου Ανάπτυξης
σε σχέση µε την εποπτεία των ανωνύµων εταιρειών. Ένα κρίσιµο
επίκαιρο θέµα είναι οι συζητήσεις µεταξύ του ΟΤΕ και της
«DEUTSCHE TELEKOM», στην πραγµατικότητα µεταξύ του ελ-
ληνικού δηµοσίου ως µετόχου του ΟΤΕ και της «DEUTSCHE
TELEKOM», για αυτό το περιβόητο πρόσθετο 5%, το οποίο µπο-
ρεί να καταστήσει έτι προβληµατικότερη την περιβόητη συµφω-
νία µετόχων, η οποία πάσχει από διάφορες πλευρές, κυρίως, του
Κοινοτικού ∆ικαίου. Εκκρεµεί πάντα το ζήτηµα της µη προσφο-
ράς για την εξαγορά των µετοχών των µικρότερων µετόχων µετά
τη συµφωνία µεταβίβασης των µετοχών από το ελληνικό δηµόσιο
προς την «DEUTSCHE TELEKOM». ∆εν έχουµε πάρει ποτέ µία
ικανοποιητική απάντηση, πέραν του ότι θέλουµε βεβαίως να µην
αλλοιωθεί έστω αυτό το νόθο σχήµα που έχει διαµορφωθεί. Πέρα
από τη γενικότερη θέση µας για τις τηλεπικοινωνίες και τη θέση
του ΟΤΕ, υπάρχει και το ζήτηµα της παραβίασης της κοινοτικής
νοµοθεσίας, γιατί ποτέ δεν έγινε δηµόσια προσφορά για το σύ-
νολο των µετοχών του ΟΤΕ. Και επ’ αυτού τηρούν πάντα αιδή-
µονα σιωπή το Υπουργείο Οικονοµίας και Οικονοµικών και το
Υπουργείο Ανάπτυξης, το οποίο, πέρα από τις αρµοδιότητες της
Κεφαλαιαγοράς, έχει και τις δικές του αρµοδιότητες για την επο-
πτεία των ανωνύµων εταιρειών.

Η τρίτη µου παρατήρηση αφορά τις ρυθµίσεις για τα ερευνη-
τικά ιδρύµατα. Εισάγεται µία σειρά από ρυθµίσεις, ενώ έχει προ-
κληθεί µία τεράστια κρίση στο πεδίο των ερευνητικών κέντρων
αρµοδιότητας της Γενικής Γραµµατείας Έρευνας και Τεχνολο-
γίας λόγω της πρόχειρης και επιπόλαιας εξαγγελίας διαφόρων
συγχωνεύσεων, προκειµένου να ισχυριστεί η Κυβέρνηση ότι µει-
ώνει τον αριθµό των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου ή των
κρατικών νοµικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου.

Στο νοµοσχέδιο περιλαµβάνονται για παράδειγµα ρυθµίσεις
σχετικές µε το Ερευνητικό Κέντρο Θεσσαλίας που ίδρυσε µε
πρωτοβουλία του ο Πρόεδρος της Βουλής όταν ήταν Υπουργός
Ανάπτυξης, ενώ είχε εξαγγελθεί η συγχώνευση του Ερευνητικού
Κέντρου της Θεσσαλίας µε το ΕΚΕΤΑ που είναι πια ένα καλά ορ-
γανωµένο και ελπιδοφόρο ερευνητικό κέντρο που λειτουργεί στη
Θεσσαλονίκη. Τι θα γίνει µε το ζήτηµα αυτό; Είναι δυνατόν πα-
ραδοσιακοί θεσµοί, οι οποίοι µάλιστα έχουν και διαφορετική νο-
µική φύση, άλλοι είναι νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου, άλλοι
νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, να συνωθούνται κάτω από
το ίδιο σχήµα χωρίς να υπάρχει καµµία ολοκληρωµένη ερευνη-

τική πολιτική;
Παρακολουθούµε τις διαµαρτυρίες του ΕΚΚΕ, του Εθνικού Κέ-

ντρου Κοινωνικών Ερευνών, των ερευνητικών του ινστιτούτων,
των ερευνητών του. Παρακολουθούµε την αναστάτωση στο
Εθνικό Ίδρυµα Ερευνών που, βεβαίως, αναπτύσσεται σε δύο
πεδία: Στο πεδίο των φυσικοχηµικών επιστηµών και στο πεδίο
της ιστορίας, της αρχαιολογίας, των ανθρωπιστικών σπουδών
και επιστηµών.

Πώς είναι δυνατόν αυτά να έρχονται µε τέτοιο αντιφατικό και
ανακόλουθο τρόπο; Άλλες εξαγγελίες κάνει η Κυβέρνηση συνο-
λικά στο πλαίσιο αυτής της δήθεν µεταρρύθµισης, της κατάργη-
σης –της εικονικής κατά πάσα πιθανότητα κατάργησης- ενός
κάποιου αριθµού νοµικών προσώπων, διαφορετικές ρυθµίσεις ει-
σάγονται από το Υπουργείο Ανάπτυξης µε αυτό το νοµοσχέδιο.
∆εν υπάρχει πολιτική, δεν υπάρχει διαφάνεια, δεν υπάρχει συνέ-
χεια, δεν υπάρχει συστηµατικότητα.

Βέβαια περιττεύει να πω ότι µε τον ίδιο αποσπασµατικό τρόπο
εισάγονται προς συζήτηση και µεγάλα θέµατα της ενεργειακής
πολιτικής, η οποία είναι εξαιρετικά κρίσιµη κυρίως ως αντίληψη
για το περιβάλλον, την ανάπτυξη και την οικολογία.

Στο νοµοσχέδιο αυτό έχουµε ξαφνικά µία τροπολογία ισοδύ-
ναµη µε ένα µεγάλο νοµοσχέδιο για το βιοντίζελ, έχουµε τη ρύθ-
µιση για τα φωτοβολταϊκά, που κατά βάση είναι µια σωστή
ρύθµιση για να αποτρέψουµε το εµπόριο αδειών, αλλά δεν µπο-
ρούµε να καταλάβουµε ποια είναι η αντίληψη της Κυβέρνησης
για τις ανανεώσιµες πηγές, ποια είναι η αντίληψή της για την
ενεργειακή πολιτική συνολικά, µέσα στις συνθήκες που έχουν
διαµορφωθεί.

Αυτός ο τρόπος νοµοθεσίας είναι αδιανόητος, γιατί είναι ανα-
ποτελεσµατικός και σε τελική ανάλυση µεγαλώνει την απόσταση
ανάµεσα στη Βουλή, ανάµεσα στο πολιτικό σύστηµα και την κοι-
νωνία, την κοινή γνώµη, την αγορά, την κοινωνία των πολιτών.
∆εν γίνεται µε αυτή την προχειρότητα και αποσπασµατικότητα
να ρυθµίζονται τα θέµατα. Χαρακτηριστικό παράδειγµα ήταν και
το προηγούµενο για την εµβόλιµη αυτή ρύθµιση, σε σχέση µε τις
προσφορές.

Είναι δυνατόν να κάνουµε αυτή τη συζήτηση επειδή είµαστε
στα τέλη Ιουνίου και αρχίζει η περίοδος των εκπτώσεων στις 15
Ιουλίου; Και, εν πάση περιπτώσει, τι γίνεται στην πραγµατικότητα
της αγοράς; ∆εν γίνονται προσφορές; ∆εν αλλάζει ο τιµοκατά-
λογος; ∆εν γίνονται κατ’ ιδίαν εκπτώσεις και διαπραγµατεύσεις;
∆ηλαδή είναι δυνατόν τώρα να πιστεύουµε ότι θα αντιµετωπίσει
η αγορά το πρόβληµά της και κυρίως θα αντιµετωπίσει το µικρό
εµπορικό κατάστηµα και η οικογενειακή επιχείρηση το πρόβληµά
της, µέσα σε συνθήκες κρίσεις, µετά από ένα χρόνο συνειδητής
κατάστασης κρίσης στη χώρα µας -γιατί αυτό ήλθε µε καθυστέ-
ρηση στην Ελλάδα, ως κοινή αίσθηση- ότι µε τη ρύθµιση αυτή
θα λύσουµε το πρόβληµα των σχέσεων µεταξύ ελληνικού εµπο-
ρίου και Έλληνα καταναλωτή και θα τονώσουµε την αγορά µέσα
στο καλοκαίρι; Η αγορά τα ξεπερνάει αυτά µε τη δική της δυνα-
µική και µε τη δική της ευελιξία.

Άρα σηµαίνει ότι το Υπουργείο στην πραγµατικότητα δεν έχει
επαφή µε την πραγµατικότητα της αγοράς, για να ισχυρίζεται ότι
µε τέτοιου είδους ρυθµίσεις θα λύσει, εν µέρει έστω, το πρό-
βληµα της αγοράς.

Το πρόβληµα της αγοράς είναι βαθύτατο. Αφορά το πρόβληµα
του εισοδήµατος, αφορά συνολικά την οικονοµική πολιτική,
αφορά τη δηµοσιονοµική κατάρρευση. Όταν η χώρα δεν έχει δη-
µοσιονοµικό πλαίσιο, όταν η χώρα δεν έχει φοροεισπρακτικό µη-
χανισµό, όταν η χώρα δεν έχει µακροοικονοµική πολιτική, όταν η
χώρα δεν έχει προϋπολογισµό και δεν έχει πρόγραµµα σταθε-
ρότητας και ανάπτυξης, όταν η χώρα δεν έχει δηµόσια αξιοπι-
στία και διεθνή αξιοπιστία, είναι αστείο να ερχόµαστε και να λέµε
ότι µε τέτοιου είδους «µικροµερεµέτια» και παρεµβάσεις θα αντι-
µετωπίσουµε το πρόβληµα της αγοράς, το πρόβληµα της ιδιωτι-
κής κατανάλωσης. ∆εν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι εκεί πονάει
η ελληνική οικονοµία.

Πώς παράγεται το ελληνικό ΑΕΠ; Ναυτιλία, τουρισµός, οικο-
δοµή και κυρίως ιδιωτική κατανάλωση. Είναι δυνατόν να ερχό-
µαστε και να λέµε ότι µε τέτοιου είδους παρεµβάσεις θα λύσουµε
το πρόβληµα και µε τέτοιου είδους διαδικαστικές µεθοδεύσεις
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στη Βουλή, όταν υπήρχε η δυνατότητα, αυτά όλα να έχουν τεθεί
µε διαφανή τρόπο εγκαίρως στους παραγωγικούς φορείς και να
έχουµε διαµορφώσει ένα ρυθµιστικό πλαίσιο το οποίο να βοη-
θήσει το εµπόριο, τις µικρές και πολύ µικρές επιχειρήσεις, την
αυταπασχόληση, που είναι και η µεγάλη µήτρα της ανεργίας
στην Ελλάδα, πέρα από τα προβλήµατα που έχει η εξαρτηµένη
εργασία;

Άρα, λοιπόν, αυτά είναι προχειρότητες που δείχνουν αδυνα-
µία διαµόρφωσης µιας ενιαίας πολιτικής.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆η-
µοκρατίας κ. Λιάσκος.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΛΙΑΣΚΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κουβεντιάζουµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο που αφορά
την ενσωµάτωση της οδηγίας 2004/113 στο Ελληνικό ∆ίκαιο και
ουσιαστικά θα πίστευε κανείς ότι µέσα από αυτή τη συζήτηση θα
µπορούσαν όλες οι παρατάξεις της Βουλής να δουν µε ένα θε-
τικό πρίσµα, ένα θετικό µάτι, µια –θα έλεγα- θετική προαίρεση
την όλη αυτή διαδικασία που βέβαια, όπως ειπώθηκε και από
πάρα πολλούς οµιλητές σήµερα εδώ, δεν δίνει ουσιαστικά τη δυ-
νατότητα να εξαλειφθούν άπαξ και δια παντός όσα από δοµές
και νοοτροπίες εκατονταετιών δεν έχουν µέχρι σήµερα δώσει επι-
θυµητό αποτέλεσµα στις ισότιµες σχέσεις µεταξύ ανδρών και
γυναικών. ∆εν θα περίµενε κανείς ως διά µαγείας να το κάνει το
νοµοσχέδιο, αλλά εκείνο που µπορεί να πει µετά βεβαιότητα είναι
ότι προχωράει βήµατα µπροστά σε αυτήν τη σπουδαία υπόθεση
της ίσης µεταχείρισης, των ίδιων δικαιωµάτων, αν θέλετε, του σε-
βασµού απέναντι στο γυναικείο φύλο.

Εδώ θα έλεγα ότι το Σύνταγµά µας –και πολύ ορθά ειπώθηκε
προηγουµένως- έχει δώσει αυτή τη δυνατότητα στα άρθρα 4 και
116 και ο καταστατικός µας χάρτης είναι πράγµατι το «ευαγγέ-
λιο» όπου εκεί προσπαθούµε όλοι µας, όλες οι πολιτικές δυνά-
µεις, να προχωρήσουµε ένα βήµα µπροστά µέχρις ότου
διασφαλιστούν, κατοχυρωθούν -έχουν γίνει απόλυτα σεβαστά
και αποδεκτά- τα ίσα δικαιώµατα της γυναίκας.

Άκουσα εδώ πράγµατα τα οποία δεν συνάδουν µε τη συζήτηση
του σηµερινού σχεδίου νόµου. Πράγµατα τα οποία, αν θέλετε,
δεν έχουν πεδίο πολιτικής αντιπαράθεσης. Ξέρετε, εδώ στη
Βουλή, υπάρχουν ζητήµατα που µπορούν τα κόµµατα να αντι-
παρατίθενται. Σε ένα ζήτηµα όπου όλοι ουσιαστικά συµφωνούµε,
γιατί άκουσα προσεκτικά όσους τοποθετήθηκαν, δεν µπορούµε
να διαφωνούµε µόνο και µόνο γιατί πρέπει να διαφωνήσουµε.
∆εν υπάρχουν ούτε σκοπιµότητες ούτε ρουσφετολογικά θέµατα
σε αυτό το σχέδιο νόµου ούτε σκοτεινές καταστάσεις. Είναι ένα
απλό, βατό και –θα έλεγα- καθολικής αποδοχής σχέδιο νόµου
που αφορά κυρίως την καταπολέµηση των διακρίσεων. Αυτό θα
πρέπει να το κατανοήσουµε όλοι.

∆εν έχουµε, λοιπόν, εδώ να συζητήσουµε ούτε για ζητήµατα
που αφορούν τον ΟΤΕ, όπως προηγούµενα ειπώθηκε από τον κ.
Βενιζέλο. Είναι άσχετα του νοµοσχεδίου. Άλλωστε τι να συζητή-
σουµε; ∆εν είναι εδώ ο κ. Βενιζέλος για να του πω ότι το ΠΑΣΟΚ
ήταν εκείνο το οποίο ουσιαστικά έκανε την αποκρατικοποίηση
του ΟΤΕ και βέβαια ο Αρχηγός του ΠΑΣΟΚ είναι εκείνος ο οποίος
σήµερα λέει ότι αν γίνει ποτέ κυβέρνηση θα τον επανακρατικο-
ποιήσει. Εν πάση περιπτώσει, δεν ξέρουµε τώρα ποια είναι η
θέση, αλλά αν κάποιος θα πρέπει να µιλήσει για τη θέση του και
να την προσδιορίσει, αυτός είναι η Αξιωµατική Αντιπολίτευση.

Βέβαια να πούµε εδώ, σε ό,τι αφορά τα άρθρα 1 έως 15,
έχουµε πάρα πολλά και σηµαντικά στοιχεία στο νοµοσχέδιο. Μι-
λάµε, όπως είπα και πριν, για την καταπολέµηση των διακρίσεων,
µιλάµε για την ισότιµη πρόσβαση σε αγαθά και υπηρεσίες, µι-
λάµε για ζητήµατα όπου έχουµε ευνοϊκότερες διατάξεις σε ό,τι
αφορά την εγκυµοσύνη και τη µητρότητα.

Έχουµε σπουδαίες διατάξεις, όπου κατοχυρώνεται και δια-
σφαλίζεται η έννοµη προστασία των θιγοµένων από σεξουαλική
παρενόχληση και κατοχυρώνεται η αποκατάστασή τους µε τις
αντίστοιχες κυρώσεις. Επίσης, καθιερώνονται ανεξάρτητες
αρχές που θα παρακολουθούν την εφαρµογή της ίσης µεταχεί-

ρισης.
Και, βέβαια, όλα αυτά τα ζητήµατα, τα οποία ειπώθηκαν και χι-

λιοειπώθηκαν από τους προηγούµενους οµιλητές δεν νοµίζω ότι
βρίσκουν κανέναν αντίθετο. Άλλωστε, η διασφάλιση από ανε-
ξάρτητες αρχές είναι κάτι που –κατά το µάλλον ή ήττον- όλοι το
επιδιώκουµε σ’ αυτή εδώ την Αίθουσα.

Τώρα, από τα άρθρα 16 έως 20 ρυθµίζονται σηµαντικά ζητή-
µατα του Υπουργείου. Κι εγώ δεν θεωρώ ότι υπάρχει τίποτα ρου-
σφετολογικό σ’ αυτά. Άλλωστε, ακούγοντας προσεκτικά και την
εισηγήτρια της Μείζονος Αντιπολιτεύσεως, αν υπήρχε, δεν θα
συµφωνούσε. Είπε «συµφωνούµε σε ό,τι αφορά τη διαδικασία
της κλήρωσης για τις εµποροπανηγύρεις, συµφωνούµε σε ό,τι
αφορά την παραχώρηση του ποσοστού 5%». Ε, αφού συµφω-
νούµε σ’ αυτά, πού είναι οι ρουσφετολογικές –αν θέλετε- διατά-
ξεις του νοµοσχεδίου; ∆εν υπάρχουν.

Ρυθµίζονται διαδικαστικά θέµατα. Ρυθµίζονται τα θέµατα που
αφορούν το εµπόριο, την ενέργεια, την έρευνα και την τεχνολο-
γία, οι άδειες των πανηγύρεων κατόπιν κληρώσεως, η ποσό-
στωση στους Έλληνες Ροµά οι επιµελητηριακές διατάξεις τις
οποίες –όπως πολύ σωστά είπε ο Υπουργός προηγούµενα- έχουν
ζητήσει τα ίδια τα επιµελητήρια και η Κεντρική Ένωση Επιµελη-
τηρίων Ελλάδος.

Επίσης, ρυθµίζονται ζητήµατα που αφορούν τις ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας. Ρυθµίζονται ζητήµατα που αφορούν το µόνιµο
εκθεσιακό χώρο του Λαυρίου, τη ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη
κ.λπ..

Γι’ αυτά, λοιπόν, τα ζητήµατα, εγώ πιστεύω ότι δεν υπάρχουν
ουσιαστικές αντιρρήσεις από κανέναν. ∆εν υπάρχουν ζητήµατα
για να αντιπαρατεθούµε εδώ. ∆εν υπάρχουν, κυρία Πρόεδρε.

Επίσης και στις τροπολογίες άκουσα πάρα πολλά πράγµατα.
∆ηλαδή, είναι κακή η τροπολογία που ρυθµίζει τις ανανεώσιµες
πηγές των καυσίµων και µάλιστα µε τη βιοµάζα; ∆εν πρέπει να
γίνει; ∆ηλαδή –ας πούµε- ο αντίλογος είναι «µα, αυτή η τροπο-
λογία είναι µεγάλη και αποτελεί ένα νοµοσχέδιο;» ∆ηλαδή, επί
της ουσίας, έχει κανείς αντίρρηση; Έχει κανείς αντίρρηση για τα
ανανεώσιµα καύσιµα; Εδώ είναι το θέµα! Να µιλάµε µε τη
γλώσσα της αλήθειας. ∆εν µπορεί να µιλάµε ξύλινη γλώσσα εδώ
µέσα. Έχει κανείς αντίρρηση επί της ουσίας;

Εγώ δεν θεωρώ ότι έχει. Όλοι θέλουµε τις ηπιότερες µορφές
στα καύσιµα, δηλαδή τις ανανεώσιµες πηγές καυσίµων.

Έχει κανείς αντίρρηση για την αντικατάσταση των οικιακών
συσκευών, όπως προωθείται, προκειµένου να ανακουφιστούν χι-
λιάδες συµπολίτες µας και ταυτόχρονα να δείξουµε την περι-
βαλλοντική µας ευαισθησία; ∆εν νοµίζω ότι έχει κανείς αντίρρηση
και µάλιστα µε µία πραγµατικά τόσο γενναία ρύθµιση, που άµεσα
έκανε το Υπουργείο. Κι εγώ συγχαίρω τον Υπουργό γι’ αυτήν τη
ρύθµιση.

Κι επειδή έρχεται ως τροπολογία στο νοµοσχέδιο, τι έγινε;
Τώρα ξεκίνησε η Βουλή να λειτουργεί. Τώρα ήλθε το νοµοσχέδιο.
Πότε να έφερνε, δηλαδή, την αντικατάσταση των air condition ο
Υπουργός; Υπουργέ µου, δεν το φέρνατε το χειµώνα να το κου-
βεντιάσουµε ξεχωριστά, µπας και αποφασίσουµε; Έλεος, δη-
λαδή!

Όταν µιλάµε για τροπολογίες, θα πρέπει να κατανοούµε ότι
υπάρχει η διάσταση του χρονικού σηµείου που απαιτείται να γίνει
κάτι και βέβαια της κατάθεσης ενός νοµοσχεδίου. Επειδή κυρίως
–και καλοπροαίρετα- απευθύνοµαι στην εισηγήτρια της Μείζο-
νος Αντιπολιτεύσεως, εδώ µέσα στην Αίθουσα όταν εγώ ήµουν
Βουλευτής Αντιπολιτεύσεως έρχονταν άσχετες τροπολογίες
άλλων Υπουργείων σε σωρεία νοµοσχεδίων και επικαλείτο βε-
βαίως η αναγκαιότης. ∆εν ήταν –όπως τώρα- ζητήµατα στο ίδιο
Υπουργείο, τα οποία αφορούν τόσο σηµαντικά θέµατα. Είναι, λοι-
πόν, ρυθµίσεις, οι οποίες αφορούν θέµατα που καίνε τον Έλληνα
πολίτη.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ)

Κι εδώ θα ήθελα να κάνω µια παρατήρηση. Έφερε ο Υπουργός
προσθήκη προηγούµενα και τοποθετηθήκαµε όλοι οι Κοινοβου-
λευτικοί Εκπρόσωποι εδώ –γιατί µας ακούει και ο ελληνικός
λαός- και ακούστηκε ένα γιατί. Γιατί ήλθε τώρα, την εποχή των
εκπτώσεων, αυτή η προσθήκη, η οποία αφορά εκπτώσεις που θα
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γίνουν σε είκοσι µέρες; ∆ηλαδή, ας πούµε, πότε να ερχόταν;
Και όταν όλοι εµείς εδώ, όλα τα κόµµατα, µιλούµε και µερικοί,

κύριε Υπουργέ, έχουν σηκώσει και τη ροµφαία κατά της ακρί-
βειας, έρχεται το Υπουργείο και κάνει µια ρύθµιση ευνοϊκή για
τον καταναλωτή, διαρρηγνύουµε τα ιµάτιά µας για να µην περά-
σει η προσθήκη αυτή.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Στο τέλος θα φέρετε νόµο για την
ώρα που θα βγαίνουµε από την Αίθουσα!

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΛΙΑΣΚΟΣ: Εγώ σας άκουσα προσεκτικά.
Θεωρώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι θα πρέπει µε πε-

ρίσσει υπευθυνότητα να βλέπουµε ζητήµατα, τα οποία κατ’ ανά-
γκη δεν µας χωρίζουν. ∆εν µας χωρίζουν σε ιδεολογικούς
προβληµατισµούς. ∆εν υπάρχουν ζητήµατα, στα οποία θα πρέπει
εδώ να αντιπαρατεθούµε. Είναι ένα βατό σχέδιο νόµου που
αφορά ρυθµίσεις για την ισότητα, ρυθµίσεις για τα δικαιώµατα
των γυναικών και ρυθµίσεις, οι οποίες είναι αναγκαίες προς την
κατεύθυνση του εµπορίου, της έρευνας και της τεχνολογίας και
της ενέργειας.

Εγώ θεωρώ ότι εδώ πρέπει επιτέλους να καταδείξουµε και µια
καλή θέληση όλοι µας και να ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο. Ειπώ-
θηκε προηγούµενα από τον κ. Σγουρίδη το εξής: Ενώ θέλαµε να
το ψηφίσουµε, δεν υπάρχει κανένας λόγος να µην ψηφιστεί, ε,
υπάρχουν κάποια ζητήµατα ή στις τροπολογίες που µας ανα-
γκάζουν να µην το ψηφίσουµε κατ’ αρχήν.

Εγώ πιστεύω ότι καλό θα είναι να επαναπροσδιορίσουµε τη
θέση µας. Να πω εδώ ότι υπάρχουν ζητήµατα –είπε προηγουµέ-
νως ο κ. Βενιζέλος- τα οποία δεν θα πρέπει να τα θίγουµε κάθε
φορά. Εν πάση περιπτώσει, δεν είναι ώρα ούτε να µιλάµε για τη
δηµοσιονοµική κατάρρευση της χώρας, η οποία έχει αιτίες, έχει
βαθιές ρίζες στο παρελθόν, ούτε για την οικονοµική σταθερό-
τητα, γιατί αυτή η Κυβέρνηση έχει κάνει σηµαντικά και σωστά βή-
µατα, βήµατα προς την κατεύθυνση τού να λειτουργεί µε έναν
εποικοδοµητικό τρόπο και για τον ελληνικό λαό, αλλά –αν θέλετε-
και για τη χώρα γενικότερα και για την προοπτική της χώρας.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε τον κ.

Λιάσκο.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµ-

µατος Ελλάδας κ. Κανταρτζής έχει το λόγο.
ΑΧΙΛΛΕΑΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η ει-

σηγήτριά µας αναφέρθηκε αναλυτικά και µε συγκεκριµένα στοι-
χεία γιατί το ΚΚΕ δεν µπορεί να ψηφίσει το παρόν σχέδιο νόµου.
Όπως πολύ σωστά επισήµανε, ενώ το νοµοσχέδιο ενσωµατώνει
την κοινοτική οδηγία και φαίνεται ότι προωθεί την ίση µεταχεί-
ριση ανδρών και γυναικών, άλλο τι φαίνεται και άλλο τι κάνει στην
πραγµατικότητα. Άλλο τι γίνεται στην πραγµατικότητα µε την πο-
λιτική, µε τις αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κυ-
βερνήσεων της χώρας µας.

Η πραγµατικότητα που βιώνουν οι εργαζόµενες γυναίκες, αλλά
και γενικότερα οι εργαζόµενοι στις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, είναι πολύ διαφορετική απ’ αυτή που ψευδεπίγραφα προ-
σπαθούν να εµφανίσουν και η Κυβέρνηση αλλά και τα κόµµατα
του ευρωµονόδροµου συνολικότερα.

Στο όνοµα της ισότητας, στο όνοµα της ίσης µεταχείρισης, τα
τελευταία χρόνια στην Ευρωπαϊκή Ένωση, µε ιδιαίτερα γρήγο-
ρους ρυθµούς, ιδίως µετά την κύρωση της Συνθήκης του Μάα-
στριχτ, προωθήθηκε µια ισοπέδωση προς τα κάτω των
εργασιακών και κοινωνικών δικαιωµάτων των εργαζοµένων.

Ο στόχος αυτής της πολιτικής είναι καθαρός, να γίνει ακόµα
πιο φθηνή η τιµή της εργατικής δύναµης, να στηριχθεί ακόµα πε-
ρισσότερο η κερδοφορία του µεγάλου κεφαλαίου. Αυτή είναι η
στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτή τη στρατηγική υπη-
ρέτησαν όλα αυτά τα χρόνια και οι κεντροδεξιές και οι κεντροα-
ριστερές κυβερνήσεις των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
αλλά και στη χώρα µας.

Γι’ αυτό ακριβώς βλέπουµε κυβερνήσεις να εναλλάσσονται στο
τιµόνι της χώρας µας αλλά και των άλλων χωρών της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, η πολιτική όµως να µην αλλάζει, γιατί στην πραγ-
µατικότητα όλες αυτές οι αρνητικές, οι επώδυνες αλλαγές για
τους εργαζόµενους είναι αποτέλεσµα των αναγκών του µεγάλου
κεφαλαίου, έτσι ώστε να στηριχθεί και να εδραιωθεί η κερδοφο-

ρία του.
Θέλετε να ρίξουµε µια µατιά στο τι ακολούθησε στη µετά Μά-

αστριχτ εποχή; Πριν απ’ όλα, είχαµε τη διαφορά της πενταετίας
που χάθηκε για τις γυναίκες µε την αύξηση των ορίων συνταξιο-
δότησης στον ιδιωτικό αλλά και στο δηµόσιο τοµέα για τις νεο-
προσλαµβανόµενες, µια εξίσωση δηλαδή προς τα πάνω, µια
παράταση του εργάσιµου βίου.

Αυτό που είχε αποµείνει ήταν για τις γυναίκες τις εργαζόµε-
νες στο δηµόσιο τοµέα που µε την πρόσφατη απόφαση του Ευ-
ρωπαϊκού ∆ικαστηρίου καταργείται και επανειληµµένα έχουµε
πει: Κανένας συµβιβασµός σε τέτοιες αποφάσεις που έρχονται
να ισοπεδώσουν, να ακυρώσουν εργασιακά δικαιώµατα. Γι’ αυτό
ακριβώς το λόγο επαναλαµβάνουµε και απευθυνόµενοι προς
τους εργαζόµενους: Απειθαρχία, ανυπακοή σ’ αυτές τις αποφά-
σεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Να µην εφαρµοστούν ακριβώς
αυτές οι επιλογές.

Στα λόγια βεβαίως είχαµε στήριξη και διεύρυνση της µητρό-
τητας. Τι έγινε στην πράξη; Με απόφαση έχει καταργηθεί η απα-
γόρευση της νυχτερινής απασχόλησης της γυναίκας. Και εδώ
βεβαίως µπαίνει ένα ερώτηµα: Πώς θα στηριχθεί η µητρότητα;
Πώς θα στηριχθεί η εργαζόµενη γυναίκα µε µικρά παιδιά, όταν
καταργούνται τέτοια µέτρα προστασίας; Αλλά ακόµα και αυτά
τα περιορισµένα δικαιώµατα που είχαν αποµείνει, για να δούµε,
τι έγιναν στην πράξη; Οι βρεφονηπιακοί σταθµοί που ήταν µέτρο
που διευκόλυνε τη γυναίκα για να βγει στην παραγωγή ουσια-
στικά µε την εκχώρησή τους στην Τοπική Αυτοδιοίκηση και µε
την επιβολή τροφείων έρχονται να επιβάλουν πρόσθετα βάρη
στην εργαζόµενη οικογένεια που βεβαίως επιµερίζονται πριν απ’
όλα και στην εργαζόµενη γυναίκα. Άλλα εργασιακά δικαιώµατα;
Η γονική άδεια; Σε πόσες επιχειρήσεις στον ιδιωτικό τοµέα, σε
πόσες περιπτώσεις θα έλεγα καλύτερα στον ιδιωτικό τοµέα
εφαρµόζεται; Ουσιαστικά, οι εργαζόµενες γυναίκες µε την ασυ-
δοσία της εργοδοσίας, µε την ασυδοσία του µεγάλου κεφαλαίου
δεν τολµάνε να διεκδικήσουν και αυτά τα περιορισµένα δικαιώ-
µατα που είχαν αποσπάσει. Όχι µόνο αυτό, αλλά ακόµα έχουµε
και περιπτώσεις που κριτήριο για την πρόσληψη της γυναίκες θε-
ωρείται και µπαίνει το ερώτηµα αν έχει πρόθεση να προχωρήσει
σε εγκυµοσύνη ή όχι.

Τα αναφέρουµε όλα αυτά γιατί έγινε προηγουµένως πολλή συ-
ζήτηση από τους εκπροσώπους και των δύο κοµµάτων. Έγινε βέ-
βαια συζήτηση και αναφορά στη δυνατότητα πρόσβασης στις
υπηρεσίες υγείας, πρόνοιας, κ.λπ.. Σε αυτό το ζήτηµα αναφέρ-
θηκε και ο εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ και ο εκπρόσωπος της Νέας
∆ηµοκρατίας. Αλήθεια, για ποια πρόσβαση, για ποιες υπηρεσίες
µιλάµε, όταν στο µεγαλύτερό τους βαθµό έχουν εµπορευµατο-
ποιηθεί και ιδιωτικοποιούνται και θα ιδιωτικοποιηθούν µε ακόµα
πιο γρήγορους ρυθµούς στο µέλλον; Το αποτέλεσµα ποιο είναι;
Να βάζουν όλο και πιο βαθιά οι εργαζόµενοι το χέρι στην τσέπη
τους για να έχουν παροχές που όφειλαν να είναι παροχές του
κράτους. Θέλετε να δούµε χαρακτηριστικά παραδείγµατα; Στην
πιο πλούσια χώρα του κόσµου ο ένας στους έξι πολίτες, ο ένας
στους έξι εργαζόµενους που δεν έχει στοιχειώδη υγειονοµική πε-
ρίθαλψη, γιατί ακριβώς δεν έχει τη δυνατότητα να πληρώσει την
ιδιωτική ασφάλιση; Αν, λοιπόν, θέλουµε να µιλάµε για πρόσβαση
στους τοµείς της υγείας, προϋπόθεση είναι η κατάργηση της επι-
χειρηµατικής δραστηριότητας για να υπάρχουν ισότιµες παρο-
χές υγείας δωρεάν σε όλους τους πολίτες, σε όλους τους
κατοίκους αυτής της χώρας.

Οι αρνητικές αλλαγές που ζήσαµε τα προηγούµενα χρόνια δεν
πρόκειται φυσικά να σταµατήσουν εδώ. Προετοίµασαν το έδα-
φος για τις νέες αρνητικές αλλαγές που πρόκειται να ακολου-
θήσουν και που έχουν δροµολογηθεί µε τις αποφάσεις που
υιοθετούνται στα διάφορα συµβούλια της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Είναι χαρακτηριστικό τι ακολούθησε την επόµενη µέρα των ευ-
ρωεκλογών στο Συµβούλιο των Υπουργών Απασχόλησης. Με δύο
κείµενα που αναφέρονταν στην προώθηση της λεγόµενης «ευ-
ελφάλειας» και παραπέρα το δεύτερο κείµενο στις αλλαγές στον
τοµέα της πρόνοιας προωθείται νέα ισοπέδωση των εργασιακών
δικαιωµάτων, των ασφαλιστικών δικαιωµάτων των εργαζοµένων.
Αυτά ακριβώς επικυρώθηκαν µε την απόφαση που πάρθηκε στην
πρόσφατη Σύνοδο των Υπουργών Απασχόλησης της Ευρωπαϊ-
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κής Ένωσης και αυτά έρχονται να επικυρώσουν σήµερα οι ηγέ-
τες των είκοσι επτά χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης στη σηµε-
ρινή Σύνοδο Κορυφής. Ουσιαστικά εγκαινιάζεται µια νέα επίθεση
κατεδάφισης των εργασιακών δικαιωµάτων.

Αυτές οι αποφάσεις οι οποίες είχαν διατυπωθεί και είχαν δρο-
µολογηθεί πολλά χρόνια πριν µε τη λεγόµενη Λευκή Βίβλο, που
κάποιοι έλεγαν «ούτε καλή ούτε κακή» αποκοιµίζοντας τους ερ-
γαζόµενους, αποπροσανατολίζοντας τους εργαζόµενους, αυτά
που στη συνέχεια διατυπώθηκαν και διακηρύχθηκαν µε τη δια-
βόητη στρατηγική της Λισαβόνας, την οποία υπενθυµίζω ότι ήταν
δεκατρείς στις δεκαπέντε χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης που
την υπέγραψαν, κεντροαριστερές, σοσιαλδηµοκρατικές, που
έβαζαν στην προκρούστεια κλίνη τα εργασιακά δικαιώµατα των
ασφαλισµένων, αυτά λοιπόν τα µέτρα, που τα προηγούµενα χρό-
νια δυσκολεύονταν να υλοποιήσουν, έρχονται τώρα να επιταχύ-
νουν την προώθηση, να επιταχύνουν την εφαρµογή τους και αυτά
τα µέτρα θα πλήξουν ιδιαίτερα τις γυναίκες. ∆εν είναι καθόλου
τυχαίο ότι στην πρόσφατη Σύνοδο του Συµβουλίου Υπουργών
Απασχόλησης της Ευρωπαϊκής Ένωσης, πέρα από τις δύο απο-
φάσεις, τις οποίες ανέφερα, που υιοθετήθηκαν, υιοθετήθηκε και
η τρίτη απόφαση, η οποία έρχεται να προωθήσει στο όνοµα της
ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών, όπως διακηρύσσεται,
την ενεργή και αξιοπρεπή γήρανση. Τι εννοεί µε άλλα λόγια; Ότι
θα πρέπει οι δύο προηγούµενες αποφάσεις της ισοπέδωσης των
εργασιακών δικαιωµάτων που τινάζουν στον αέρα ό,τι έχει απο-
µείνει από την πλήρη και σταθερή απασχόληση, που προωθούν
µε ακόµα πιο γρήγορους ρυθµούς τη µερική απασχόληση, την
κατάργηση άλλων εργασιακών δικαιωµάτων, την όποια προστα-
σία είχαν οι εργαζόµενοι από τις απολύσεις αλλά και όλες οι
άλλες αλλαγές οι οποίες πρόκειται να ακολουθήσουν στα ασφα-
λιστικά συστήµατα και στον τοµέα το συνταξιοδοτικό και στον
τοµέα της πρόνοιας θα πρέπει να ληφθούν µε ιδιαίτερη µέριµνα
για τις γυναίκες όχι φυσικά για να προστατευτούν τα δικαιώµατα
αλλά για να γίνουν ακόµα πιο αποτελεσµατικές οι πολιτικές αυτές
στην προώθησή τους. Με άλλα λόγια, να χειροτερέψουν ακόµα
περισσότερο οι συνθήκες απασχόλησης των εργαζοµένων που
θα πλήξουν ιδιαίτερα βέβαια πριν από όλα τις εργαζόµενες γυ-
ναίκες.

Πήγαν µε τους προηγούµενους αντιασφαλιστικούς νόµους του
ΠΑΣΟΚ και της Νέας ∆ηµοκρατίας τη σύνταξη στα εξήντα πέντε,
είχαµε το νόµο Ρέππα που ψηφίστηκε επί των κυβερνήσεων του
ΠΑΣΟΚ παρέτεινε τον εργάσιµο βίο στα εξήντα επτά χρόνια, έρ-
χεται η Νέα ∆ηµοκρατία και µε το νόµο Πετραλιά και παρατείνει
κατά ένα ακόµα χρόνο τον εργάσιµο βίο στα εξήντα οκτώ. Και
έρχεται η Ευρωπαϊκή Ένωση µε τις νέες αποφάσεις να επιταχύ-
νει αυτές τις αρνητικές αλλαγές, να πάµε στα εβδοµήντα. Ενεργή
γήρανση την ονοµάζουν, δηλαδή να δουλεύουµε µέχρι τα βαθιά
γεράµατα, αλλά να αισθανόµαστε νέοι και ωραίοι. Αυτή είναι ου-
σιαστικά η φιλοσοφία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για να στηρίξει
την κερδοφορία του κεφαλαίου. Αυτές ακριβώς τις µαύρες
αντεργατικές αποφάσεις που πρόκειται να επικυρώσουν σήµερα
στη Σύνοδο Κορυφής της Ευρωπαϊκής Ένωσης οι ηγέτες των
κρατών-µελών, σε αυτές ακριβώς τις αποφάσεις οι εργαζόµενοι
δεν πρέπει να δείξουν την παραµικρή ανοχή. ∆εν είναι τυχαίο ότι
τα δύο µεγάλα κόµµατα προσπαθούν να στρέψουν για µια ακόµη
φορά την προσοχή στην εκλογολογία και να συντηρήσουν το
κλίµα της εκλογολογίας. Γιατί; Γιατί θέλουν να αποσιωπήσουν,
γιατί θέλουν να αφήσουν στο απυρόβλητο αυτές τις αποφάσεις
που έχουν δεσµευθεί να υλοποιήσουν και τις έχουν ενσωµατώσει
στα προγράµµατά τους και η Νέα ∆ηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ.
Ανοιχτά µιλάνε και για παράταση του εργάσιµου βίου, ανοιχτά
µιλάνε και για την προώθηση των λεγόµενων ενεργητικών πολι-
τικών απασχόλησης. ∆ηλαδή, αντί να στηρίζεται ο άνεργος, να
στηρίζεται ο µεγαλοεπιχειρηµατίας. Αυτές, λοιπόν, τις αντιλαϊ-
κές, τις αντεργατικές αποφάσεις έχουν δεσµευθεί να εφαρµό-
σουν και γι’ αυτό ακριβώς δεν κάνουν λόγο γι’ αυτά τα µαύρα
µέτρα τα οποία έρχονται µπροστά στους εργαζόµενους.

Είναι καθαρό ότι η επόµενη µέρα θα είναι πολύ χειρότερη για
τα πλατιά λαϊκά στρώµατα, γι’ αυτό ακριβώς δεν πρέπει να αφή-
σουν ώρα να πάει χαµένη. Χρειάζεται σήµερα να αντιδράσουν
έτσι ώστε να µπορέσουν να αποτρέψουν τα χειρότερα µέτρα που

έρχονται. Πλήρωσαν τα κέρδη των µεγάλων επιχειρήσεων, να
µην πληρώσουν και την κρίση, να µπορέσουν να αποτρέψουν τα
νέα επώδυνα µέτρα, να διεκδικήσουν µέτρα ουσιαστικής ανα-
κούφισης των λαϊκών στρωµάτων, που δεν µπορεί να παρθούν
χωρίς να χτυπηθεί η κερδοφορία και η ασυδοσία των µεγάλων
επιχειρήσεων και να αφήσουν ανοικτό το δρόµο για τις ριζικές
αλλαγές που έχει ανάγκη ο τόπος µας, ώστε ο πλούτος να ανή-
κει σ’ αυτούς που τον παράγουν και όχι στους επιχειρηµατίες µε
αλλαγή του συσχετισµού των δυνάµεων, µε αλλαγές σε επίπεδο
εξουσίας, µε λαϊκή εξουσία που θα προωθεί τη λαϊκή οικονοµία.

Και κάτι ακόµα επειδή η συζήτηση έγινε για την καταναλωτική
ικανότητα και αν πρέπει ή δεν πρέπει να ενισχύσουµε την αγο-
ραστική δύναµη των εργαζοµένων. Κάπως έτσι το έβαλε η Κυ-
βέρνηση: Εάν στηρίξουµε την τροπολογία την οποία κατέθεσε,
θα στηριχθεί η αγοραστική ικανότητα των εργαζοµένων, εάν δεν
την στηρίξουµε, δεν στηρίζεται η αγοραστική ικανότητα των κα-
ταναλωτών.

Λοιπόν, εδώ θα πρέπει να µιλήσουµε καθαρά. Αν θέλατε να
στηρίξετε την αγοραστική ικανότητα των εργαζοµένων, των λαϊ-
κών στρωµάτων δεν θα ευλογούσατε, δεν θα επικυρώνατε τέ-
τοιες συµφωνίες σαν αυτή που υπέγραψε η πλειοψηφία της
ΓΣΕΕ µε τις υπογραφές των «γαλάζιων» και των «πράσινων» συν-
δικαλιστών που συρρικνώνουν την αγοραστική ικανότητα των ερ-
γαζοµένων και που προβλέπουν αυξήσεις του ενός ευρώ την
ηµέρα. Να, γιατί και το ΠΑΣΟΚ που οι συνδικαλιστές του υπέ-
γραψαν αυτή τη συµφωνία, να γιατί και το ΠΑΣΟΚ που επικύρωσε
και έβαλε πλάτες στη συρρίκνωση του εργατικού εισοδήµατος,
ουσιαστικά αποφεύγει να θίξει αυτό το ζήτηµα. Η στήριξη της
αγοραστικής ικανότητας πριν από όλα γίνεται µε τη στήριξη των
ηµεροµισθίων, µε ουσιαστικά µέτρα ανακούφισης των ανέργων
µε κατώτερους µισθούς που θα ανταποκρίνονται στις σύγχρο-
νες ανάγκες και τέτοιοι µισθοί δεν µπορεί να είναι κατώτεροι από
τα 1.400 ευρώ, τα 1.120 ευρώ επίδοµα για τους άνεργους και µία
σειρά από άλλα µέτρα που διεκδικεί το ταξικό κίνηµα.

Και όχι µόνο αυτό. Αν θέλουµε να στηρίξουµε την αγοραστική
ικανότητα των εργαζοµένων, να προχωρήσουµε σε κατάργηση
του ΦΠΑ στα είδη λαϊκής κατανάλωσης που είναι η πιο αντιλαϊκή
µορφή φορολογίας. Υπενθυµίζω ότι το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας κατέθεσε πρόταση νόµου την οποία φρόντισαν να την κα-
ταψηφίσουν και η Κυβέρνηση αλλά και το κόµµα της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, δηλαδή την κατάργηση του ΦΠΑ στα είδη λαϊκής
κατανάλωσης.

Για τους λόγους που ήδη έχουµε αναφέρει δεν θα στηρίξουµε
το νοµοσχέδιο.

Μία µόνο κουβέντα θα πω για το πρόβληµα της Μεσοχώρας.
Το ζήτηµα δεν είναι οι παρατάσεις. Το ζήτηµα είναι να υιοθετη-
θούν λύσεις. Έχουµε κάνει συγκεκριµένες προτάσεις, όταν ψη-
φίζονταν ο νόµος για τις αποζηµιώσεις για το φράγµα της
Μεσοχώρας. Είναι στην ευθύνη της Κυβέρνησης να δώσει λύσεις
υιοθετώντας αυτές ακριβώς τις προτάσεις των κατοίκων.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε τον κ. Κα-

νταρτζή.
Το λόγο έχει ο κ. Λαφαζάνης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

του ΣΥΡΙΖΑ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ, η κ. Αµµανατίδου-Πασχαλίδου, εξή-

γησε νοµίζω µε αρκετή σαφήνεια και αναλυτικά τους λόγους για
τους οποίους καταψηφίζουµε επί της αρχής το παρόν νοµοσχέ-
διο. Επιτρέψτε µου να κάνω και εγώ ορισµένες παρατηρήσεις, οι
οποίες νοµίζω ότι συµβάλλουν στον εµπλουτισµό αυτής της επι-
χειρηµατολογίας που ανέπτυξε η εισηγήτριά µας.

Το πρώτο που θέλω να πω είναι ότι είναι αναµφισβήτητη η ανά-
γκη να ληφθούν δραστικά µέτρα, τολµηρά µέτρα, ουσιαστικά
µέτρα και να εφαρµοστούν αυτά για την ισότητα ανδρών και γυ-
ναικών. Ένα πελώριο θέµα που αφορά το µισό περίπου του πλη-
θυσµού της χώρας µας, των κοινωνιών µας γενικότερα, αλλά θα
έλεγα και ένα πελώριο θέµα που αφορά την ανάπτυξη και το µέλ-
λον αυτής της χώρας.

∆υστυχώς τα πράγµατα όσον αφορά την ισότητα ανδρών και
γυναικών δεν πάνε καθόλου καλά, ιδιαίτερα το τελευταίο διά-
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στηµα. Και δεν αναφέροµαι απλώς σε ένα νοµοθετικό επίπεδο.
Αναφέροµαι κυρίως σε αυτά που γίνονται στη ζωή. Μάλιστα η
επιδείνωση της καπιταλιστικής κρίσης και των συνεπειών της στις
κοινωνίες και ειδικότερα στη χώρα µας, έχει ως αποτέλεσµα να
επιβαρύνεται συνεχώς η θέση της γυναίκας στην ελληνική κοι-
νωνία. Η γυναίκα είναι αυτή που πρώτη πλήττεται από την ανερ-
γία. ∆είτε τα ποσοστά ανεργίας ανάµεσα στα δύο φύλα και θα
µείνουµε έκπληκτοι από τη δυσαναλογία που υπάρχει ανάµεσα
στην ανεργία των γυναικών και την ανεργία των ανδρών σε
βάρος βεβαίως των γυναικών.

Ο νόµος λέει ότι η ισότητα όσον αφορά τις αµοιβές είναι κα-
τοχυρωµένη σε σχέση µε τους άνδρες και τις γυναίκες. Αυτό
µπορεί να το λέει ο νόµος, στην πράξη όµως δεν ισχύει. Η γυ-
ναίκα συνεχίζει να αµείβεται κατώτερα και σε ορισµένες περι-
πτώσεις πολύ κατώτερα από τους άνδρες για ίση δουλειά.

Επίσης, οι γυναίκες αντιµετωπίζουν µε το χειρότερο τρόπο τις
αλλαγές στις εργασιακές σχέσεις. Είναι οι πρώτες που απολύο-
νται σε δύσκολες καταστάσεις. Είναι αυτές που κατά κύριο λόγο
πλήττονται από επισφαλείς σχέσεις εργασίας. Με δύο λόγια, η
ανισότητα της γυναίκας στην ελληνική κοινωνία δυστυχώς γίνε-
ται ακόµα χειρότερη το τελευταίο διάστηµα.

Υποτίθεται ότι αυτή η κοινοτική οδηγία θα έκανε ένα βήµα θε-
τικό, ένα βήµα προς τα εµπρός, ώστε να περιορίσει αυτή την ανι-
σότητα ανάµεσα στα δύο φύλα σε βάρος των γυναικών. Όµως,
έχουµε σοβαρές ενστάσεις και επιφυλάξεις κατά πόσον αυτή η
κοινοτική οδηγία, η οποία ενσωµατώνεται στο εθνικό µας δίκαιο
επιτυγχάνει να κάνει έστω και µερικά δειλά βήµατα προς αυτή
την κατεύθυνση.

Κατά τη γνώµη µας, αυτή η κοινοτική οδηγία στα θέµατα, τα
οποία θίγει είναι απολύτως ανεπαρκής και εποµένως δεν µπορεί
να ανταποκριθεί ούτε στους ίδιους τους στόχους τους οποίους
–υποτίθεται- θέτει µε την αρχή της διατύπωσής της.

Θα τόνιζα ιδιαίτερα ότι δεν µπορούµε να καταλάβουµε ότι γιατί
από το περιεχόµενο αυτής της οδηγίας εξαιρούνται τα Μέσα Μα-
ζικής Ενηµέρωσης και η διαφήµιση στα Μέσα Μαζικής Ενηµέ-
ρωσης, ένα πεδίο πάρα πολύ σηµαντικό και αρνητικό σε βάρος
της γυναίκας µε διακρίσεις σε βάρος των γυναικών και µονοµε-
ρείς επιλογές και ρυθµίσεις σε βάρος των γυναικών. Τεράστιο
το θέµα. Γιατί οι υπηρεσίες αυτές, λοιπόν, εξαιρούνται; Θα προ-
σέθετα βεβαίως και την εκπαίδευση. Και στην εκπαίδευση γιατί
δεν εφαρµόζεται ο παρών νόµος;

Στο άρθρο 4, επίσης, λέει ότι ο παρών νόµος δεν αποκλείει τη
διαφορετική µεταχείριση, εάν η παροχή αγαθών ή υπηρεσιών
αποκλειστικά ή πρωτίστως σε άτοµα του ενός φύλου αιτιολογεί-
ται από θεµιτό σκοπό.

Με αυτόν τον αόριστο τρόπο του θεµιτού σκοπού, ο οποίος
δεν διευκρινίζεται ούτε εντοπίζεται νοµικά και συγκεκριµένα,
αναιρείται όλο το πνεύµα και η κατεύθυνση της οδηγίας ή του-
λάχιστον µπορεί να αναιρεθεί. ∆ιότι η επίκληση του θεµιτού σκο-
πού και τα µέσα επίτευξης του σκοπού αυτού είναι πρόσφορα
και αναγκαία, εφόσον επιχειρηµατολογηθεί, έχει τηρηθεί δε εύ-
λογη αναλογία µεταξύ της ιδιαίτερης µεταχείρισης και του επι-
διωκόµενου σκοπού, µε αυτού του είδους τις περίτεχνες
διατυπώσεις, όπως καταλαβαίνετε, µπορεί να τιναχθεί όλο το
πλαίσιο των κατευθύνσεων αυτής της οδηγίας στον αέρα.

Το χειρότερο βεβαίως είναι το άρθρο 6 όπου µε έκπληξη, αρ-
νητική βεβαίως, παρατηρούµε να λέγεται στην παράγραφο 2 του
άρθρου 6 ότι οι αναλογιστικές διαφορές µεταξύ ατοµικών ασφα-
λίστρων και παροχών των ασφαλιζοµένων µε χρήση του φύλου
ως καθοριστικού παράγοντα στην αξιολόγηση του κινδύνου, επι-
τρέπονται µόνο στις ασφαλίσεις του κλάδου ζωής, ατυχηµάτων,
ασθενείας και αστικής ευθύνης από οχήµατα, σύµφωνα µε τη πο-
λιτική διαχείριση κινδύνων των ασφαλιστικών επιχειρήσεων.

∆εν ακούσαµε µια επιχειρηµατολογία έστω, γιατί µπορούν να
διατηρούνται αυτές οι αναλογιστικές διαφορές στα φύλα όσον
αφορά τις ασφαλίσεις του κλάδου ζωής, ατυχηµάτων, ασθενείας
και αστικής ευθύνης για τα οχήµατα. Ποια είναι η διάκριση για µία
ασφάλεια του κλάδου ζωής, ατυχήµατος και ασθενείας ανάµεσα
στη γυναίκα και στον άνδρα, όπου η γυναίκα θα πρέπει να επι-
βαρύνεται περισσότερο από τον άνδρα από τις ιδιωτικές ασφα-
λιστικές εταιρείες. ∆εν ακούσαµε ούτε ένα επιχείρηµα επ’ αυτού,

αλλά νοµίζω ότι δεν µπορεί να υπάρξει και σοβαρό επιχείρηµα
που να αιτιολογεί γιατί η γυναίκα θα επιβαρύνεται περισσότερο
από τον άνδρα σε τέτοιου είδους ασφαλίσεις. Προφανώς ούτε ο
άνδρας και ούτε η γυναίκα µπορεί να έχουν τη παραµικρή διά-
κριση.

Εν πάση περιπτώσει, είναι δυνατόν αυτά τα θέµατα να τα κα-
θορίζει κατά κύριο λόγο η Επιτροπή Εποπτείας Ιδιωτικής Ασφά-
λισης; Αυτά τα θέµατα ξεφεύγουν από το πλαίσιο των
επιχειρηµατικών επιδιώξεων µιας συγκεκριµένης αγοράς. Είναι
πολύ ευρύτερα και γενικότερα. Η ισότητα ανδρών και γυναικών
δεν µπορεί να εναποτίθεται σε τέτοιου είδους όργανα που έχουν
άλλο σκοπό και άλλη λειτουργία. Είναι πολύ πιο ευρύτερο θέµα
και αφορά συνολικά την πορεία της κοινωνίας µας και το µέλλον
της. ∆εν µπορεί η Επιτροπή Εποπτείας Ιδιωτικής Ασφάλισης επο-
µένως, να έχει καθοριστικό λόγο επ’ αυτών των θεµάτων.

Και το προσθέτω αυτό για έναν ακόµα λόγο. ∆ιότι στα θέµατα
της ασφάλισης αν χρειάζεται µία θετική διάκριση, είναι κυρίως
για να ενισχυθεί η θέση της γυναίκας, τόσο στο ασφαλιστικό όσο
και στο συνταξιοδοτικό θέµα, όχι για να επωµιστεί βάρη αλλά να
ενισχυθεί, να υπάρξει θετική υπέρ των γυναικών διάκριση.

Και δεν αναφέροµαι φυσικά µόνο στην ιδιωτική ασφάλιση. Κυ-
ρίως αναφέροµαι και στη δηµόσια ή κοινωνική ασφάλιση, όπου
βλέπουµε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή να παρεµβαίνει, υποτίθεται
για την ισότητα, για να καταργηθούν οι όποιες θετικές διακρίσεις
υπάρχουν στην ασφάλιση και στη συνταξιοδότηση υπέρ των γυ-
ναικών. Είναι εντελώς απαράδεκτο και δείχνει βεβαίως όλη την
αντιφατικότητα των πολιτικών που ακολουθούνται, όσον αφορά
την ισότητα των δύο φύλων.

Τέλος, να υπογραµµίσω ότι οι φορείς παρακολούθησης της
εφαρµογής αυτής της κοινοτικής νοµοθεσίας, όπως ο Συνήγο-
ρος του Πολίτη και ο Συνήγορος του Καταναλωτή, δεν νοµίζω
ότι είναι επαρκείς, προκειµένου να κάνουν παρεµβάσεις για την
εφαρµογή έστω των πιο στοιχειωδών κανόνων αυτής της νοµο-
θεσίας.

Ο Συνήγορος του Πολίτη κάνει εκθέσεις για διάφορα θέµατα
κάθε χρόνο, ο Συνήγορος του Πολίτη, όµως, δεν εισακούγεται
από κανέναν. Και οι εκθέσεις του καταχωρούνται και διαβάζονται
-αν διαβάζονται και από όσους διαβάζονται- αλλά δεν έχουν καµ-
µία πρακτική εφαρµογή. Το ίδιο και ο Συνήγορος του Κατανα-
λωτή. Είναι δύο «πρόσωπα» τα οποία δεν έχουν δυνατότητα να
εφαρµόζουν τις απαραίτητες ρυθµίσεις που υπάρχουν, ώστε
αυτές οι ρυθµίσεις να εφαρµόζονται στην πράξη.

Αν βάζουµε, λοιπόν, φορείς παρακολούθησης µιας τέτοιας νο-
µοθεσίας το Συνήγορο του Πολίτη και το Συνήγορο του Κατανα-
λωτή, πολύ φοβάµαι ότι αδυνατούµε να εφαρµόσουµε τη
νοµοθεσία, ότι παραπέµπουµε ό,τι θετικό και αν περιέχει αυτή η
νοµοθεσία στις καλένδες.

Επιτρέψτε µου να κάνω και ορισµένες παρατηρήσεις στα άλλα
σηµεία του νοµοσχεδίου.

Το πρώτο πράγµα που θα ήθελα να πω είναι ότι είναι απαρά-
δεκτη αυτή η διάταξη, η οποία παραπέµπει σε υπουργικές απο-
φάσεις, της τροποποίησης κανονισµών λειτουργίας σε κρίσιµα
θέµατα των διαφόρων ερευνητικών ιδρυµάτων. Έτσι αποφεύγε-
ται βεβαίως η βάσανος του Συµβουλίου της Επικρατείας, απο-
φεύγεται δηλαδή η αναβάθµιση τέτοιου είδους παρεµβάσεων και
εποµένως, από αυτήν την άποψη, σωστά έχουν επισηµάνει και οι
αρµόδιοι φορείς και οι εργαζόµενοι στους αρµόδιους φορείς ότι
αυτή η παρέµβαση είναι αντισυνταγµατική. Και το λέω αυτό,
διότι, δυστυχώς, διανύουµε µια φάση όπου, αντί να αναβαθµί-
ζουµε την έρευνα στην Ελλάδα, συνεχώς την υποβαθµίζουµε και
την περιθωριοποιούµε.

Και αναφέροµαι χαρακτηριστικά, κύριε Υπουργέ, και στο γε-
γονός της κατάργησης στην ουσία του Εθνικού Κέντρου Κοινω-
νικών Ερευνών και της συγχώνευσής του µε το Εθνικό Ίδρυµα
Ερευνών, µια πράξη η οποία έγινε στο όνοµα του να µειώσουµε
τους δηµόσιους φορείς, που έγινε αιφνίδια, χωρίς κανένα διά-
λογο και µε την καθολική αντίδραση βεβαίως των ερευνητών και
των εργαζοµένων και στα δύο αυτά κέντρα. ∆ιότι τέτοιου είδους
συγχωνεύσεις έχει αποδειχθεί και από το παρελθόν, µε τη συγ-
χώνευση που έγινε στο ΕΛΚΕΠΑ, ότι διαλύουν και υποβαθµίζουν
πλήρως αυτές τις ερευνητικές δραστηριότητες αντί να τις ανα-

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ Γ’ - 18 ΙΟΥΝΙΟΥ 2009 (ΠΡΩΪ) 243



βαθµίζουν.
Θα παρακαλούσα να αποσύρετε αυτού του είδους τις διατά-

ξεις. ∆εν διευκολύνουν σε τίποτα. Να παραµείνουν τα προεδρικά
διατάγµατα και κυρίως να συµβάλετε και εσείς, γιατί µετέχετε
αυτής της συζήτησης –διότι είδα ότι εθίχθη το θέµα και από
άλλες πλευρές σε αυτήν την Αίθουσα- να παραµείνουν αυτοτε-
λείς αυτοί οι ερευνητικοί φορείς, να αξιολογηθούν σωστά, να
αναβαθµιστούν και να στηριχθούν ακόµα περισσότερο, για να
επιτελέσουν το έργο το οποίο πρέπει να επιτελέσουν και το
έχουµε ανάγκη σήµερα πάρα πολύ ως χώρα.

Να προσθέσω κάτι για τις ρυθµίσεις που κάνετε για τα θέµατα
του ΙΚΑ και τις εισφορές στη ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη. Επι-
καλεστήκατε ότι έχουν προβλήµατα οι επιχειρήσεις εκεί. Πράγ-
µατι έχουν προβλήµατα οι επιχειρήσεις και υπάρχουν και
δυσκολίες. Αλλά θα σας έλεγα ότι δεν είναι δυνατόν τα προβλή-
µατα που αντιµετωπίζουν οι επιχειρήσεις σε οποιονδήποτε τοµέα
να αντιµετωπίζονται µε ρυθµίσεις σε βάρος του ΙΚΑ, σε βάρος
της κοινωνικής ασφάλισης. Αυτό έπρεπε να ήταν ένα το κρατού-
µενο. Έπρεπε να ήταν δόγµα, ότι ό,τι προβλήµατα υπάρχουν, οι
ασφαλίσεις θα πληρώνονται και θα καταβάλλονται κανονικά. Και
από εκεί και πέρα, αν θέλει το κράτος να παρέµβει προς ενί-
σχυση επιχειρήσεων ή οτιδήποτε άλλο σε άλλους τοµείς, να το
πράξει. Αλλά όχι σε βάρος της κοινωνικής ασφάλισης.

Τέλος, θα έλεγα ότι αυτή η ρύθµιση που κάνετε για την κυ-
ριακάτικη αγορά στο Σχιστό, παραπέµπει την απόφαση στην
ουσία. ∆ίνετε εσείς το πράσινο φως προκειµένου να ληφθεί η
απόφαση από τη νοµαρχία, γιατί αυτή θα λάβει και την τελική
απόφαση. Αλλά, όπως βλέπω εγώ στις ανακοινώσεις της Νο-
µαρχίας Πειραιά, η νοµαρχία είναι ριζικά αντίθετη στη νόµιµη λει-
τουργία της κυριακάτικης αγοράς στο Σχιστό. Και βλέπω ότι και
οι φορείς των εµπόρων έχουν σοβαρότατες αντιδράσεις, ενστά-
σεις και επιφυλάξεις για τη λειτουργία ή τουλάχιστον για τον
τρόπο που λειτουργεί η αγορά του Σχιστού.

Και θα έλεγα ότι τέτοιου είδους θέµατα, προκειµένου να ρυθ-
µίζονται νοµοθετικά, πρέπει να διασφαλίζεται πριν µια ευρύτερη
συναίνεση ή τουλάχιστον να έχει προηγηθεί ένας ουσιώδης διά-
λογος ανάµεσα στους εµπόρους του Πειραιά, ανάµεσα σε αυ-
τούς που απασχολούνται στην κυριακάτικη αγορά του Σχιστού,
στους δήµους και τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση. Πολύ φοβάµαι
ότι εισάγεται µία ρύθµιση, η οποία δεν είναι προϊόν µιας ευρύτε-
ρης συναίνεσης ή ενός διαλόγου έστω και η οποία, αντί να βοη-
θήσει να λυθούν κάποια θέµατα, µάλλον θα τα τινάξει στον αέρα
µέσα από αντιπαραθέσεις.

Εγώ θα πρότεινα να κάνετε έναν πολύ πιο ουσιαστικό διάλογο
και να επιχειρήσετε ευρύτερες συναινέσεις γι’ αυτά τα θέµατα.
Να συζητήσετε για τις ανησυχίες που προβάλλουν µια σειρά πα-
ράγοντες στο χώρο της αγοράς και αυτές τις ανησυχίες να τις
λάβετε υπ’όψιν σας, προκειµένου να υπάρξει µια πληρέστερη νο-
µοθετική παρέµβαση επί του θέµατος.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε τον κ. Λα-
φαζάνη.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορ-
θόδοξου Συναγερµού κ. Βορίδης.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αυτό το σχέδιο νόµου ενσω-

µατώνεται οδηγία για την εφαρµογή της αρχής της ίσης µετα-
χείρισης ανδρών και γυναικών.

∆εν µπορώ να συζητήσω το ζήτηµα της ενσωµατώσεως της
οδηγίας υπό την έννοια ότι σύµφωνα µε όσα έχουµε ευρωπαϊ-
κώς συµφωνήσει, οφείλουµε να ενσωµατώνουµε αυτές τις οδη-
γίες.

Παρά ταύτα, έχω να κάνω ορισµένες παρατηρήσεις, οι οποίες
θα µου επιτρέψετε να πω ότι είναι επί της αρχής που πλέον διέ-
πει διάφορα διεθνή νοµοθετικά κείµενα, στο θέµα της εφαρµο-
γής της ισότητας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ)

Είναι αυτονόητο ότι όλοι αντιλαµβανόµαστε σε ένα πρώτο επί-
πεδο την ισότητα ως µία ισότητα απέναντι στο νόµο. Είναι αυτο-
νόητο ότι ως προς αυτό, ως προς το δικαίωµα της συµµετοχής
στα πολιτικά δικαιώµατα, ως προς τα ανθρώπινα δικαιώµατα, όχι

µόνο δεν υπάρχει αλλά φυσικά δεν υπάρχει καµµία αντίρρηση
ως προς το τι πρέπει να υπάρχει.

Φεύγοντας, όµως, από το επίπεδο αυτό, πάµε σε ένα δεύτερο
επίπεδο για το πώς πρέπει να φέρεται το κράτος απέναντι στους
πολίτες του. Και εκεί νοµίζω ότι ξεκάθαρα θα συµφωνήσουµε ότι
δεν µπορεί να υπάρχει οποιαδήποτε διάκριση σε οποιοδήποτε
επίπεδο.

Φεύγοντας από αυτό και πηγαίνοντας, όµως, στο επίπεδο της
κοινωνίας, στο επίπεδο των ιδιωτικών πια σχέσεων -και αυτό είναι
και το επίπεδο της αγοράς- θα µου επιτρέψετε να πω ότι αυτά θα
πρέπει να µείνουν στο πεδίο της ελευθερίας των συµβαλλοµέ-
νων. Εγώ δεν καταλαβαίνω γιατί στο συγκεκριµένο σηµείο θα
πρέπει να επιβάλλονται τέτοιου είδους διακρίσεις.

Και τι εννοώ εδώ; Βεβαίως, δεν µπορεί να υπάρξει µια αιτιο-
λογία για την άρνηση, παραδείγµατος χάριν, παροχής µιας υπη-
ρεσίας, µόνο και µόνο µε το χαρακτηριστικό της διακρίσεως στο
φύλο ή -και εγώ θα το επεκτείνω- σε οποιαδήποτε άλλα χαρα-
κτηριστικά, αν θέλετε τα εθνικά, τα φυλετικά ή ακόµα και τα χα-
ρακτηριστικά του σεξουαλικού προσανατολισµού.

Πρέπει όµως να θέτουµε όρια εδώ. Και πρέπει να θέτουµε
όρια, διότι στο τέλος θα αρχίσουµε, σε σχέσεις οι οποίες είναι
αµιγώς ιδιωτικές, να παρεµβαίνουµε καθορίζοντας τις επιλογές
των ατόµων και να τους λέµε ότι δεν µπορεί να αποτελεί κριτή-
ριο για την επιλογή σου -ξανά λέω στην ιδιωτική σχέση- µια προ-
σωπική σου τοποθέτηση ή προτίµηση.

Εγώ να σας πω, λοιπόν, ότι ένας οποιοσδήποτε συναλλασσό-
µενος ή έµπορος έχει την άποψη ότι δεν τον συµφέρει για οποι-
ονδήποτε λόγο να εµπορεύεται συγκεκριµένα προϊόντα µε µία
συγκεκριµένη οµάδα καταναλωτών.

Ένας άλλος έµπορος από δίπλα έχει µία τελείως διαφορετική
άποψη για το αγοραστικό του κοινό. Γιατί αυτό δεν θα έπρεπε
να αποτελεί προϊόν ελεύθερης συµφωνίας των µερών; Γιατί εκεί
θα έπρεπε να του το επιβάλουµε. Και να το πούµε και πρακτικά,
δεν δύναται και να επιβληθεί, διότι απλώς οι απόψεις αυτές για
τον τρόπο µε τον οποίο θα πρέπει να διεξάγει το εµπόριό του θα
υπεισέλθουν συγκεκαλυµµένα. Γιατί κάποιος δεν έχει δικαίωµα
να επιλέγει ότι για οικιακό του βοηθό θέλει µία γυναίκα και δεν
θέλει έναν άνδρα και να γράψει σε µία αγγελία ότι «ζητείται γυ-
ναίκα για οικιακή βοηθός»; Θα έπρεπε να πούµε ότι αυτό αποτε-
λεί µία διάκριση, µία παραβίαση της αρχής της ισότητας;

Πού θα φθάσουµε σε αυτό; ∆εν έχει κάποιος δικαίωµα να χρη-
σιµοποιεί τέτοιου είδους κριτήρια για να επιλέξει τον συνεργάτη
του, για να επιλέξει αυτόν στον οποίον θα εµπορευτεί; Είναι τε-
λείως διάφορο το ζήτηµα της σφαίρας του δηµοσίου. Αλλά στη
σφαίρα του ιδιωτικού εµένα θα µου επιτρέψετε να πω ότι πρέπει
να προστατεύσουµε την ελευθερία των συναλλασσόµενων, τις
ελευθερίες των επιλογών τους, το δικαίωµά τους να επιλέξουν
το προς τα πού θα πάνε.

Και θα πω δε το εξής ακόµα όσον αφορά στη σεξουαλική πα-
ρενόχληση, πώς την ορίζει: «Όταν εκδηλώνεται οποιαδήποτε
µορφή ανεπιθύµητης λεκτικής ή και µη λεκτικής ή σωµατικής συ-
µπεριφοράς σεξουαλικού χαρακτήρα».

Εγώ, λοιπόν, θα πω κάτι το οποίο προφανώς είναι αγενές. Γί-
νεται ένα απαράδεκτο, αγενές, προσβλητικό σχόλιο προς µία
κυρία, η οποία είναι και εργαζόµενη. Η ερώτηση είναι: στόµα να
απαντήσει δεν έχει; ∆ιότι εδώ είναι το ξεκάθαρο ζήτηµα. Εάν υφί-
στατο άλλου είδους κυρώσεις, δηλαδή εξαιτίας του ότι απάντησε
σε αυτό το προσβλητικό και αγενές σχόλιο µε ένα εξίσου οξύ
προσβλητικό προς τον εργοδότη της, παραδείγµατος χάριν,
τρόπο και αυτός της επέβαλε άλλου είδους κυρώσεις εργασια-
κές, τότε βεβαίως να χρησιµοποιήσουµε την εργασιακή νοµοθε-
σία για να την προστατεύσουµε. Εκεί είναι που θα έπρεπε να
απαγορεύσουµε την απόλυση, θα έπρεπε να απαγορεύσουµε
οποιαδήποτε δυσµενή µετακίνηση, αλλά σε αυτό το επίπεδο.

Μία σπουδαία, σηµαντική φεµινίστρια, η κ. Καµίλ Πάλια, η
οποία είναι µία µεγάλη, γνωστή καθηγήτρια της κοινωνιολογίας
στο Πανεπιστήµιο του Σικάγου, είπε ότι στη σεξουαλική παρενό-
χληση πρέπει να βάλουµε τα όρια της βίας. ∆εν µπορούµε να τα
διευρύνουµε, για να περιλάβουµε µέσα και τις λεκτικές προσβο-
λές, διότι στις λεκτικές προσβολές οι γυναίκες µπορούν να απα-
ντούν. Έχουν δικαίωµα να απαντούν. Άρα εδώ ανοίγουµε έναν
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επικίνδυνο κύκλο…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: ∆εν θα δουλεύουν οι δικηγόροι!
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κόβουµε δικηγορική ύλη, εννοείτε;

Τι να κάνουµε!
Λέω, λοιπόν, ότι πρέπει να προσέχουµε πάρα πολύ, διότι αλ-

λιώς ανοίγουµε µία πόρτα ενοχοποιήσεως καθηµερινών συµπε-
ριφορών. Το παραµικρό σχόλιο µπορεί να µετατραπεί σε έναν
εικαζόµενο υπαινιγµό. Η παραµικρή κουβέντα µπορεί να θεωρη-
θεί ότι εµπίπτει σε κάποιο προσβλητικό σχόλιο.

Εγώ θεωρώ ότι εδώ πρέπει να είµαστε πολύ προσεκτικοί, διότι
παρεµβαίνουµε στο χώρο του ιδιωτικού βίου, των ιδιωτικών σχέ-
σεων, της ελευθερίας των συναλλασσοµένων και τον περιορί-
ζουµε υπέρµετρα. Ξεκάθαρα είναι ένας λόγος για τον οποίο εµείς
θα καταψηφίσουµε και για τον οποίο εµείς έχουµε πάγια θέση.

Όσον αφορά τη θετική δράση, εµείς δεν την πιστεύουµε.
Κύριε Υπουργέ, εµείς πιστεύουµε ότι ο κάθε ένας πρέπει να

είναι ίσος απέναντι στο νόµο. Μέτρα τα οποία αποτελούν µέτρα
στην πραγµατικότητα θετικών διακρίσεων προς άρση, υποτίθε-
ται, άλλων παρελθοντικών δυσµενών –ας το πω- διακρίσεων,
είναι µέτρα τα οποία εµείς δεν τα πιστεύουµε και δεν τα στηρί-
ζουµε. Είναι πάγια η θέση µας. Το έχουµε πει για τις ειδικές δια-
κρίσεις που γίνονται στη µειονότητα στη Θράκη. Είναι θέση µας
την οποία την έχουµε υποστηρίξει για τις θετικές διακρίσεις που
γίνονται στα θέµατα των Ροµά, την ίδια θέση παίρνουµε και
τώρα. Ίσοι απέναντι στο νόµο όλοι, να διασφαλίσουµε αυτήν την
ισότητα. Ίσοι απέναντι στην πολιτεία. Όχι όµως θετικά µέτρα δια-
κρίσεων. Αυτό ήδη δηµιουργεί ανισότητα απέναντι στο νόµο και
κατά τη γνώµη µου µη θεµιτή ανισότητα. ∆ηµιουργεί δε διάφορες
κατηγορίες πολιτών και ουσιαστικά επιβεβαιώνει το καθεστώς
της ανισότητάς τους. Αυτός ο οποίος χρειάζεται τη θετική διά-
κριση, στην πραγµατικότητα τού αναγνωρίζουµε εµµέσως ότι δεν
έχει το αυτό status, την αυτή υπόσταση µε όλους τους υπόλοι-
πους. Χρειάζεται µία προσθήκη για να φθάσει στο επίπεδο της
ισότητας µε όλους τους υπόλοιπους.

Τέθηκε το θέµα των αναλογιστικών παραγόντων και της ασφα-
λιστικής αγοράς. Εγώ εδώ θα συµφωνήσω µε τη ρύθµιση η οποία
υπάρχει. Γιατί; ∆ιότι πάλι αυτά τα ζητήµατα πρέπει να τα ρυθµί-
σει η αγορά. Το τι θα προσφέρει ως ασφαλιστικό πακέτο η ασφα-
λιστική εταιρεία και µε ποια κριτήρια από τη στιγµή που υπάρχει
η αγορά, θα πρέπει να µείνει µέσα στο πεδίο της αγοράς. Είναι
οι ασφαλιστικές εταιρείες αυτές που θα κανονίσουν τις προ-
σφορές τους, είναι οι ασφαλιστικές εταιρείες αυτές που θα πουν
ποια πακέτα πρέπει να υποστηρίξουν, είναι οι ασφαλιστικές εται-
ρείες αυτές που θα προτείνουν µέσα στα πλαίσια του ανταγωνι-
σµού διαφορετικά πράγµατα. Εάν υπάρχει µία ασφαλιστική
εταιρεία η οποία για τη δική της εκτίµηση κρίνει ότι τη συµφέρει,
παραδείγµατος χάριν να προσφέρει δυσµενέστερα πακέτα στις
γυναίκες, εάν αυτό δεν είναι µία πραγµατικότητα της αγοράς,
τότε είναι προφανές ότι θα υπάρξει µία άλλη εταιρεία η οποία θα
παρέχει ευµενέστερα πακέτα για τις γυναίκες. Και αυτός είναι ο
τρόπος που λειτουργεί η ισορροπία µέσα στην αγορά, όχι µε
άνωθεν ρυθµίσεις.

Τέλος, για να έλθω στα θέµατα του υπαιθρίου εµπορίου, εγώ
θα παραδεχτώ ότι αυτό είναι ένα δύσκολο θέµα εξ αρχής. Γιατί
στην πραγµατικότητα υπάρχουν τα συµφέροντα των τοπικών κοι-
νωνιών, τα συµφέροντα των τοπικών εµπορικών συλλόγων και
των εµπόρων. Ποια όµως είναι η πραγµατική δυσκολία στο συ-
γκεκριµένο ζήτηµα; Είναι ότι για µία ακόµα φορά το πρόβληµα
δεν βρίσκεται στη νοµοθετική ρύθµιση, βρίσκεται στη διοίκηση
και όχι πάντοτε σε διοίκηση που αφορά το Υπουργείο σας, βρί-
σκεται σε διοίκηση που αφορά το Υπουργείο Εσωτερικών υπό
την έννοια της ∆ηµόσιας Τάξεως ή αφορά το Υπουργείο Εσωτε-
ρικών υπό την έννοια ευρύτερης Νοµαρχιακής Αυτοδιοικήσεως
κυρίως, µε την έννοια του πώς τελικά θα επιβάλουν τη νόµιµη
λειτουργία των αγορών.

∆ιάβασα µε πάρα πολύ προσοχή και τα κατανοώ απολύτως τα
παράπονα των εµπορικών συλλόγων. Θα δείτε ότι στην µεγάλη
τους πλειονότητα τα παράπονα των εµπορικών συλλόγων επικε-
ντρώνονται στην παράνοµη λειτουργία των αγορών. ∆ηλαδή τι;
Έρχονται οι εµπορικοί σύλλογοι και δεν λένε τόσο ότι ξέρεις,
εµείς αισθανόµαστε ανταγωνιστικά το αν θα γίνει το Σχιστό.

Εκείνο το οποίο λένε είναι, ότι εµείς αισθανόµαστε ότι ακριβώς
επειδή δεν υπάρχει κανένας έλεγχος στο ποιοι θα πάνε στο Σχι-
στό, στο ποιοι θα πάνε στις υπαίθριες αγορές, επειδή οι άδειες
που δίνονται είναι για σαράντα αλλά τελικώς καταλήγουν να λει-
τουργούν διακόσιοι ή τριακόσιοι οι οποίοι είναι παράνοµοι, εµ-
φανίζεται αυτή η απαράδεκτη τριτοκοσµική εικόνα.

Εδώ το ερώτηµα είναι το εξής: Ας υποθέσουµε ότι ο κύριος
Υπουργός δεχόταν µετά την κριτική να πάρει πίσω τη ρύθµιση
αυτή, θα σταµάταγε να λειτουργεί το παζάρι του Σχιστού; Αυτό
είναι το ερώτηµα. Και αν ήταν να σταµάταγε, γιατί δεν έχει στα-
µατήσει µέχρι τώρα, που λειτουργεί χωρίς καµµία ρύθµιση;

Γιατί να πάµε στο παζάρι του Σχιστού; Έθεσε ο εισηγητής µας
το ζήτηµα του Πειραιά. Έχουν γίνει επεισόδια στο ∆ηµοτικό Συµ-
βούλιο του Πειραιά από τους εµπόρους προκειµένου να φύγουν
οι παράνοµοι. Γιατί δεν φεύγουν. ∆ιότι από εκεί ξεκινά το ζήτηµα.
Αυτό είναι κατά τη γνώµη µου το µεγάλο ζήτηµα. Το ζήτηµα είναι
η επιβολή της νοµιµότητας.

Μία παρατήρηση θα κάνω τώρα, η οποία έχει να κάνει µε το
θέµα της µεθόδου επιλογής των δικαιούχων µε δηµόσια κλή-
ρωση. Εδώ µπορεί να υπάρξουν αδικίες, υπό την έννοια ότι δεν
λαµβάνονταν υπ’ όψιν ιδιαίτεροι παράγοντες που θα έπρεπε να
σταθµίζονται στο θέµα του εµπορίου για τη χορήγηση της
αδείας. Το ποιοι είναι αυτοί οι παράγοντες µπορεί να αποτελέσει
αντικείµενο συζητήσεως.

Εγώ θα σας πω ότι η βασική µου επιφύλαξη είναι σε αυτόν τον
τρόπο επιλογής.

Θεωρώ ότι είναι απολύτως τυχαίος. Θεωρώ ότι υπό την έννοια
ότι είναι απολύτως τυχαίος, η διοίκηση δε θέλει να κάνει πραγ-
µατικές επιλογές ορθολογιστικές στο ποιος πρέπει και ποιος δεν
πρέπει να παίρνει µια άδεια. Το αφήνει, λοιπόν, αυτό ανοικτό και
δε λαµβάνει υπ’ όψιν τις παραµέτρους και ποιότητας, δε λαµβά-
νει υπόψη τις παραµέτρους, ότι ενδεχοµένως θα έπρεπε να δώ-
σουµε το δικαίωµα και σε παραγωγούς να είναι σε αυτή τη
διαδικασία των αγορών αυτών, δε λαµβάνει υπ’ όψιν ότι θα µπο-
ρούσε να υπάρξουν πολιτικές στηρίξεως των ΑΜΕΑ.

Και θα σας έλεγα δε, αντιθέτως, ότι η µόνη επιλογή η οποία
κάνει στο άρθρο 17 είναι η επιλογή της θετικής διακρίσεως πάλι
απέναντι στους Ροµά. Εδώ, λοιπόν, θα πω ότι κύρια αντίρρησή
µου στη ρύθµιση δεν είναι ότι επιλέγετε να το ρυθµίσετε. Είναι ότι
εγώ τουλάχιστον βλέπω ότι ο τρόπος επιλογής δια κληρώσεως
είναι ένας τρόπος που δε µπαίνει στην πραγµατικότητα στη δια-
δικασία του να επιλέξετε πραγµατικά µε ορισµένα κριτήρια -ξέρω
τη δυσκολία, ξέρω τις συγκρούσεις, ξέρω το πρόβληµα- αλλά
θεωρώ ότι η διοίκηση θα έπρεπε να το κάνει αυτό, να επιλέξετε
πραγµατικά που πρέπει να δοθούν οι άδειες αυτές, λαµβάνοντας
υπ’ όψιν µια σειρά από κριτήρια.

Επειδή, λοιπόν, επί της αρχής έχουµε κυρίως τις αντιρρήσεις
τις οποίες εξήγησα, θα καταψηφίσουµε κατ’ αρχήν το νοµοσχέ-
διο ως προς το βασικό του µέρος. Αυτή είναι η βασική αρχή, το
θέµα, δηλαδή, της ενσωµατώσεως της συγκεκριµένης οδηγίας
για αυτές τις βασικές, αν θέλετε, αντιρρήσεις που αναπτύξαµε.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε και για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς, κύριε Βορίδη.
Η κ. Παπακώστα έχει το λόγο για επτά λεπτά.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙ∆ΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
∆εν αντιλαµβάνοµαι γιατί υπάρχει κόµµα στη Βουλή -άκουσα

τον προηγούµενο συνάδελφο, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο- που
δε θα υπερψηφίσει µια οδηγία η οποία έχει ως πυρήνα της και έρ-
χεται από την Κυβέρνηση για να γίνει νόµος του κράτους και να
ενσωµατωθεί στο εθνικό µας οπλοστάσιο που αφορά την εφαρ-
µογή της αρχής της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών
όσον αφορά στην πρόσβαση σε αγαθά και υπηρεσίες. Και βε-
βαίως, δεν αντιλαµβάνοµαι πώς είναι δυνατόν στον 21ο αιώνα
και στο 2009 ένα κόµµα της Βουλής των Ελλήνων να καταψηφί-
ζει µια τέτοια διάταξη η οποία αφορά στην ίση µεταχείριση όλων
των πολιτών ανεξαρτήτως φύλου.

∆ηλαδή, τι µας λέτε, ότι οι γυναίκες, κατά τη γνώµη σας, εξα-
κολουθούν και πρέπει να είναι πολίτες δεύτερης κατηγορίας;
Μας λέτε ότι θα παρεµποδιστεί ενδεχοµένως µε την εναρµόνιση
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της οδηγίας, µε την οποία όλες οι χώρες της Ευρώπης έχουν
εναρµονιστεί απολύτως, αγαπητοί συνάδελφοι όλων των πτερύ-
γων της Βουλής;

Μας λέει λοιπόν, ένα κόµµα προηγουµένως ότι αυτό που θεω-
ρείται ως αυτονόητο, αυτό που ορίζουν οι θεµελιώδεις διατάξεις
των συνταγµάτων όλων των κρατών, όλων των µελών, των χωρών
που µετέχουν στην ευρωπαϊκή οικογένεια, ο καταστατικός χάρ-
της, ο θεµελιώδης χάρτης της χώρας, το Σύνταγµα, δηλαδή, να
µην υπάρχουν εξαιρέσεις όσον αφορά στη µεταχείριση των πο-
λιτών ανάλογα µε το φύλο τους, έρχεται σήµερα ο κύριος Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορθόδοξου
Συναγερµού να µας πει ότι δεν το υπερψηφίζει. Και ενδεχοµέ-
νως αυτό αποτελεί -δεν ξέρω αν αποτελεί επίσηµη θέση του κόµ-
µατός του, αλλά φαντάζοµαι ότι ένας Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος εκφράζει το κόµµα του επισήµως και µάλιστα, από
του Βήµατος της Βουλής- ότι δεν θέλει ίση µεταχείριση ανάµεσα
σε άνδρες και γυναίκες, Ελληνίδες και Έλληνες σε αυτή τη χώρα,
σε αυτή την πατρίδα.

Βεβαίως, όλοι οι άλλοι που στην Ευρώπη το έχουν εναρµονί-
σει. Είµαστε από τους τελευταίους, αγαπητοί συνάδελφοι. Ευ-
τυχώς ήρθε αυτή η οδηγία και την ενσωµατώνουµε. ∆ε συµφωνεί
ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός. Πρέπει οι Ελληνίδες να το
δουν αυτό και να το αξιολογήσουν.

Όσον αφορά στο ζήτηµα της εναρµόνισης της οδηγίας πιθα-
νόν να µην έχει µελετηθεί σωστά το νοµοσχέδιο. ∆ιότι άκουσα
προηγουµένως µια ένσταση η οποία, λέει, έχει να κάνει µε το ότι
µπαίνει η οδηγία και στις προσωπικές σχέσεις των συναλλασσο-
µένων.

Κύριε συνάδελφε, µε συγχωρείτε πάρα πολύ, αλλά δεν έχετε
µελετήσει το νοµοσχέδιο, διότι εδώ ξεκάθαρα λέει στο προοίµιό
της η οδηγία και τη διαβάζω mot-à-mot, λέξη προς λέξη: «Η οδη-
γία εφαρµόζεται στα αγαθά και τις υπηρεσίες που διατίθενται
στο κοινό και παρέχονται εκτός της ιδιωτικής και της οικογενει-
ακής σφαίρας». Άρα, ποια ιδιωτική και οικογενειακή σφαίρα επι-
καλείστε ως επιχείρηµα δόλιο; Προφανώς, οι προθέσεις είναι να
έχετε τις γυναίκες στο περιθώριο, πολίτες δεύτερης κατηγορίας,
λέγοντας αυτό που είπατε, την ώρα που η οδηγία στο προοίµιό
της το ξεκαθαρίζει: «Καµµία σχέση µε την ιδιωτική και οικογενει-
ακή σφαίρα».

Άρα, λοιπόν, αγαπητοί κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ σή-
µερα βλέπουµε πως και στην πράξη εννοούµε εµείς οι κοινο-
βουλευτικοί όλων των κοµµάτων και όλα τα κόµµατα ξεχωριστά,
αλλά και η καθεµία και ο καθένας την έννοια της ίσης µεταχείρι-
σης ανάµεσα σε πολίτες ανεξάρτητα από το φύλο τους, δηλαδή,
αν είναι άνδρες ή γυναίκες. Λυπούµαι και θλίβοµαι, διότι άκουσα
αυτά τα οποία άκουσα προηγουµένως και µάλιστα, από του Βή-
µατος της Βουλής.

Θέλω να πω τώρα το εξής, κύριε Πρόεδρε. Πρώτα απ’ όλα, θα
έλεγα ότι πρέπει η Ελλάδα να πάρει τη σηµαία σε ένα ζήτηµα.
Βεβαίως, ξέρω ότι η συγκεκριµένη οδηγία µε την εξαίρεσή της
από το πεδίο της εφαρµογής της ενός πανευρωπαϊκού αιτήµατος
το οποίο υπήρχε για το ζήτηµα αυτό και ποιο ήταν αυτό το ζή-
τηµα; Το αίτηµα να συµπεριλάβουµε µέσα και τους τοµείς που
εξαιρούνται τώρα. ∆ηλαδή, ποιους τοµείς; Τους τοµείς της εκ-
παίδευσης και των Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης.

Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να σας πω ότι πρέπει το Κοινοβούλιο,
πρέπει η Κυβέρνηση, ειδικά στο χώρο των ΜΜΕ, των Μέσων Μα-
ζικής Ενηµέρωσης, αλλά και στο χώρο της εκπαίδευσης που
εξαιρούνται, να δουν, παραδείγµατος χάριν, τη διάσταση του
φύλου στο πώς οργανώνεται, παραδείγµατος χάριν, η πολιτική
συζήτηση ή η ειδησεογραφία στα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης,
πώς χρησιµοποιείται το πρότυπο της γυναίκας και κυρίως, πώς
γίνεται αγαπητοί συνάδελφοι, η χρήση του γυναικείου σώµατος
στο χώρο της διαφήµισης, όπου πολλές φορές βλέπουµε ο τρό-
πος που προβάλλεται το γυναικείο σώµα και η γυναίκα να παρα-
βιάζει κατάφορα την ανθρώπινη αξιοπρέπεια. Και βεβαίως,
νοµίζω ότι αυτό θα πρέπει να το δούµε στο ζήτηµα του πεδίου
εφαρµογής.

Άρα, λοιπόν, είναι ένα ζήτηµα στο οποίο µπορούµε όλοι µαζί να
στέρξουµε και να δούµε µία σειρά από ζητήµατα τα οποία πραγ-
µατικά χρήζουν διεύρυνσης και να τα δούµε σε πανευρωπαϊκό

επίπεδο, βεβαίως.
Κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι, έχω µια απορία και

γεννάται ένα εύλογο ερώτηµα και απευθύνεται στην Κυβέρνηση,
όσον αφορά το ζήτηµα της ασφάλισης ζωής και τροχαίων ατυ-
χηµάτων. Θέλω να εκφράσω µια επιφύλαξη και ένα φόβο. Όταν
µπαίνουν τέτοιες εξαιρέσεις ανάλογα µε το φύλο, ίσως θεωρη-
τικώς να φαίνονται ότι σε πρώτη φάση βοηθούνται οι ασφαλιστι-
κές εταιρείες.

Όµως, εάν εισάγεται, κύριε Υπουργέ, το θέµα του φύλου, αυτό
καµµιά φορά δεν ευνοεί ούτε και το ανδρικό φύλο. ∆ιότι πρέπει
να σας πω ότι µελέτες δείχνουν ότι τα τροχαία ατυχήµατα προ-
έρχονται από αυτούς που έχουν ριψοκίνδυνη συµπεριφορά στην
οδήγηση. Εποµένως, µη θεωρήσετε ότι µε τέτοιου είδους εξαι-
ρέσεις, που ενδεχοµένως να συµφωνήσω ότι βραχυπρόθεσµα ή
µεσοπρόθεσµα µπορεί να ευνοούν τις ασφαλιστικές εταιρείες,
γίνεται καλή ρύθµιση.

Πρέπει να σας εκφράσω και µια άλλη σκέψη µου. Ειδικά στο
άρθρο 14 θεωρώ ότι υπάρχει µια µεγάλη µεταβατική περίοδος
που είναι µέχρι το 2012 για την εφαρµογή της µη χρήσης του
φύλου σε ό,τι αφορά τις ασφαλιστικές εισφορές και καλύψεις.
Θεωρώ ότι αυτό είναι ένα µεγάλο µεταβατικό διάστηµα. Θα σας
παρακαλούσα πολύ να το δείτε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τριάντα δεύτερα, κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ.
Και τέλος όσον αφορά στον όρο σεξουαλική παρενόχληση που

πολύ συζήτηση έγινε πρέπει να σας πω το εξής, κύριε Πρόεδρε
και αγαπητοί συνάδελφοι. Ο ορισµός που υπάρχει αυτούσιος
µέσα στην οδηγία συνιστά την ειδική υπόσταση του εγκλήµατος
της σεξουαλικής παρενόχλησης.

Ωστόσο, αγαπητοί συνάδελφοι, οι ορισµοί που περιέχουν οι
οδηγίες διατυπώνονται µε ευρύτητα και αυτό συµβαίνει γιατί
απευθύνονται σε χώρες µε διαφορετικά νοµικά συστήµατα και
αποσκοπούν ακριβώς στο να καλύψουν και τη δηµιουργία ση-
µείων αναφοράς και επαφής µε επιµέρους εθνικές νοµοθεσίες.
Άρα, λοιπόν, αυτό το βρίσκω λογικό. Στο νοµοσχέδιο, όµως, το
οποίο έχετε φέρει κατόπιν των ανωτέρω που σας είπα, δηλαδή,
παραδείγµατος χάριν ότι το έγκληµα της σεξουαλικής παρενό-
χλησης στην εργασία που προβλέπεται από το άρθρο 16 παρά-
γραφος 4 του ν. 3488/2006 έχει καταστρωθεί µε βάση την ειδική
υπόσταση της προσβολής της γενετήσιας αξιοπρέπειας. Είναι το
άρθρο 337 παράγραφος 1 του Ποινικού Κώδικα.

Εδώ θα πρέπει να σας πω ότι η προτεινόµενη διάταξη κατά τη
γνώµη µου κύριε Υπουργέ, θα έχρηζε ενδεχοµένως αναδιατύ-
πωσης προκειµένου να ενσωµατωθεί απρόσκοπτα στο ισχύον δί-
καιο.

Για τα ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε θέµατα που αφορούν
στο εµπόριο και στα ζητήµατα αυτά που θίγετε επιφυλάσσοµαι
να τοποθετηθώ στην κατ’ άρθρον συζήτηση που θα πραγµατο-
ποιηθεί το απόγευµα και εκεί θα σας πω τις απόψεις µου.

Εν πάση περιπτώσει, θεωρώ εξαιρετικά θετικό το γεγονός ότι
ενσωµατώνεται η οδηγία αυτή, ότι πάµε ουσιαστικά σε εφαρµογή
της αρχής της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών όσον
αφορά στην πρόσβαση σε αγαθά και υπηρεσίες και παρά το γε-
γονός ότι καθυστερήσαµε είναι µία θετική νοµοθετική πρωτο-
βουλία της Κυβέρνησης και γι’ αυτό την υπερψηφίζω.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ευχαριστούµε την κ.
Παπακώστα.

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης: «Εφαρµογή της αρχής
της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών όσον αφορά την
πρόσβαση σε αγαθά και υπηρεσίες και την παροχή αυτών και
άλλες διατάξεις».

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της
αρχής;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΕΥΘΑΛΙΑ ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Συνεπώς το νοµο-

σχέδιο του Υπουργείου Ανάπτυξης «Εφαρµογή της αρχής της
ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών όσον αφορά την πρό-
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σβαση σε αγαθά και υπηρεσίες και την παροχή αυτών και άλλες
διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία.

Στο σηµείο αυτό, κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Τµήµατος και ώρα 13.55’ λύεται η συνε-

δρίαση για σήµερα ηµέρα Πέµπτη 18 Ιουνίου 2009 και ώρα

18.00’ µε αντικείµενο εργασιών του Τµήµατος: νοµοθετική ερ-
γασία, συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων και του συνό-
λου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης: «Εφαρµογή
της αρχής της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών όσον
αφορά την πρόσβαση σε αγαθά και υπηρεσίες και την παροχή
αυτών και άλλες διατάξεις», σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη
που έχει διανεµηθεί.
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